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Še nekaj dni in izteklo se bo leto 1971. Leto, ki je bilo polno 
j dela v tovarnah in rudnikih, v učilnicah, v zdravstvenih, kulturnih 

‘n znanstvenih delovnih organizacijah, na poljih in kdove kje še vse.

Prav v letošnjem letu pa smo tudi na političnem področju veliko 
storili. Z ustavnimi spremembami smo opredelili samoupravni po
ložaj delavcev, ki niso osebnosti le s pravico da delajo, temveč so 
osebnosti s pravico in dolžnostjo, da gospodarijo s presežno vred
nostjo svojega dela. Z drugimi besedami: da bi delavci zares lahko 
gospodarili, si morajo pridobiti tak položaj, ko se rezultati presež
nega dela v nobeni fazi in na nobeni ravni ne smejo izmikati njihovi 
oblasti, to je odločanju. Nihče jih v tej njihovi funkciji ne more 
zamenjati. To je smisel ustavnih sprememb, ki pa še ne pomenijo, 
da smo že dosegli take družbene odnose, niti ne pomenijo, da so se 
ti odnosi že zaradi ustavnih norm in brez zavestne akcije organi
ziranih delavcev zares tudi spremenili. Prepričani pa smo lahko, da 
bomo mnogo današnjih gospodarskih težav laže in uspešneje pre
magovali takrat, ko bodo delovni ljudje zares gospodarili s plodovi 
svojega dela. Bralcem Delavske enotnosti in vsem članom sin
dikatov Slovenije zato želim, da se v novem letu še bolj zavzemajo 
Za dosledno uresničevanje ustavnih sprememb.'

Voščilnica 72
V letošnjem letu smo ob veliki zavzetosti sindikalnih organizaci 

In ob polni podpori članstva izpeljali zamisel družbenega in samo 
upravnega usmerjanja delitve dohodka in osebnih dohodkov. V no 
vem letu 1972 želim, da bi tisto, kar smo naredili ob pomanjkanji 
slehernih izkušenj, politično ocenili in potem naše delovanje še iz 
boljšali. Nikakor pa ne smemo dovoliti, da bi nekateri naše oprav 
Ijeno delo izničili, pa naj to poskušajo storiti kritiki, ki vedno U 
Podirajo, ali pa tisti, ki mislijo, da so tudi na področju usmerjanja 
edino zveličavne le lekcije države.

Res pa je, da nestabilna gospodarska gibanja motijo ures
ničevanje samoupravnih odnosov v duhu ustavnih dopolnil in mo
tijo tudi družbeno obvladovanje delitve dohodka. Nestabilnost je 
letos po svojem obsegu že kar zaskrbljujoča. V takih razmerah smo 
se y sindikatih zavzemali — morda sicer premalo uspešno — za 
socialne in ekonomske ukrepe, ki naj ublažijo posledice naraščanja 
cen, in to predvsem za zaposlene z nižjimi dohodki.

Gospodarskih gibanj v naslednjem letu ne bomo mogli umiriti z 
enkratnimi ukrepi in je zato treba realno računati z umirjanjem 
tržišča skozi daljše obdobje. Letos ustvarjeno politično razpolo
ženje in pripravljeni ukrepi nas navdajajo z optimizmom, da bomo 
vsaj zaustavili sedanje nestabilne tokove v gospodarstvu.

Načrti za leto 1972 so le na videz manj ambiciozni. Prav pa je, 
da si naložimo samo tolikšno breme, ki mu bomo zares tudi kos. 
Prav pa je tudi, da imamo resno predstavo o pogojih našega živ
ljenja in dela v novem letu. Samo tako si lahko voščimo srečno 
novo. leto z realnimi pričakovanji, da bomo spet napredovali, pa 
čeprav nekoliko počasneje. Napredek pa je pogoj za vse bolj člo
veške odnose v naši družbi, prinaša novo perspektivo mlajšim in 
starejšim - in to si na pragu novega leta iz vsega srca tudi želimo.

■ JOŽE GLOBAČNIK
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Po sklepu zadnje seje 
predsedstva RS ZSS, 
vodstvo sindikatov letos 
ne bo pošiljalo osebnih 
čestitk, temveč bo sred
stva, ki bi jih sicer da
lo za to, namenilo za 
izgradnjo šole v parti
zanskem Cerknem

V_______________________ /

DOBRO ZNAN SUPERMARKET OBUTVE

»KOSIČ BENEDIKT«
VIA RASTELLO 1—7 - TEL. 51-62 — GORICA — ITALIJA

Cenjenim odjemalcem 
se priporočamo, da nas 
obiščejo za nakup rimske 
obutve.

Na zalogi imamo veliko 
izbiro modemih moških in 
ženskih čevljev, 
vseh vrst škornjev,

otroško obutev, snežke itd.

Najnižje cene, največja 
izbira!

OBIŠČITE NAS — 
PREPRIČALI SE BOSTE!
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Občinski sindikalni svet
SLOVENJ GRADEC
želi vsem delovnim ljudem uspešno in zado

voljno novo leto 1972!
Občinski sindikalni svet
DRAVOGRAD

M
si

želi vsem delovnim ljudem uspešno in zadovoljno j

novo leto 1972!

VPRAŠALI SMO:
- S katerim najtežjim pro

blemom se je letos borila vaša 
sindikalna organizacija?

— Največji uspeh, ki ste ga 
dosegli letos?

— Problem, za katerega 
menite, da bo v prihodnjem 
letu vaša najvažnejša naloga?

ODGOVARJA: Jože
ŠUŠMEU, predsednik občin
skega sindikalnega sveta Nova 
Gorica.

Težko bi se odločil, kateri pro
blem je bil letos za nas najtežji, 
ker je tudi reševanje vsakodnevnih 
zadev enako pomembno kot reše
vanje velikih zadev. Največ pozor
nosti pa smo letos prav gotovo po
svetili samoupravnemu spo
razumevanju. To tematiko smo 
obravnavali na neštetih sestankih

- zlasti zato, ker osnutki družbe
nih dogovorov niso bili sprejem
ljivi za delovne organizacije, ki so 
nosilci razvoja, in je v naši občini 
obstajala bojazen, da bomo morah 
znižati osebne dohodke. V teh 
svojih prizadevanjih pa smo skoraj 
v celoti uspeli.

Največji uspeh sindikata? V 
slovenskem in občinskem merilu 
izbojevana bitka za samoupravno 
sporazumevanje o delitvi do
hodka, čeprav smo na tem pod
ročju naredili le prve korake, ki, 
razumljivo, vsebujejo tudi po
manjkljivosti in porajajo nezado
voljstvo. Potem: v občini nam je 
uspelo organizirati sindikate posa
meznih dejavnosti, kot denimo 
storitvene dejavnosti, družbene 
službe, ki so bili prej organizirani 
na medobčinski ravni. Z akcijo 
,.najnižji zaslužek 1.000 dinarjev** 
pa smo pripomogli, da se je znat- 
->.o zmanjšalo število zaposlenih z

nizkimi osebnimi dohodki, tako 
da je v novogoriški občini le še 
kakih 400 delavcev, ki zaslužijo 
manj kot 1000 dinarjev. Ustvar
jalno smo sodelovali pri reševanju 
mnogih problemov v občini. V 
očeh delavcev pa uživa veliko za
upanje naša služba pravne po
moči. Z dajanjem socialne pomoči 
delavcem, ki so se znašli v socialni 
stiski, pa smo opozarjali na indi
vidualne socialne probleme.

Naše delo je največkrat premalo 
učinkovito, ker nismo dovolj po
vezani z osnovnimi sindikalnimi 
organizacijami Tako naše težnje 
in akcije ne naletijo na potrebno 
odmevnost v vodstvih osnovnih 
organizacij, zato bomo morah 
temu vprašanju posvetiti več po
zornosti. Bojim pa se, da bo na
daljevanje inflacije ogrozilo uve
ljavljanje samoupravnih spo
razumov. Bolj odločno se bomo 
morah boriti tudi za uveljavljanje

samoupravnih pravic delavcev. In 
slednjič, izreči se bomo morali, 
katera vprašanja naj bodo v sre
dišču pozornosti sindikata, ter v 
to usmeriti vse naše sile.

KOMENTAR

DO CILJA NI TAKO BLIZU!
Vprašanje je, če bodo v Mežiški dolini uspeli do konca leta odpraviti osebne dohodke pod 1000 din

# Nizki osebni dohodki resno ogrožajo življenjsko raven

Vprašanje je, če bodo v Mežiški 
dolini uspeh do konca leta odpraviti 
osebne dohodke pod 1.000 dinarjev. 
Gre za to, da bi zmanjšah razpone 
osebnih dohodkov v sedanjem raz
dobju, ko nizki osebni dohodki 
ogrožajo življenjski standard.

zadnjih konferenc slovenskih sindi
katov in ravenskih sindikatov za od
pravo osebnih dohodkov pod 1.000 
dinarjev za-delo v rednem delovnem 
času in za normalno izpolnjevanje 
delovnih nalog.

Na zadnji plenarni seji občinskega 
sindikalnega sveta Ravne na Koro
škem so podrobneje analizirah gi
banje osebnih dohodkov zaposlenih 
v Mežiški dohni. Pri tem jih je še 
posebej zanimalo, kako v delovnih 
organizacijah uresničujejo stališča

84 DELAVCEV JE PREJELO 
MANJ KOT 800 DINARJEV 

NA MESEC
Po podatkih statistične službe 

ravenske občinske skupščine je bilo 
na začetku oktobra letos-še vedno 
84 delavcev, ki so za redni delovni

čas prejemali manj kot 800 dinarjev 
osebnega dohodka na mesec. Največ 
zaposlenih z osebnim dohodkom 
pod 800 dinarjev je bilo v Železarni 
Ravne na Koroškem ter v Tovarni 
lesovine in lepenke Prevalje. Z uve
ljavitvijo samoupravnih sporazumov 
o usmerjanju dehtve dohodka in 
osebnih dohodkov bodo sicer ti naj
nižji osebni dohodki odpravljeni, saj 
je dogovorjeno, da nihče ne bi smel 
prejemati nižji osebni dohodek kot 
800 dinarjev na mesec, toda tudi do 
uresničitve stališča sindikatov je še 
daleč.

V AKCIJO ZA ODPRAVO 
NIZKIH OSEBNIH DOHODKOV 

MORAJO POSEČI VSI 
DEJAVNIKI!

PO SINDIKALNI KONFERENCI TRBOVELJSKIH RUDARJEV

Kako uresničiti sporazum

Upoštevati je treba — tako je po
udaril predsednik občinskega sindi
kalnega sveta Ravne na Koroškem 
Alojz Jehart, da so se življenjski 
stroški v zadnjem razdobju občutno 
zvišali in da moramo do konca letoš
njega leta odpraviti osebne dohodke 
pod 1.000 dinarjev, četudi na račun 
zmanjšanja razponov osebnih do
hodkov, saj osebni dohodki pod 
1.000 dinarjev resno ogrožajo živ
ljenjske razmere zaposlenih. Na ob
činskem sindikalnem svetu obenem 
opozarjajo, da je osnovna naloga zvi
šati najnižje osebne dohodke tudi 
zato, ker hob neprimernem vredno
tenju dela ne moremo računati na 
hitrejši zadovoljiv napredek gospo
darstva. V akcijo za odpravo naj
nižjih osebnih dohodkov pa se bodo 
morale vključiti tudi vse družbe-

Položaj zasavskih premogovnikov, aktualna vprašanja zaposlo
vanja invalidov, porast materialnih stroškov, življenjski standard 
rudarjev in osebni dohodki so bila v središču pozornosti na zadnji 
konferenci osnovne organizacije sindikata trboveljskega rudnika. 
Hkrati so na konferenci spregovorili tudi o nekaterih drugih pro
blemih, s katerimi se ne srečuje samo kolektiv trboveljskih, marveč 
tudi hrastniških in zagorskih rudarjev.

Za kolektiv zasavskih premo
govnikov je trenutno najbolj 
aktualno, kako omogočiti izva
janje sprejetega samoupravnega 
sporazuma o usmeijanju delitve 
dohodka in psebnih dohodkov. 
Sedanji gospodarski uspehi jim 
namreč onemogočajo izplače
vanje osebnih dohodkov po 
sporazumu, in to v glavnem za
radi porasta materialnih iz
datkov in nekaterih drugih te
žav. V podjetju so sicer v de
setih mesecih letos nakopali mi
lijon 649.000 ton premoga, kar 
je za 6 % več, kot so predvide
vali, ostanek dohodka v osnovni 
dejavnosti pa znaša za to ob
dobje samo milijon din, to pa ni 
niti toliko, kot ustvarja do
hodka kako večje trgovsko pod
jetje.

Zasavskim premogovnikom 
so dovolili povišati ceno pre
moga za široko porabo in za in

dustrijo za približno 20 %. Zato 
pa so na konferenci poudarih, 
da morajo tudi v elektrogospo
darstvu in na železnicah ra
zumeti njihove težave in pri- 
vohti v povišanje cen premoga, 
za utemeljitev te zahteve le na
slednji podatek: čeprav bi do
bili soglasje za podražitev pre
moga tudi za termoelektrarno, 
toplarno in železnice, bi jim ne 
ostalo od podražitve več kot 
5 %. Revalorizacija osnovnih 
sredstev bo sicer povečala 
amortizacijo, hkrati pa bodo v 
podjetju narasli tudi poslovni 
stroški za najmanj 10 milijonov 
din letno. To pomeni, da s po
dražitvijo premoga ne bodo nič 
pridobili. Kljub temu pa so 
predstavniki podjetja povedali 
udeležencem konference, da 
vodstvo podjetja proučuje mož
nosti, da bi v prihodnje lahko 
izplačevali vsaj kalkulativne

osebne dohodke, vendar pa tega 
ne bodo mogli uresničiti čez 
noč. Odločilnega pomena je 
zato ustanavljanje novih gospo
darskih dejavnosti, ki bi bile 
bolj akumulativne, kot je pre
mogovništvo, in seveda prido
bitev posojila za modernizacijo 
rudnikov. Za kredite pa so sled
njič le dobili zagotovilo, da jih 
bodo dobili prihodnje leto.

nepolitične organizacije v delovnih 
kolektivih, samoupravni organi in 
vodstva delovnih organizacij.

Problem je namreč resen: v za
četku oktobra je bilo v Mežiški do
lini še vedno 449 zaposlenih z oseb
nim dohodkom do 1.000 dinarjev. 
Največ jih je bilo v Železarni Ravne 
na Koroškem, v Rudnikih svinca in 
topilnici Mežica, v Tovarni lesovine 
in lepenke Prevalje ter v prevaljskem 
Gradbenem podjetju „Stavbenik“ in 
v ravenski poslovni enoti ljubljan
skega Gradisa.

Razjasnjevanje
Dogajanja v zvezi z 21. sejo predsedstva ZKJ in po tej 

seji, ki so te dni v središču pozornosti naše javnosti, po
menijo razjasnjevanje jugoslovanskega političnega obzorja 
in so zato bila sprejeta z velikim olajšanjem. Tito in vr
hovni forumi ZKJ so rekli odločen ,JVe!“ vsemu, kar 
pomeni nacionalizem, šovinizem in separatizem, kar 
spodkopava bratstvo in enotnost narodov in narodnosti 
Jugoslavije in kar se upira samoupravnemu socializmu. 
Povedali so, da nikakor ne mislimo dovoliti, da kontrare
volucija dvigne svojo glavo in ogrozi vse tisto, na kar smo 
z vso pravico ponosni.

Tito in Zveza komunistov Jugoslavije sta predrla gnojni 
čir, ki je ogrožal zdravje našega narodnega telesa, in zato 
je vsa naša javnost začutila veliko olajšanje. Ostaja, da iz 
naše družbe do kraja iztisnemo ta gnoj, ki je prodrl precej 
globoko, nekje bolj, drugje manj koncentrirano. Za do
končno odstranitev čira bodo zato potrebna še precejšnja 
prizadevanja in neprestana budnost, da ne pride do novih 
gnojnih žarišč, ki bi lahko ogrozila nadaljnji razvoj naše 
samoupravne socialistične skupnosti. Tu bo dovolj dela 
a vse tiste dejavnike, ki kaj pomenijo v naši družbi - in 

ne nazadnje seveda tudi za sindikate!
To delo je jasno začrtano z usmeritvijo, ki sta jo dala 

Tito in vodstvo ZKJ. Vendar pa ta usmeritev sama po 
sebi ne zagotavlja tudi ustrezne razrešitve številnih pro
blemov našega gospodarstva in s tem mnogih problemov 
materialnega in samoupravnega položaja delovnega člo
veka. Z razjasnjevanjem političnega obzorja smo dobili 
samo realno možnost, da začnemo te probleme odločneje 
razreševati, bolj odločno, kot pa smo jih lahko doslej. Ali 
pa bomo to možnost tudi zares izkoristili? To je odvisno 
od odločnosti vseh družbenih in gospodarskih dejav
nikov, da do konca izpeljejo tisto, za kar se bodo spora
zumeli, da je potrebno storiti. Čudežev seveda tudi sedaj 
ne bomo mogli delati, sposobni pa smo prav gotovo, da 
ob premišljeni politiki in ob ustrezni odločnosti, da to 
politiko zares uveljavimo v praksi, začnemo mnoga še 
nerešena vprašanja mnogo hitreje razreševati, kot smo jih 
do sedaj.

Gledano na sedanja dogajanja v naši družbi s stališča 
vloge in nalog naše organizacije bi lahko rekli, da imajo 
sindikati večjo možnost kot kdajkoli doslej, da si s 
trezno, načelno politiko in z njenim doslednim uveljavlja
njem zares zagotovijo tisto mesto, ki jim sodi. Bolj kot 
kdajkoli doslej se moramo povezati z našo bazo, z delav
skim razredom, .politika sindikatov, “ je poudaril tovariš 
Tito na zadnji seji predsedstva ZSJ, „se ne more krojiti v 
pisarnah. Več boste morali hoditi v tovarne in potem 
boste tudi vi več vedeli. Sindikati lahko ogromno poma
gajo pri snovanju takšnih predpisov in zakonov, ki ustre
zajo delavskemu razredu, saj najbolje vedo, kaj delavski 
razred čuti, kaj želi in kaj potrebuje. “

Teh Titovih besed ne smemo nikoli pozabiti, saj pome
nijo hkrati priznanje naši organizaciji in poziv, da nikoli 
in niti za hip «e pozabi, kaj od nje pričakuje članstvo, se 
pravi ves delavski razred samoupravne socialistične Jugo
slavije.

MILAN POGAČNIK
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Pravna posvrlovaliiira OE

VPRAŠANJE
V naši delovni organizaciji plačujejo nadomestilo za čas letnega dopusta 

da osebni dohodek za redno in nadurno delo delijo z vsoto ur vtako.
rednem in v podaljšanem delovnem času. Pri tem upoštevajo tudi poprečen 
odstotek preseganja norm. Tako dobimo nekakšno poprečno uro, kije le 
nekohko višja od ure za redni delovni čas. Po mojem mnenju pa gre delavcu 
v času dopusta poprečni osebni dohodek v določenem obdobju. Zanima me 
torej, do kakšnega osebnega dohodka oziroma nadomestila je upravičen de
lavec v času letnega dopusta in ali vplivajo prejete dnevnice in nočnine na 
višino tega nadomestila.

R. E., Trbovlje
ODGOVOR

tega vprašanja delovni organizaciji, določa pa le to, da nadomestilo ne sme 
biti manjše od poprečnega osebnega dohodka oziroma akontacije v obdobju, 
ki ga prav tako samostojno določi delovna organizacija (3 mesece, 6 mesecev 
itd.). Kot poprečna akontacija se štejejo dohodki, ki jih je delavec pridobil v 
rednem delovnem času, v daljšem od polnega delovnega časa (tako imeno
vane nadure), z nočnim delom, z delom na dan prostih dni v tednu in ob 
državnih praznikih, pa tudi drugi osebni dohodki, pridobljeni po merilih 
ustreznega samoupravnega akta. Pri tem ni mogoče upoštevati dnevnic in 
nočnin, saj le-te niso delavčev osebni dohodek. Ce vam nadomestilo ni bilo 
izplačano v skladu s pravilnikom, lahko zahtevate morebitno razliko za 2 
leti, po tem času pa zastarajo denarni zahtevki iz delovnega razmeija.

M.LIPUŽlC

Po čl. 73 temeljnega zakona o delovnih razmerjih ima delavec med letom 
oziroma letnim dopustom pravico do nadomestila osebnega dohodka, ki ga 
določi delovna organizacija v splošnem aktu. To nadomestilo ne sme biti 
manjše od poprečne akontacije osebnega dohodka za dobo, določeno v 
splošnem aktu. Kot kaže, je način obračunavanja nadomestila, ki ste ga v 
svojem vprašanju navedh, določen v ustreznem pravilniku vaše delovne orga
nizacije in je tudi v skladu z zakonom. Zakon prepušča konkretno ureditev
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VPRAŠALI SMO:
- S katerim najtežjim pro

blemom se je letos borila vaša 
sindikalna organizacija?

— Največji uspeh, ki ste ga 
dosegli letos?
- Problem, za katerega 

menite, da bo v prihodnjem 
letu vaša najvažnejša naloga?

ODGOVARJA: Ivan KRA
MER, predsednik občinskega 
sindikalnefa sveta Celje

Ko ob koncu leta vse delovne 
organizacije sestavljajo pregled 
Uspehov in neuspehov, se tudi v 
sindikatih poslužujemo te metode 
- samo da ob drugih priložnostih. 
V Celju smo to storili letos v sep
tembru na II. konferenci celjskih 
sindikatov.

V tem prispevku ne bi rad po 
težavnosti razvrščal problemov, s 
katerimi smo se v Celju srečevali. 
Nisem prepričan, da bi zadel pra
vilno, saj so člani sindikata naj
boljši razsodnik. Mislim, da mi 
tega bralci ne bodo zamerili.

V nekaj pa sem prepričan, in to 
je, da smo z velikim angažiranjem,

v sindikatih pripomogli in dosegli, 
da je razrešen ,,prvi paket" tistih 
vprašanj, ki danes pomenijo živ
ljenjski in delovni interes delavcev 
in njihovih delovnih organizacij. S 
samoupravnimi sporazumi so se 
namreč delavci - samoupravljavci 
dogovorili za bolj objektivizirana 
in približno enaka razmerja v de
litvi dohodka in osebnih dohod
kov. Kaj če morda ni prav to ena 
izmed najbolj uspešnih nalog, ki 
smo jih opravili v letošnjem letu v 
Celju oziroma v vsej Sloveniji?

Naloge, ki nas čakajo v novem 
letu 1972 smo že opredelili. Ures
ničevali bomo zastavljene cilje, 
sprejete na konferencah sloven
skih in celjskih sindikatov. V 
ospredje pa se nam kar same po 
sebi silijo tele: stabilizacija eko
nomskega položaja v delovnih 
organizacijah s posebnim poudar
kom na zniževanje stroškov in 
programiranje razvoja; poglablja
nje samoupravljanja v delovnih 
organizacijah, interesnih skup
nostih in v občini skladno z ustav
nimi amandmaji; spodbujanje 
smotrnih integracij; usposabljanje 
za delo za samoupravljanje ter ne 
nazadnje uspešna izvedba referen

duma p samoprispevku za gradnjo 
nekaterih osnovnošolskih in vzgoj- 
novarstvenih objektov.

Res pa je, da brez sodelovanja 
vseh ali vsaj pretežnega dela član

stva in drugih organizacij ne bomo 
učinkoviti. Zato želim, da bi v no
vem letu 1972 tesno sodelovali in 
si vsi prizadevali, da bi imeli čim 
manj problemov in čimveč delov
nih uspehov.

#
l«—--------------------------------------------------------------------- -------- ----------------------------------------

I predsednik tito na razširjeni seji predsedstva sveta zsj____________

S Osnovna suverenost
«

J je suverenost 
: delavskega razreda
#

J Razširjeni seji predsedstva sveta zveze sindikatov Jugoslavije, na 
1 kateri so razpravljali o nalogah pri uresničevanju stališč 21. seje 
i Predsedstva ZKJ, je prisostvoval tudi predsednik Tito, ki je tudi 
| Posegel v razpravo.
| Seji so prisostvovali tudi predsednik ZIS Džemal Bijedič, pred- 
. sedniki republiških, pokrajinskih in mestnih sindikalnih svetov, pa
• hrdi predsedniki sindikalnih organizacij mnogih velikih delovnih
• kolektivov.
i , V uvodni besedi je predsed- 
§ bik sveta ZSJ Dušan Petrovič 
0 Poudaril, da pereče družbene 

Probleme lahko rešimo, če bo 
•Pritem kot neposredni izvajalec
• nalog sodeloval delavski razred. 
0 Dodal je, da pri nas še vedno ne 
0 noremo govoriti o zadovolji- 
0 Verti materialnem položaju pre- 
g cejšnjega dela delavskega raz- 
- pda, saj približno milijon de-

iavcev prejema osebne dohodke
• Pod 1000 dinarjev mesečno.
• Mnogi delavci ne prejemajo red-
• bo stanovanja ali pa so njihove 
$ j^anovanjske razmere slabe. 
0 Mnogi delavci ne prejemajo red-
• n° osebnih dohodkov, na fakul- 

tetah in v srednjih šolah pa je
• zelo malo otrok iz delavskih
• družin.
0 . ~ Lahko vam rečem — je de- 
0 predsednik sveta ZSJ - da 
J so cene, življenjski stroški in 

I življenjska raven v središču po-
• zorno sti delavcev. Ne gre samo
• za to, kako delavec živi danes,

Sre tudi za to, kako bo živel 
Ibtri, zato se kot najvažnejše 
Vprašanje ne zastavlja samo pro
blem osebnih dohodkov, tem
več tudi vprašanje stabilnosti 
gospodarskih gibanj, saj nesta
bilnost najbolj prizadene prav 
delavce.

Predsednik republiškega 
j^eta sindikatov BiH Djuro Ve- 
kie je govoril o razpoloženju de
lavnega razreda te republike in 
Poudaril, da se delavci uspešno 
u Piraj o nacionalističnim in šovi- 
bističnim težnjam. Tudi on je 
Sovoril o problemih material- 
bega položaja delavcev.

Predsednik sindikata v Žele
zarni Jesenice Franc Kobentar 
se je strinjal z oceno material
nega položaja delavcev ter do
dal:

,,Na vprašanje, kdo je najbolj 
odgovoren za neuspeh gospo
darske reforme, so delavci v 
neki anketi odgovorili, da je to 
na prvem mestu zvezna vlada in 
njeni organi, na drugem mestu 
vodilni kadri v delovnih oigani- 
zacijah, na tretjem mestu vod
stva političnih organizacij, na 
četrtem mestu pa delavci 
sami.“

Dušan Bogdanov-Senko,
predsednik sindikatov Srbije, se 
je v razpravi zavzel predvsem za 
analizo vzrokov, ki povzročajo 
socilano razlikovanje.

Predsednik sindikatov Hrvat- 
ske Milutin Baltič pa je dejal, 
da so pred sindikati, pred ZK in 
pred vsemi socialističnimi sila
mi zelo velike naloge: premago
vanje kontrarevolucionarnih, 
šovinističnih in nacionalističnih 
sil ter razbijanje vseh žarišč, v 
katerih so se te sile organizirale 
na različne načine.

Predsednik RS ZSS Tone 
Kropušek je poudaril, da delav
cem moramo dati pravico in 
možnost odločati o vsem, kar 
so ustvarili. Nato je govoril o 
družbenem dogovarjanju in 
samoupravnem sporazumevanju 
na področju delitve ter dejal, da 
smo v Sloveniji že dosegli dogo
vor, ki mimo drugega predvi
deva, da spodnja meja ekonom
sko še opravičenega dohodka v

Ml
I"
KP PAVLIHE
KAKO SE TO LAHKO ZOODI 
PAVLIHA Tl ODPRE OCI

Sloveniji ne more biti pod 1000 
dinarjev in da je po drugi strani 
6000 dinarjev največ, kar kdor
koli lahko dobi za delo v red
nem delovnem času. Vrednost 
tega sporazuma ni samo v tem, 
da zmanjšuje socialne razlike, 
temveč predvsem v tem, da se 
delavci sami dogovarjajo o me
rilih za delitev dohodka in oseb
nih dohodkov.

V razpravi je sodelovalo 17 
govornikov, na koncu seje pa je 
govoril tudi predsednik Tito.

„Ko sem poslušal vašo raz
pravo, ki je bila po mojem 
mnenju dobra, sem ugotovO, da 
ste zajeli mnogo vprašanj,“ je 
dejal tovariš Tito. „Povedali ste, 
kaj bi pri nas morali ukreniti, 
da bi razrešili nekatera vpra
šanja. Menim pa, da ni dovolj 
samo to, da razpravljate in ugo
tavljate, temveč bi morali tudi 
sami iti v akcijo za razreševanje 
teh vprašanj.“

Predsednik Tito je dejal, da 
je 21. seja predsedstva ZKJ pri
šla kot rezultat tistega, kar se je 
zgodilo v Zagrebu, da pa bi se 
podobne stvari lahko zgodile 
tudi drugje, v vsaki drugi re
publiki, nekje v večjem, nekje v 
manjšem obsegu. Poudaril je, da 
je Zveza komunistov nastopila v 
pravem času, niti prezgodaj niti 
prepozno, čeprav nekateri tr
dijo, da je oklevala. Če bi to 
storili že pred nekaj meseci — je 
poudaril tovariš Tito — ne bi 
uspeli tako lahko, kot smo se
daj in položaj bi bil mnogo 
težji.

Predsednik Tito je poudaril, 
da je osnovna suverenost suve
renost delavskega razreda, da 
imamo delavski razred in da so 
njegovi interesi enaki. Govoril 
je tudi o razlikah v nagrajevanju 
ter dejal, da je socialna neena
kost resen problem.

Menim, je na koncu poudaril 
tovariš Tito, da pri nas mora 
priti do diferenciranja — tudi 
med vodilnimi ljudmi. Če niso 
sposobni, naj jih zamenjajo 
drugi.

Na koncu seje je predsednik 
sveta ZSJ Dušan Petrovič-Šane 
predlagal, da se na podlagi raz
prave tovariša Tita in celotne 
razprave na seji izdela akcijski 
program, ki bi ga sprejeli na na
slednji seji predsedstva Sveta 
ZSJ ob koncu meseca. Ta pro
gram naj bi dal jasno usmeritev 
za dejavnost ZSJ v zvezi z ures
ničevanjem stališč _ 21. seje 
predsedstva ZKJ. Člani pred
sedstva so ta prelog soglasno 
sprejeli. DOBRIVOJE ILIČ

diferencirana
uporabnost

baterij

vam omogoča 
optimalno 

izkoriščanje energije

super
zlata — za zahtevne aparate

extra
srebrna — za navadne aparate

normal
črna — za razsvetljavo

GORILNIKI Tik-Lamborghini
Gorilniki GO 3,5, GO 4 in GO 7 so namensko konstruirani za 
ugrpditev v manjše kotle za centralno ogrevanje, generatorje 
toplega zraka, kuhinjske štedilnike, itd.
Moderni tehnično izpopolnjeni gorilnik daje vrsto prednosti 
uporabe kot:
— Delovanje brez šuma, kar daje možnost uporabe gorilnika 

v prostorih, kjer je ta lastnost posebno zaželjena.
— Mala dimenzija gorilnika omogoča minimalno uporabo 

razpoložljivega prpstora.
— Popolno izgorevanje goriva, daj^ inštalaciji ekonomičnost 

in ne povzroča onesnaženje ozračja zaradi dimnih plinov.
— Avtomatska naprava zagotavlja pravilno delovanje goril

nika s pomočjo fotocelice in upravljanje gorilnika na da
ljavo s pomočjo sobnega in kotlovega termostata.

TIK
KOBARID

GOS,5 
GO 4 
GO 7 
GO 7,5

Tehnični podatki

Tip
Max. poraba 

goriva 
kg/h

Toplotna kapaciteta 
Kcal/h

Moč
elektromotor.

220/50

Max. viskoz. 
goriva 

pri 20° Cmin max

GO 3,5 3,5 20 400 35 700 HP 0,125 1,6° E
GO 4 4 35400 40 800 H P 0,125 1,6° E
GO 7 7 40 800 71 400 H P 0,125 1,6° E
GO 7.5 7.5 71 400 76 500 — 4 — — K —

Izmere v mm
Tip A B C D E / F

GO 3,5 310 235 200 65 100 40
GO 4 310 235 215 65 100 40
GO 7 310 235 215 77 100 50
GO 7.5 -II- -II- -II- -1- -II- -II-

VOLAN

Ljubljana 
Kersnikova ul. 6

ŽELI VSEIM POSLOVNIM PRIJATELJEM IN DELOVNIM 
LJUDEM USPEŠNO IN ZADOVOLJNO NOVO 1972. LETO'!

delavska enotnost ŠT. 51—52 — 27. DECEMBRA 1971
V*8r 'vi?
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Iz razprave na kongresu

ALBIN LUZAR, Novo mesto:
Prav bi bilo, da slednjič le preidemo od 

besed k dejanjem. Pri urejevanju osnovnih člo
vekovih pravic, pravic do zdravstvenega varstva 
danes ne smemo pozabiti da so kmetje veliko 
prispevali, da imamo drugi te pravice urejene. 
Upoštevati moramo tudi dejstvo, da so okrnje
ne pravice iz zdravstvenega varstva kmetov pu
stile v tem delu prebivalstva precej negativnih 
posledic, ki se kažejo v velikem številu obolenj, 
v opuščanju potrebnega zdravljenja tudi takrat, 
ko bi to bilo nujno. Čeprav nimamo točnega 
pregleda o zdravstvenih razmerah kmečkega 
prebivalstva, lahko trdimo, da le-te precej za
ostajajo za~zdravstvenimi razmerami drugih slo
jev prebivalstva pri nas.

BRANKO BABIČ, KOPER:
V treh občinah na slovenski obali je bilo lani 

zaposlenih 26.136 delavcev. Od tega se je pri 
delu poškodovalo 2.068 delavcev, zabeležili pa 
smo tudi štiri smrtne primere. S tem podatkom 
vsekakor ne moremo biti zadovoljni, ker nam 
odstotek nesreč pri delu iz leta v letu narašča. 
Te ugotovitve o nesrečah pri delu veljajo tudi 
za „naše kolektive11, za Delamaris v- Izoli, 
Agrario Koper, za kmetijski zadrugi v Luciji in 
Izoli ter za Drogo v Portorožu. Od skupno 
3.086 zaposlenih delavcev v teh delovnih orga
nizacijah se je lani ponesrečilo pri delu kar 272 
delavcev, ali 9 % vseh zaposlenih. Iz teh podat
kov lahko razberemo, da je še veliko podjetij, 
ki nimajo organizirane službe varstva pri delu 
ali vsaj človeka, ki bi skrbel za varstvo pri 
delu ...

DRAGO ČATER, Ptuj:
„Ko primerjamo sedanjo stopnjo razvoja de

lavskega samoupravljanja z dejanskimi razme
rami v delovnih organizacijah, lahko ugotav
ljamo, da te razmere še zdaleč niso takšne, kot 
si jih zamišljamo in jih prikazujemo v resolu
cijah, referatih in razpravah. Če povemo čisto 
resnico, je delavsko samoupravljanje v veliki 
večini naših delcvnih kolektivov bolj ali manj 
deklarativno, manj pa takšno, da bi naš delovni 
človek neposredno odločal o rezultatih svojega 
dela, o svojih delovnih in življenjskih razmerah. 
Člani delavskega sveta le formalno glasujejo o 
vnaprej pripravljenih sklepih — o zelo pomemb
nih zadevah pa se največkrat odloča v zaprtih 
krogih, velikokrat pod pretvezo poslovne skriv
nosti."

ANTON JEREB, Kranj:
Z oblikovanjem družbenih posestev in kme

tijskih obdelovalnih zadrug je bila dana mož
nost, da smo s podporo kmetijskih strokovnja
kov razvili najsodobnejšo tehnologijo gospodar
jenja na večjih kmetijskih kompleksih. Prav za 
poljedelsko proizvodnjo se je izoblikovala pri
mernejša tehnologija, zagotovljeni pa so bili 
tudi drugi pogoji, kot so cene kmetijskim pro
izvodom, mehanizacija in podobno. Tudi de
lavci so se radi zaposlovali v tej dejavnosti. 
Močno pa je ob vsem tem vseskozi zaostajala 
živinoreja, kjer so delovne razmere mnogo 
težje. Zavoljo tega se tudi delavci kaj neradi 
odločajo za delo v živinoreji.

GORAZD ŠETINA, Laško
„V Pivovarni Laško smo prišli do spoznanja, 

da problema nočnega dela žensk ne moremo 
pdpraviti drugače, kot da povečamo zmoglji
vosti polnilnice, kjer v glavnem delajo ženske. 
Zmogljivosti polnilnice pa bi morali povečati 
vsaj za tretjino, kar pomeni, da bi morali zgra
diti nove prostore in nakupiti ustrezno opre
mo. Ta investicija bi nas veljala več kot 20 mili
jonov dinarjev. Zaradi rekonstrukcije in novih 
primarnih investicij, ki jih trenutno že izvajamo 
in ki nas bodo veljale več kot sto milijonov 
dinarjev - zaključili jih bomo v letu 1973 - 
vsaj še nekaj let ne bomo mogli misliti na pove
čanje političnih zmogljivosti. To pa pomeni, da 
nočnega dela žensk še lep čas ne bomo mogli 
odpraviti.

jtfl V
■
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V Murski Soboti je bil 17. M 
meseca IV. kongres sindik* , 
delavcev v kmetijstvu, živilski1 
tobačni industriji Slovenije- 
se ga je poleg delegatov iz v Miri 
Slovenije udeležilo tudi mn0?1’f 
gostov, med njimi predstavijo 
italijanskih sindikatov CGIkdj „ 
Benečije podpredsednik slovf® > J 
skih sindikatov Jože Globačnito^. 
predstavniki centralnega odb^rof 
tega sindikata in drugi. V r^?,1 
pravi je sodelovalo več kot -ar, 
razpravljavcev iz vseh krajank 
Slovenije. Na kongresu so izvua(}t 
lili tudi novo republiško valKoij 
stvo. Za predsednika je bil fc'?l 
voljen inž. Ivan Kukovec, koltJa 
dosedanji predsednik Julij f%na
ninc odhaja na novo dolžnost^110

Poti nazaj ne more biti I
-Jubl
.Agr
J^sn
bor;
Ss1^
'anici

lo
!or\a

Iz referata Julija Planinca, dosedanjega predsednika RO sindikata de
lavcev v kmetijstvu, živilski in tobačni industriji Slovenije na IV. kon

gresu tega sindikata

Ekonomski položaj delavcev v 
delovni o-ganizaciji, njihovo po
čutje, '"vljenjski standard-in social
na varnost nasploh je v tesni zvezi z 
ekonomskim položajem panoge, 
zato želim v kratkem prikazati seda
nje razmere in probleme v kme
tijstvu in živilski industriji.

Osnova naše kmetijske dejavnosti 
je živinoreja. To nam narekujejo 
naravni pogoji, saj sta dve tretjini 
naših zemljišč travnati svet. Toda 
oglejmo si nekaj dejstev:

Število goveje živine od leta 1966 
se je zmanjšalo do konca leta 1971 
za 16 %, v družbenem sektorju pa 
celo za 56 %. Pomembna panoga je 
tudi prašičereja, ki je v vsem tem 
obdobju obdržala enako raven. Zna
čilno pa je, da so bila in so še vedno 
nihanja zaradi neurejenih razmer na 
trgu. Dobro zastavljena reja v druž
benem sektorju in kooperaciji s 
kmeti se v določenem obdobju na 
mah zruši, reja postane nerenta
bilna, posledica tega pa je manjkanje 
mesa na trgu. Taka nihanja se pojav
ljajo na tri do štiri leta.

Reja piščancev za meso iz leta v 
leto hitro naprejuje in izpolnjuje 
vrzeli zaradi pomanjkanja drugih 
vrst mesa. Organizirana farmska reja 
se je povečla od 8.340 ton v letu 
1965 na 26.000 ton v letu 1970. 
Stopnja akumulativnosti te proiz
vodnje je bila dobra v posameznih 
obdobjih. Zaradi naglega porasta 
cen krmil v letošnjem letu pa po
staja tudi ta proizvodnja manj ren
tabilna ali je celo na meji rentabil
nosti.

Vinogradništvo in sadjarstvo je z 
novimi nasadi dalo svoj prispevek k 
preskrbi prebivalstva in pri izvozu. 
Ugotavljamo pa, da so delavci zaradi 
majhne akumulativnosti teh panog 
najsiabše nagrajevani, saj se njihovi 
zaslužki največkrat gibljejo med 600 
irr800 din mesečno za polni delovni 
čas in izpolnjeno normo.

Kritični položaj, ki je nastal v 
kmetijskih organizacijah, so v glav
nem povzročila nesorazmerja med 
cenami kmetijskih pridelkov in ce
nami reprodukcijskega materiala, za
radi kreditne preobremenjenosti in 
investicijske nedograjenosti.

Kmetijske organizacije so se tako 
znašle pred vprašanjem, ali še naprej 
z enakim ali povečanim obsegom 
proizvajati kmetijske pridelke in re
diti živino, s tem pa hkrati poslovati 
z izgubo, ali postopoma zmanjševati 
osnovno kmetijsko proizvodnjo in 
sc preusmeriti v rentabilnejšo proiz
vodnjo. Večina organizacij se je od
ločila za drugo varianto in delno ali 
povsem opustila lastno kmetijsko 
proizvodnjo.

Rezultat takih odločitev pa je, da 
so lani - vse pa kaže, da bo tako 
tudi letos - kmetijske organizacije, 
razen nekaj izjem, zaključile poslo
vanje s pozitivnim rezultatom. V 
nekaterih primerih pa je šel pozi
tivni finančni rezultat tudi na račun 
nizkih osebnih dohodkov zaposlenih 
delavcev.

Tudi kmet-kooperant je bil pod 
enakim pritiskom kot kmetijske 
organizacije, zato se je veliko kme
tov odločilo, da opuste rejo živine 
in druge kulture ter se zaposle v in
dustriji, obrti ali storitvenih dejav
nostih. Tisti kmetje, ki so se odločili 
za specializacijo proizvodnje in so 
vložili več kapitala v objekte, čredo 
ali nasade, se s.hudo težavo prebi

jajo, da bi izpolnili obveznosti, ki jih 
imajo do bank in drugih upnikov, in 
da bi pokrili stroške proizvodnje.

Število zaposlenih delavcev v 
družbenem sektorju kmetijstva se je 
zmanjšalo od 25.759 v letu 1965 na 
19.019 letos. Zlasti pa je zaskrblju
joče to, da zapuščajo delo kvalifi
cirani kmetijski delavci in strokov
njaki z visoko, višjo in srednjo iz
obrazbo. Druge gospodarske panoge 
pa tudi negospodarske dejavnosti 
jim nudijo precej višje osebne do
hodke, kot so jih imeU v kmetijstvu.

Pri vsem se zastavljata zlasti dve 
vprašanji. Prvič: kakšna je bila naša 
sedanja agrarna politika in kdo je 
odgovoren za sedanje razmere. In 
drugič, kaj je treba storiti in kako 
zaorati v bodoče.

Ce na kratko odgovorim na prvo 
vprašanje, lahko rečem, da smo z 
družbenega stališča agrarno politiko 
vedno usmerjali tako, da smo z niz
kimi cenami kmetijskih pridelkov 
ščititi potrošnika Kmetijskih do
brin, hkrati pa nismo tej panogi 
nudili nadomestila za tako planirane 
izgube. Ukrepi, ki so bili sprejeti v 
investicijsko-kreditni politiki, poli
tiki cen, uvozu in izvozu ter davčni 
pohtiki, so bile v glavnem parcialne 
rešitve, ne pa stabilne, dolgotrajne 
agrarne usmeritve. To nam potrjuje 
tudi sklep o zamrznitvi cen neka- 
terili kmetijskih pridelkov in mesa, 
medtem ko so bile cene koruze pro
ste. To pa je povzročalo nenor
malno visoke cene krmilom in v 
končni posledici katastrofo v živino
reji.

KAKO NAPREJ?
Razvoj kmetijstva ni samo v prid za
poslenih delavcev v kmetijstvu in 
kmetov, temveč je predvsem v ko
rist celotne družbe. Očitno je, daje 
kmetijstvo doslej uspešno odigralo 
svojo vlogo v tem smislu, da smo iz 
njega črpali do skrajnih možnosti, 
da bi pospeševali razvoj drugih de
javnosti. Danes vidimo, da je treba 
bistveno spremeniti odnos do kme
tijstva, ker tak, kot je bil doslej, ni 
več možen niti potreben in bi bil 
škodljiv za naš splošni gospodarski 
in družbeni razvoj.

Poti nazaj ni, pravzaprav je ne 
sme biti. Potrebovali bomo vedno 
več mesa, mleka, jajc, povrtnin, sad
ja in drugih kmetijskih dobrin. Sto
riti moramo vse, da se bo v celoti 
uresničil srednjeročni plan razvoja 
kmetijstva za obdobje 1971-1975. 
Za to obdobje je predviden porast 
družbenega proizvoda v kmetijstvu 
3 % letno, kar je precej več, kot je 
bilo v obdobju 1966-1970, ko je bil 
porast 1,7 %. Doslej smo pokrivali 
70-80 % potreb po hrani iz lastnih 
virov, plan pa predvideva, da bi bil 
ta delež lahko 85 do 88 %, izvoz* 
kmetijskih proizvodov pa naj bi se 
oovečal za 30 %.

Menim, da je srednjeročni plan 
razvoja kmetijstva dobro priprav
ljen. Slediti pa morajo konkretni 
ukrepi vseh, ki so odgovorni za 
agrarno politiko, še bolje rečeno 
vseh, ki so odgovorni za preskrbo 
prebivalstva in za reševanje ekonom
skih in socialnih problemov zapo
slenih v kmetijstvu. Pri tem mislim 
zlasti za ukrepe izvršnega sveta in 
njegovih organov, bank, gospo
darske zbornice, združenja, pa tudi 
za ukrepe, ki jih morajo sprejemati 
občinske skupščine in drugi organi. 
Prav gotovo pa so za to odgovorne

tudi gospodarske organizacije. 
Kakšni bi morali biti konkretni 
ukrepi, je razvidno iz programa same- 
»a, zato mislim, da jih ni treba po
udarjati. V bistvu pa gre za tri 
osnovne cilje:

— stabilnejša proizvodnja hrane, 
usklajena s povpraševanjem na do
mačem in tujem trgu;

— večja reproduktivna sposob
nost in manjša dohodkovna dispa
riteta kmetijstva do drugih gospo
darskih dejavnosti;

— realna raba kmetijskega pro
stora ter bolj kontrolirana in uravna
vana deagrarizacija.

Z zadovoljstvom lahko ugotav
ljamo, da so nekateri ukrepi že spre
jeti, saj smo letos porabili kakih 50 
milijonov din za ekonomske inter
vencije v kmetijstvu. Sekretariat za 
kmetijstvo je v sodelovanju z gospo
darsko zbornico in drugimi organi 
pripravil nekatere konkretne ukrepe 
za uresničenje srednjeročnega pro
grama razvoja kmetijstva.

Menim pa, da so premalo kon
kretno in nezanesljivo nakazani viri 
sredstev za vlaganje v kmetijstvo in v 
živilsko predelovalno industrijo. 
Resno bi bilo potrebno razmisliti in, 
če je le mogoče, tudi uresničiti 
predlog sveta za kmetijstvo pri go
spodarski zbornici, da se anuitete iz 
kmetijstva, ki se stekajo v splošni 
investicijski sklad, ponovno porabijo 
za razvoj kmetijstva. Teh sredstev je 
— po nekaterih podatkih — za pri- 
bližno 40 milijonov din letno.

ŠE NEKAJ
O ŽIVILSKI INDUSTRIJI

S poslovanjem organizacij živilske 
industrije smo lahko v glavnem za
dovoljni. V nekaj minulih letih so 
posamezne panoge živilske indu
strije dosegle velik gospodarski na
predek, obnovile so svoje kapacitete 
in zgradile nekatere nove obrate. 
Zelo so napredovale pivovarne, in
dustrija alkoholnih in brezalko
holnih pijač, žitno predelovalna in
dustrija, tobačna industrija, indu
strija juh in začimb. Tudi oljarne so 
dosegle določen napredek, čeprav v 
zelo težkih razmerah. Predimen
zionirana je klavniška industrija, 
zato so kapacitete slabo izkoriščene. 
V težjem položaju pa je bila prede
lava rib in nekatera druga konzervna 
industrija.

Stopnja rasti v živilski industriji je 
bila v minulih petih letih 8,9 % in je 
hitrejša kot na celotnem jugoslo
vanskem področju. Podatki nam ka
žejo, da se je v obdobju 1965-1970 
proizvodnja povečala za 53 %, zapo
slenost za 22,3 %, produktivnost pa 
za 25 %.

Največji problem v živilski indu
striji v zadnjem letu je medsebojno 
zadolževanje v gospodarstvu in v 
zvezi s tem pomanjkanje obratnih 
sredstev. Najbolj pa je vplivalo na 
rentabilnost poslovanje skokovito 
naraščanje cen surovin in reproduk
cijskega materiala, kar je prisililo 
proizvajalce k zvišanju cen življen- 
skim proizvodom. Osnovni problem 
v živilski industriji je tudi v tem, da 
se cene surovinam oblikujejo prosto, 
medtem ko so cene končnim proiz
vodom zamrznjene ah pod nepo
sredno družbeno kontrolo. Na ren
tabilnost poslovanja pa vplivajo tudi 
visoke bonifikacije, ki jih zahteva 
trgovina.

Srednjeročni plan razvoja nalaga 
živilski industriji nove, še večje na

loge. Prepričan sem, da jih bo Žm S 
ska industrija sposobna mesnic1]116! 
seveda v primeru, če bomo sprejtoci 
take družbene ukrepe, ki bodo »ski 
mulirali proizvodnjo za domači tjki 
in izvoz, za kar imamo velike me 2a(
nos«. prj

POSPEŠIMO P3
INTEGRACIJSKE K0

PROCESE raj
Boj na trgu sili naše organizaciji 

kmetijstvu in živilski industriji, da^ 
združujejo v večje organizacije, ki ^ j;11 
sposobne premostiti posameZ1" M: 
krizna obdobja. Če hočemo, to tj sir 
moramo, uresničiti plan razvrf gr; 
kmetijstva in živilske industrij kr 
bomo morah tudi v bodoče posp] 
ševati integracijske procese in raz'1 Jr 
jati poslovno-tehnično sodelovanj n. 
med organizacijami proizvodnje S”. ■ 
rovin, predelave in prodaje blaga n 
trgu. V minulem štiriletnem 0l'( 
dobju smo že dosegli dobre rez11 sa 
tate, je pa še vedno precej orgaj zc 
zacij, ki v sedanji organizacijski oW 
ki nimajo možnost za nadaljnji ra1 h<
v°j- . .. niNajvečja ovira za integracijo 11 
poslovno sodelovanje pa je v tci(| y 
ker niso razčiščeni medsebojni ekjj ^ 
nomski odnosi. Nekatere delov11 
enote se boje, da bi drugi živeli n- 
njihov račun. Zato bomo morali 0 
sledno uveljaviti načelo vložene?' 
dela, rezultatov dela in poslovanji vi

Dopolnila, zvezna in republiki |c 
ustave jasno določajo pomen, vloPI 
in naloge temeljne organizacije zdf11 . 
ženega deta. Po teh določilih dela^ ^ 
v svoji osnovni organizaciji odloča)1 
o proizvodnji, o medsebojnih b 
nosili, o dohodku in o zadevah, 11 P 
jih prepuščajo v odločitev organoj1 
v podjetju, o standardu delavcev lP 
drugih pomembnih vprašanjih. . J

Pri tem pa se srečujemo zlasti * 
dvema skrajnostima:

- osnovnim organizacijam zdi0' r
ženega dela se jemlje osnovna pP d 
vica, ki jo imajo zagotovljeno p 
ustavnimi določili in z zakonu01 v 
uveljavlja se volja in absulutizem P° ^ 
sameznikov; J r

- temeljne organizacije združ1 
nega dela vidijo samo sebe. odide c 
njajo sodelovanje z drugimi enota10 r 
v podjetju in delujejo dezintegi0 r 
cijsko.

V sindikatih se moramo zato ri' s 
vzemati, da do takih skrajnosti P1 , 
pride, da dobijo temeljna orgaf11' , 
zacija in delavci v njej pravice, ki j101 j 
gredo, hkrati pa morajo krepiti s0 ‘ 
delovanje in ekonomski razvoj p01 ' 
jetja kot celote. 1

Savske elektrarne
LJUBLJANA, HAJDRIHOVA ULICA 2

PODJETJE ZA PROIZVODNJO IN PRENOS ELEKTRIČNE ENERGIJE

ŽELE USPEŠNO IN ZADOVOLJNO NOVO LETO 1972 VSEM 
POSLOVNIM PRIJATELJEM IN DELOVNIM LJUDEM

}
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7 DNI V SINDIKATIH

Republiški odbor sindikata delavcev kmetijstva, 
živilske in tobačne industrije Slovenije v novem

mandatnem obdobju

7. t«l 
idilo'
Uski| 
lije,'

iz ' Miiko Gašparin, KZ Brda Dobrovo; Viktor Nassdor- 
milO?1’>Pructal-Alko“, Ajdovščina; Silvo Čotar, „Mlino- 

Ajdovščina; Tončka Rebek, „Fructal-Alko“, 
ifI( Movščina; Alojz Vidic, ,,Neverke“, Pivka; Anton Sir- 
jILnj „4 jUnij“, Ilirska Bistrica; Branko Babič, „Agra- 
;loVfP > Koper, Jože Hočevar, KZ Lucija, Portorož; Savo 

. .j^Pelj, ,.Delamaris", izola; Darja Korče, „Delamaris“, 
3 ,nia; •gnac Moškon, „Droga“, Portorož;_Jože Prodan, 
idl)Piroga", Portorož; Jakob Gartner, KZ „Skofja Loka"; 
y f»‘.nton Jereb, KŽK, Kranj; Vinko Legat KZ ,,Radov- 

fca“, Mira Bižal, Kmet. zavod Ljubljana; Dušan Doli- 
:ot ,'i*L ,,Kolinska", Ljubljana; Boris Eržen, Pivovarna 
kraJ(Vnion“, Ljubljana; Jože Dimnik, ..Slovenija vino", 
, j pahljana; Slavko Gliha, Kmet. inšt. Ljubljana; Dalibor 

lladnik, ..Kmečki glas", Ljubljana; Miran Heric,
> VvColinska", Ljubljana; Ivan Kukovec, RO sind. kmet. 
bil ijabljana; Janez Grmovšek, AK ,.Barje", Ljubljana; 

marjanca Lasič, „Ljubljanske mlekarne"; Janez Ma- 
„Emona“, Zalog; Alojz Pajnič, „Šumi“, Ljub- 

ij Diana; Drago Petrovič, „Žito“, Ljubljana; Zvonko Re- 
iost|anovid, KZ „Cerknica“; Zora Šoba, Tobačna tovarna 

HUbljana; Janez Kepa „Emona“, Zalog; Otmar Grager, 
rgraria". Murska Sobota, Maribor; Anton Belec, Tov. 
rasnih izdelkov Maribor; Borut Ambrožič, AK Mari- 
r01; Janez Dolinšek, KZ „Selnica“; Ivan Lečnik, „Ta-Os"’■ > Maribor; Julij Planinc, RO sind. kmet., Ljubljana, 
anko Vaupotič, „Intes“, Maribor; Edmund Zavodnik, 
Jiorina", Maribor; Dragan Bosnič, KK „Gornja Rad- 
sona"; Anton Kapun, VŽK Ljutomer; Jože Kocon,

KZ „Lendava“; Štefan Merklin, Tov. mestnih izdel
kom, M. Sobota; Jože Močan, KG Rakičan; Franc 
Juvan, ..Agrokombinat", KrŠco; Slavko Grahek, 
„Belsad“ Črnomelj; Mirko Kambič, ZKGP Kočevje; 
Franc Kure, KZ Črnomelj; Albin Luzar, KZ JsJovo 
mesto"; Franc 'Kolenc, ,,Dana“, Mirna; Drago Čater, 
Perutnina, Ptuj; Lidija Irg 1, Jeruzalem", Ormož; Jože 
Križanič, KK Ptuj - Podlehnik; Franc Majcen, KK 
Ptuj; Ivo Pajek, Kmet. komb. Slov. Bistrica; Jože Sot
lar, „Vinko Reš", Ptuj; Francka Petrovič ,,Petovia“, 
Ptuj; Ivan Hržič, Slovenija vino", Ormož; Anton Ar
zenšek, Tov. olja. Slovenska Bistrica; Jože Gračnar, 
,,Hmezad", Žalec; Franc Ivančič, ,,Hmezad", Žalec; 
Alojz Vele, pivovarna". Laško; Jože Verstovšek, 
,Agraiia“, Brežice; Lojze Plaznik, KZ „Mozirje“; 
Alojz Recko, KK Šentjur.

Predsedstvo Republiškega odbora sindikata delavcev 
kmetijstva, živilstva in tobačne industrije:

Ivan Kukovec, predsednik, člani: Branko Babič, 
Drago Čater, Slavko Gliha, Otmar Grager, Jože Grač
ner, Miran Heric, Dalibor Hladnik, Albin Luzar, Miro
slav Jug, Štefan Merklin, Alojz Pajnič, Anton Jereb in 
Anton Šircelj.

V nadzorni odbor so bili izvoljeni: Mihael Demšar, 
Feliks Vidmar in Janez Slovenc.

V zvezni odbor pa so bili izvoljeni:
Ivan Kukovec, Otmar Greger, Alojz Pajnič, Štefan 

Merklin, Miroslav Jug, Jože Skerlovnik, Alojz Recko in 
Albin Luzar.

A KONGRES SINDIKATA DELAVCEV V KMETIJSTVU, ŽIVILSKI IN TOBAČNI INDUSTRIJI JE SPREJEL
Programsko osnovo

Jasno začrtana 
nota skupno akcijo

Eden najpomembnejših doku
mentov IV. kongresa sindikata de- 
pvcev v kmetijstvu, živilski in to
bačni industriji Slovenije je prav go- 
JOvo programska usmeritev tega sin
dikata v prihodnjih štirih letih. Po
men tega dokumenta pa utemeljuje 
nekaj dejstev: tako je bodoča pro- 
jgtamska usmeritev nastala na pod- 

živdagi dolgoletnega dela tega strokov- 
ničijnega sindikata ter na podlagi lastne 
arejJ°cene sedanjih družbenoekonom-
i?. J?''®1 razmer ter zajema tiste naloge, 
m« 'i*h teria članstvo od svoje organi-či tfkij

racije. Čeprav v nekaterih akcijah in 
Prizadevanjih ne povsem izviren, kar 
Pa je razumljivo, saj nekaterih nalog, 

A0! so denimo skrb za življenjske 
razmere, stanovanjska problematika, 

icij£’Uterjanje delitve in tako naprej, ni 
da j mogoče dati z dnevnega reda po 
Id ? Preteku ene mandatne dobe in bodo 

mžčas vselej pomenile stalno nalogo 
to H sindikatov, pa je dokument o pro- 
,zV? gramski usmeritvi jasen, dovolj kon- 
osF ”eten in tudi uresničljiv!

.. M sindikatu delavcev kmetijstva, 
varf ^rlske in tobačne industrije Slove
le sil Pij® uanerjajo svoje bodoče delo na 
ga ni stiri temeljna področja. Gre za: 

ot - naloge sindikata pri razvijanju 
rezu- samoupravnega položaja delavcev v 
gaij- združenem delu;
. J ~ naloge sindikata pri delitvi do- 
ir uodka in osebnih dohodkov v delov- 
jo tj 0rganizacijah

- naloge sindikalnih organizacij 
ek' v skrbi za posameznega člana in 
0vnl dolžnosti članov do organizacije,
:li j1- ~ naloge pri razvijanju sindikalne
li m’ 0rganizacije.
:n3 Pomanjkanje prostora, žal, ne do- 
j-j.;, ''oljuje. da bi v celoti osvetlili na- 
,l0gi( °8e> kijih vsebujejo posamezna po- 
idrn j=Mvja programske usmeritve sindi- 
javi' kata delavcev kmetijstva, živilske in 
ičajjj tobačne industrije Slovenije, zato 

o« bomo opozorili le na nekatere naj- 
bj. Pomembnejše.
"vi O SAMOUPRAVNEM 
stj: POLOŽAJU DELAVCEV

Poglavje o nalogah sindikata pri 
dri' razvijanju samoupravnega položaja 
P j delavcev v združenem delu pravza- 

ioiH *5fav združuje naloge sindikata na 
, po Vc,'h ravneh s štirih zornih kotov: 

Pmterialni odnosi, samoupravni od- 
užE bosi, družbeni položaj kmetov za- 
Ikk družnijcov in kooperantov in sled- 
tait' njič _ naloge sindikata v konflikt- 

tih situacijah.
. Kar zadeva prvi vidik, IV. kongres 

• r„ smdikata delavcev v kmetijstvu, ži- 
ran> ^ski in tobačni industriji Slovenije 
’ jiiJ sicer ocenjuje, da so delavci v zdru- 

sir ženem delu kljub težavam dosegli 
roil dobre rezultate, vendar ne tako 

dobre, da bi smeli biti z njimi zado- 
Voljni, še zlasti pa se ne bi smeli 
Uspavati sindikati! Številne po- 
utanjkljivosti v gospodarskem siste- 
utu namreč nenehno maličijo mate
rialne odnose in tako neposredno 
vPlivajo na negotovost v material- 
ucm položaju delovnega človeka, 
zato tudi velja glavna zahteva tega 
sindikata temu, da skladno z našimi 
Potrebami čimprej uveljavimo ko- 

J ristne blagovno-tržne zakonitosti.

Tako kot v prvem tudi v drugem 
primeru IV. kongres ocenjuje, da se 
samoupravni odnosi učinkovito 
uveljavljajo. Ustavni amandmaji pa 
dajejo samoupravljanju v organiza
cijah združenega dela nove razsež
nosti. Zato je kongres zadolžil zlasti 
vodstva sindikalnih organizacij, da 
se zavzamejo za -izpopolnjevanje 
samoupravne zakonodaje v skladu z 
določili ustavnih dopolnil, da bi se 
tako lahko pospešeno razvijala so
dobna samoupravna praksa. Delavci 
morajo spoznati, da so njihove iz
virne pravice in dolžnosti predvsem 
v temeljnih organizacijah združe
nega dela - vodstva sindikalnih or
ganizacij pa so skupaj z drugimi po
litičnimi silami, predvsem pa skupaj 
s samoupravnimi organi odgovorna, 
da se te možnosti kar najbolj razvi
jajo.

Tudi kar zadeva samoupravni po
ložaj kmetov zadružnikov oziroma 
kooperantov, ni mogoče spregledati 
očitnih premikov. Kongres zato 
ugotavlja, da je že zagotovljena pod
laga za razvitejše medsebojne od
nose, v katerih se kmetje ne bodo 
več čutili odrinjene od pravic v 
samoupravljanju, predvsem pa pri 
delitvi dohodka. Vse poskuse in pri
zadevanja tistih, ki bi skušali skre
niti razvoj na tem področju drugam, 
morajo sindikati pravočasno odkri
vati in se jim z močjo argumentov 
tudi upreti.

Za konfliktne odnose pa velja na
slednja ugotovitev: tudi doslej so 
znale sindikalne organizacije na poli
tično primeren način razreševati za
pletene razmere in odnose; še po
membnejša kot ta pa je pravzaprav 
naslednja ugotovitev kongresa: sin
dikalna organizacija je v sleherni de
lovni organizaciji odgovorna, da se 
pravočasno in na primeren način, 
predvsem pa po samoupravni poti 
preprečijo konfliktne situacije. Sled
nje pa daje sindikalni organizaciji 
pravico, da se samostojno in organi
zirano opredeli do vsebine konflikta 
ter da se ti njeni sklepi tudi dosled
no upoštevajo.

O DELITVI DOHODKA
V poglavju o nalogah sindikata 

pri gospodarjenju, delitvi dohodka 
in osebnih dohodkov dokument naj
prej poudarja potrebo po programi
ranem razvoju tako za krajše kot 
tudi daljše obdobje. Vsaka delovna 
organizacija mora čimprej izdelati 
svoje razvojne programe. V teh pri
zadevanjih za dinamičnejši razvoj v 
prihodnjem obdobju pa je treba 
podpreti z ustreznimi kreditnimi 
sredstvi tako družbeni sektor kot 
tudi zasebnega kmeta-kooperanta.

Sklenjene samoupravne spo
razume o delitvi dohodka in osebnih 
dohodkov je treba dosledno uveljav
ljati — to je pravzaprav dmga ugoto
vitev kongresa. Pa ne samo uveljav
ljati, temveč tudi izpopolnjevati. 
Odločilnega pomena je namreč, 
kako bomo delitev v delovnih orga
nizacijah približali sklenjenim samo
upravnim sporazumom. Še posebej 
pa so sindikalna vodstva zadolžena,

da s potrebnimi ukrepi zagotove, da 
najnižji osebni dohodki za normalno 
delo v normalnem delovnem času v 
letošnjem letu ne bo slabše nagra
jeno od 800 dinarjev, v prihodnjem 
letu pa ne slabše od 1000 dinarjev.

Da pa bi sploh lahko zagotovili 
učinkovito samoupravno spo
razumevanje o delitvi dohodka, je 
potrebno po oceni kongresa doseči 
to, da osebni dohodki za pogojno 
nekvalificirane delavce, zaposlene v 
kmetijstvu, ne bi nenehno zaostajali 
za republiškim poprečjem. Za ures
ničitev te zahteve pa bo treba naj
prej izpopolniti sistem primarne in 
sekundarne delitve, spremeniti zdaj 
povsem nerealni davčni sistem, ki 
preveč obremenjuje živo delo in po
samezne kmetijske proizvode, pred
vsem pa je, treba bremena stabiliza
cije v prihodnje enakomerneje po
razdeliti.

Kongres tudi ugotavlja, da se je 
doslej učinkovito uveljavilo druž
beno dogovarjanje med proizvajalci

Za predsednika republiškega 
odbora sindikata delavcev v 
kmetijstvu, živilski in to
bačni industriji Slovenije je 
bil izvoljen inž. Ivan Kuko
vec. Doslej je. bil tajnik tega 
odbora, še pred tem pa je 
aktivno sodeloval v različnih 
družbenopolitičnih organi
zacijah, bil pa je tudi pred
sednik skupščine občine 
Ilirska Bistrica.

Novemu predsedniku tudi 
redakcija našega lista želi 
obilo uspehov pri delu v na
slednjem mandatnem ob
dobju.

in predelovalci oziroma trgovino, 
zato se bo sindikat še v prihodnje 
zavzemal za tak način reševanja pro
blemov. Predvsem pa morajo sindi
kati podpreti tiste težnje, ki bodo 
pripomogle k temu, da se bo dolgo
ročno organizirala kvalitetna proiz
vodnja za domači in tuji trg ter da 
se izoblikujejo pravični medsebojni 
ekonomski odnosi na podlagi čim 
večje poslovnosti in spoštovanja do
govorov.

In slednjič: kongres ocenjuje, da 
integracijski procesi v kmetijstvu in

živilski industriji potekajo dokaj 
uspešno. Sindikati pa se morajo tudi 
v prihodnje zavzeti za nastanek do
volj velikih agroživilskih celot, ki 
bodo sposobne živeti v tržnih od
nosih in tržnem gospodarstvu.

SKRB ZA DELOVNEGA 
ČLOVEKA

Dokument o bodoči programski 
usmeritvi sindikata delavcev v kme
tijstvu, živilski in tobačni industriji 
Slovenije pa je nedvomno najbolj za
jeten v poglavju, kjer so opredeljene 
naloge sindikalnih organizacij v 
skrbi za delovnega človeka in dolž
nosti članov do organizacije. Če po
vzamemo le najpomembnejše, mo
ramo omeniti:

- naloga sindikata je, da še na
prej posveča vso skrb izobraževanju 
delavcev na delovnih mestih, štipen
diranju mladih kadrov, zagotoviti pa 
je tudi treba, da bodo zaposleni ob 
strokovnem znanju pridobili tudi 
potrebno družbenoekonomsko 
znanje.

- v sindikatih se je treba trajno 
zavzemati za tako kadrovsko poli
tiko v delovnih organizacijah, da 
bodo lahko sposobnejši delavci na
predovali na vse bolj odgovorna de
lovna mesta;

- postopno, vendar učinkovito 
je potrebno izboljševati delovne raz
mere tudi v kmetijstvu, več skrbi je 
potrebno posvetiti možnostim za 
vsakdanjo rekreacijo in aktiven od
mor v času dopusta;

- v vseh delovnih organizacijah 
je potrebno bolj poskrbeti za druž
beno prehrano;

- poskrbeti je treba, da osta
relim in izčrpanim delavcem ne 
bodo upadali osebni dohodki, z 
dnevnega reda pa je treba tudi spra
viti tako imenovo viničarsko vpra
šanje;

- delavcem je potrebno zagoto
viti učinkovito pravno varstvo;

- sindikalna vodstva se morajo 
zavzeti za učinkovito izkoriščanje 
sredstev za stanovanjsko gradnjo;

- kongres zadolžuje sindikalna 
vodstva, da uresničijo elementarne 
pravice slehernega proizvajalca, da je 
seznanjen z vsemi problemi, ki so 
odločilni za življenje in delo kolek
tiva.

O RAZVOJU SINDIKALNE 
ORGANIZACIJE

Pri nalogah za nadaljnji razvoj sin
dikalne organizacije postavlja doku
ment na prvo mesto vzgojo kadra, ki 
bo voljan in tudi usposobljen za 
delo aktivistov v sindikatih. Kongres 
tudi ugotavlja, da je bila dosedanja 
organiziranost sindikata dovolj učin
kovita, zato jo tudi uzakonja s sta
tutom organizacije, čeprav bo po
trebno v prihodnje povečati obseg 
njenega delovanja. Kar pa zadeva 
posamezne organe in vodstva, kon
gres poudarja potrebe po čim tesnej
ših in kar-najbolj neposrednih stikih 
na vseh ravneh. Tudi to je eden od 
pogojev, da bi bila v prihodnje orga
nizacija enotna v svoji akciji, ‘s tem 
pa tudi učinkovita. nn

Iz razprave na kongresu

IVAN DOLINAR, LJUBLJANA:
Gradnja novih proizvodnih objektov — to 

vprašanje je pri nas prepuščeno delovnim orga
nizacijam samim, ki pa se vedno ne znajdejo in 
namesto da bi gradile novo industrijo, grade 
samo manjše obrate z obrtniško zasnovano pro
izvodnjo. Tako se zapirajo vase ter onemo
gočajo specializacijo proizvodnje in uvajanje 
moderne tehnologije. Kljub temu pa lahko na
štejem nekaj ljubljanskih podjetij, ki so ta pro
blem rešila nadvse zadovoljivo. To so Slovenija 
vino, Ljubljanske mlekarne. Žito, Kolinska, 
Tobačna tovarna itd. Vsa ta podjetja so tudi 
razvila poslovno sodelovanje, s čimer si pove
čujejo možnosti za hitrejši razvoj in konku
renčno sposobnost na domačem tržišču in lažji 
prodor na tuji trg. Menim pa, da ti procesi po
tekajo prepočasi in da bo potrebno zlasti v ži
vilski industriji pospešiti integracijo.

JOŽE DIMNIK, Ljubljana:
Podjetje Slovenija vino je ena tistih gospo

darskih organizacij, ki je v zadnjem obdobju 
izvedla pomembne integracije. Naše podjetje je 
vložilo tudi znatna sredstva v nove obrate za 
proizvodnjo in predelavo živilskih izdelkov. Naj 
naštejem nekatere pomembnejše integracije v 
zadnjih letih: na območju Slovenije smo pripo
jili kmetijski kombinat Jeruzalem-Ormož, 
Vinag iz Maribora, Kmetijsko zadrugo Bizelj
sko in v tem mesecu še Vinogradni- 
ško-živinorejski kombinat Ljutomer. V drugih 
republikah pa so se k našemu podjetju priklju
čile Vinarska Vizba Ohrid, Krajina vino Nego- 
tin, Kmetijska zadruga Rekovac, Patria iz Sara
jeva in Vinarsko sadjarski kombinat iz Paliča. Z 
vsemi omenjenimi podjetji je imelo Slovenija 
vino tudi pred integracijo dobre poslovne od
nose, ki so ustvarili pogoje za tesnejše sodelo
vanje in združitev.

MIRAN HERIC, Ljubljana:
Posebej menim — in to bi rad položil na srce 

tovarišem, ki nas bodo zastopali v zveznih foru
mih - da se bomo morali zavzeti, da bi delo 
zveznega odbora temeljilo na takih načelih, ki 
bodo zagotavljala enotnost našega jugoslovan
skega sindikata delavcev kmetijstva, živilske in 
tobačne industrije. Prepričan sem namreč, da 
tudi sindikat kot najbolj množična organizacija 
delavskega razreda lahko mnogo prispeva k naši 
jugoslovanski enotnosti, za katero se moramo 
boriti in jo varovati kot zenico našega očesa.

JANKO VAUPOTIČ, Maribor:
Podatki, da je bila žitno predelovalna indu

strija v gospodarstvu SFRJ udeležena v celot
nem dohodku z 1,96 %, z bruto osebnimi do
hodki z 1,40 %, v poslovnih skladih z 1,07 %, 
dokazujejo, da so bili pogoji za žitno predelo
valno dejavnost slabši kot v drugih panogah 
gospodarstva. V zadnjem času pa so se ti pogoji 
še poslabšali. Zvezni izvršni svet je na primer 
povečal garantirano ceno pšenice za 0,15 din 
pri kilogramu, s tem da se cena pšeničnih mok 
ni spremenila. In čeprav se je garantirana cena 
pšenice povečala, je ni mogoče dobiti, ker za
htevajo proizvajalci pšenice od 0,5 do 0,10 din 
več za kilogram, kot znaša garantirana cena. Če 
pa upoštevamo še druge podražitve, so se de
jansko povečali stroški nabave za kilogram 
pšenice kar za 0,27 din. Vse to samo še za
ostruje razmere v predelavi.
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V ospredju 
problemi delavcev
O vtisih s skopskega kongresa Sindikata delav
cev v prometu in zvezah Jugoslavije govori An

drej Grahor, predsednik RO tega sindikata

Konec prejšnjega tedna je bil 
v Skopju IV. kongres sindikata 
delavcev v prometu in zvezah 
Jugoslavije. O najvažnejših vti
sih s kongresa je za DE na krat
ko spregovoril Andrej Grahor, 
predsednik repubhškega odbora 
tega sindikata.

..Razprava na kongresu je v 
celoti potrdila predloženi osnu
tek delovnega programa, sicer 
pa se je razvijala s stališča osvet
ljevanja problemov, ki dandanes 
tarejo delavce v posameznih de
javnostih prometa in zvez Jugo
slavije,“ je dejal Andrej Grahor. 
„Samo po sebi je razumljivo, da 
so kljub celovitemu obravna
vanju problematike naše panoge 
in problemov delavcev, ki so za
posleni v prometu in zvezah, 
nekatere zadeve izrazito izsto
pale. Pri tem mislim najprej na 
zahtevo, ki jo je kongres po
sebej poudaril, da bi morali 
čimprej izoblikovati splošni ju
goslovanski koncept prometne 
politike, nato na zahtevo po iz
enačenju pogojev gospodarjenja 
v primerjavi z drugimi gospo
darskimi dejavnostmi. Zdaj je 
namreč, žal, tako, da zaradi de- 
presiranih cen prometnih, sto
ritev vse prometne dejavnosti 
ustvarjajo veliko premajhen do
hodek, da bi se lahko razvijale 
vštric s preostalim gospodar
stvom, kar pa bi bilo nujno.

Od ureditve s tem povezanih 
vprašanj pa je v marsičem od
visen nadaljnji razvoj samo
upravljanja v kolektivih pro
meta in zvez, predvsem pa ma
terialna osnova samouprav
ljanja. Kongres pa je kljub temu

jasno opozoril, da bi v pro
metnih dejavnostih morali po
iskati pota in načine pospeše
nega razvoja in uveljavljanja ne
posrednega samoupravljanja ter 
uveljavljanja najprimernejših 
oblik samoupravljanja v velikih 
tehničnih sistem ili, kakršnih je 
v prometu več.

SLOVENSKE
ŽELEZARNE

Zelo veliko smo na kongresu 
govorih tudi o problematiki 
standarda zaposlenih, o varstvu 
pri delu ter o aktivnosti sin
dikatov pri zmanjševanju social
nih razlik, ki so tudi med na
šimi delavci precejšnje. V zvezi 
z vsem tem je naš kongres po
udaril pravico delavcev do sta
novanja, do pridobitve po
trebne izobrazbe zanje in za nji
hove otroke, do urejenega var
stva pri delu ter varstva njihovih 
otrok. Prav tako smo na kon
gresu precej razpravljali o pra
vicah iz zdravstvenega in so
cialnega zavarovanja. Pri tem 
smo poudarih in zapisah v naše 
sklepe, da beneficiranega staža 
ne sprejemamo kot oblike pri
krivanja nevzdržnih delovnih 
razmer. Nasprotno: zahtevamo 
ureditev delovnih razmer, kar 
naj bi pripomoglo, da bi se de
lavci normalno upokojih, torej 
brez beneficiranega delovnega 
staža. V primerih pa, ko zaradi 
sedanje tehnologije dela in za
starelih delovnih sredstev še ni 
mogoče bistveno izboljšati de
lovnih razmer ah pa bi to tra
jalo še precej časa, naš sindikat 
kajpak zagovarja stališče, naj bi 
delavcem na _ takih delovnih 
mestih beneficirah delovni 
staž.“ -mG

I -1 ZDRUŽENO 
| PODJETJE

I

S. O. P. o.

Železarna
Ravne
Tovarna plemenitih 
jekel
Ravne na Koroškem

Izdelujemo:

• LITO,
• KOVANO IN
• VALJANO JEKLO
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KOLEKTIV POŠILJA NAJLEPSA VOŠČILA ZA NOVO LETO 1972 Z 
ŽELJO, DA BI SE VSI STRNJENO BORILI ZA TRAJNI MIR NA SVETU

I

Najboljši plačnik 
in naj večji uvoznik

Kakšna je medrepubliška blagovna bilanca

Tovarna celuloze in papirja

”DJURO SALAJ”
KRŠKO

želi vsem poslovnim prijateljem in delovnim ljudem sreč
no in uspešno novo leto 1972!

proizvaja beljeno in nebeljeno celulozo, lesovino, tisko
vne papirje ter opravlja montažo in izdelavo strojnih na
prav za industrijo papirja.

V temparamentnih medrepubliških govorih o 
temi, kako katera republika ali pokrajina gospo
dari - ta razprava se zlasti razvnema v sedanji 
atmosferi vsesplošne gospodarske nelikvidnosti 
- lahko slišimo tudi podatke, koliko imajo po
samezne republike blagovno — denarnega pre
sežka in koliko primankljaja. Vendar pri na
števanju teh podatkov statistiki poudarjajo, da 
je zelo težko natanko izmeriti medrepubliške 
blagovne, dinarske in devizne tokove v državi z 
enotnim valutnim blagovnim značajem pro
izvodnje ter enotnim tržiščem, kakršna je in bo 
še naprej Jugoslavija.

Največ blaga prodaja republikam in tujini 
Srbija, slede pa Hrvatska, Slovenija, BiH, Make
donija in na koncu Črna gora. Ko so gospo
darstveniki analizirali odnos med prodajo po
sameznih republik drugim republikam in pro
dajo drugih republik posameznim republikam, 
so ugotovili, da imata samo dve republiki po
zitivno medrepubliško blagovno bilanco. Na 
prvem mestu je Slovenija, ki ima izrazito pozi
tivno blagovno bilanco medrepubliške blagovne 
menjave, Sloveniji pa sledi Srbija; ko pa so ana
lizirali posamezne medrepubliške blagovne od
nose, so prišli do zaključka, da ima samo ena 
republika pozitivno blagovno bilanco z vsemi 
drugimi republikami. To je spet republika Slo
venija. Vendar ima prav Slovenija največji bla
govni deficit - na klirinškem in na konver
tibilnem področju. Tako lahko ugotovimo, da

Slovenija zadovoljuje precej svojih potreb z 
uvozom, del uvoza pa uporablja tudi za pro
izvode svojega gospodarstva, ki jih potem izvaža 
v druge republike.

V Sloveniji torej veliko več uvažamo kot iz
važamo, kar nam gospodarsko prav gotovo ne 
koristi. Vendar pa je razveseljivo, da dokaj red
no plačujemo obveznosti, ki jih imamo do ce
lotne jugoslovanske skupnosti, še zlasti do manj 
razvitih republik in pokrajin.

Na vprašanje poslanca Trajanovskega iz Stipa, 
koliko republike in pokrajine dolgujejo skladu 
za nerazvite in kako se uporabljajo sredstva te 
institucije, je namreč namestnik zveznega se
kretarja za finance Ante Zelič izjavil, da znašajo 
vse obveznosti za 1971. leto 2.824 milijonov 
dinarjev, plačanih pa je približno 55 %.

Posamezne republike in pokrajine so svoje 
obveze izvrševale takole: BiH 56%, Črna Gora
56.5 %, Hrvatska 70,5 % in pol, Makedonija
69.5 %> in Kosovo 26 %. Po besedah Ante Zeliča 
je vzrok za zaostajanje z vplačili v tem, da je bil 
zakon o sredstvih obveznega posojila za letos 
sprejet šele 30. julija. Razen tega je potrebno 
iskati razloge za omenjene dolgove skladu tudi v 
sedanji nelikvidnosti našega gospodarstva. ZIS 
je zato pred kratkim odločil, da je treba celotni 
znesek akontacije vplačati v sklad do 31. marca 
prihodnjega leta. Predlagal je tudi več ukrepov, 
da bi republike v prihodnjem letu lahko redno 
izpolnjevale svoje obveznosti do sklada. V. K.

fešmsm Gre tudi za
ekonomsko vprašanje

- Devalvacija gor, devalvacija dol! Jaz sem tako navajen, da moram jesti.

Od 540.000 otrok v starosti od 3 
do 7 let v Srbiji je v otroških ustano
vah samo 40.000 otrok, in še to v 
glavnem otrok premožnejših staršev. 
V sindikatih Srbije zaradi tega po
udarjajo, da je otroško varstvo eko
nomsko vprašanje in ne samo pro- 
trlem šol, ženskih organizacij in 
vzgojnih društev. Če pa je otroško 
varstvo problem celotne družbe, 
potem ga je potrebno vgraditi v vse 
načrte razvoja.

Pred dvema letoma so v Srbiji za 
otroško varstvo dajali 0,26 % narod

nega dohodka, lani 0,56 %, letos pa 
skupaj z otroškim dodatkom 
1,14%. Sedanje gospodarjenje s 
sredstvi, poudarjajo v sindikatih, 
samo povečuje socialne razlike, ker 
so skladi za otroško varstvo preozki 
in ker imajo pri razdeljevanju sred
stev glavno besedo posamezniki, ra
zen tega pa so brez vpliva na ta sred
stva tisti, ki jih ustvarjajo.

V Srbiji sedaj razpravljajo, ali naj 
se vsa sredstva združijo na republiški 
ravni ali pa po posameznih občinah.

TE DNI 1
SO REKLI

IPredsednik Tito na seji 
sedstvaZSJ:sedstvaZSJ: 1
deli. Politike sindikatov ne
rete krojiti tukaj, v pisarnah- 
prav tako tega ne morem. ČetNe 
bi šel med ljudi, ne bi mogel !*8x 
stopati proti tistemu, kar ni w 
redu. NS

Velikokrat sem slišal in tol'
zdaj včasih slišim, da ste p 
vladi, proti oblasti. Ker je 
navzoč tudi tovariš Džemal^NS 
jedič, bi rad povedal, da lalJ1 NS

sil
j|

sindikati ogromno pomag>| NS 
zveznemu izvršnemu svetu f NS 
snovanju takšnih predpisov ■ !\S 
zakonov, kakršni ustrezajo & v\\ 
lavskemu ~ razredu. SindW KS 
namreč najbolje vedo, kaj 
lavski razred čuti, kaj želi in W ^ 
potrebuje. To pa ni protidrŽ^^^ 
no. Nasprotno, iz tega mora*1 
vršni svet črpati tisto, kar bo Pfi 
tem spravil na papir.

Včasih delajo zakone na P*! 
met. In že čez nekaj meseceVi 
pokaže, da niso nič vredni, č 
trebno je torej več stikov, ',f’

1
sodelovanja med sindikati i ^
državnimi organi, kot so zve2*( 
in republiški izvršni sveti 
tega ne gre. Če kje sindikati taj'1 
zahtevajo kaj, čemur ni mogo^ pQ 
ugoditi, če denimo, zahteval 
prevelika materialna sredstva CBI 
zvezna vlada pa ve, kaj prem0l! Žg 
so potem potrebni dogovo1'- 
tako kot se sedaj med seboj 
govarjajo republike. Ne vetj* 
mem, da delavski razred ne M 
razumel, kaj je možno, kaj P' C 
ne, če mu bodo to sindikati ra* din 
ložili. Zakaj pa marsičesa c da 
zmoremo? Zato, ker so mnof tov 
sami sebe že domala pojedli- 7' 
tem imam v mislih nekatera p°f ^ ’ 
jetja, tako imenovane političij _ 
tovarne, ki se bodo morale pr( " ^ 
ali slej preusmeriti - nekatere š 1 
se že preusmerile - ali pa jih hj -
treba zapreti. Delavcem se vse ‘l 
da razložiti; če nečesa nisi ustvs prj
ril, tudi nimaš kje vzeti, sicer 
vlada morala odvzeti sredstva, I)
jih je zaslužil nekdo drug. Delav 
cem je to treba razložiti - ^
razumeli bodo! Vse konflikta’ 
zadeve v podjetjih je treba reše or^ 
vati skupno. tal

Rekel bi še nekaj o 21. in 
ustavnem dopolnilu, ki so ju ^ Ul 
kaj tovariši poudarili. PO

i- skiTreba je vedeti, v čem je 
no bistvo, in delavcem takoj rat' h 
ložiti, do česa so upravičeni n* let 
podlagi teh dopolnil. Zdaj se W pn 
še ne uresničuje. V teh dvel šaiuresničuje, 
amandmajih so tudi stvari, kij® Sir
ni mogoče uresničiti takoj, 1 or
vendar tudi veliko takih, kjer j1 ^ 
to mogoče Zlasti ko gre za n3'; Vg 
črtovanje. Ali delavci vedo1 ^ 
kakšne načrte imajo njihov* , 
podjetja in kdo jih bo sestavil’ c
Ali vedo, kako je z izvozom i*1 
uvozom, ali imajo zaslužen* dl 
sredstva, da lahko uvozijo tolik0! Vc 
in toliko surovin? Mislim, da ne tl; 
vedo in vse to je treba ljudem 
bolje pojasnjevati. j jg

Zdaj imamo opraviti z mn°' sc 
gimi težavnimi zadevami. E1)3) hi 
najtežavnejših je naglo urejanj* j, 
vprašanj gospodarske štabih2*' p(
cije, zlasti še vprašanj, ki delavc*
majbolj tarejo in za katera prid*' ■1 
kujejo rešitve. Ne bi želel, da h’ r
nekega dne namesto študent°v ^ 
na ulicah imeli delavce. To ne h* Cl
bilo dobro, pa tudi potrebno ni- d
Delavcem lahko dokažemo vse, p 
kar je upravičeno. Nekoč sem 26 k 
povedal svoje mnenje o prekl ^ 
nitvah dela, ko je delavcem vseg* p
dovolj in ne vedo, na koga naj s* ^ 
obrnejo. Pri tem morate biti vi,
sindikati odločnejši. Če p0®' 
jetje lahko razreši problem P° 11 
prekinitvi dela bi ga lahko tud* 0 
pred tem. V tem smislu morate d 
biti prožnejši! H

JnduMJa RomSamlli izddkou^Hlavij \

SPECIALIZIRANA TOVARNA JAKCAKT (žak&rt) DEKORATIVNIH TKANIN
IN GRADLOV
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TOKOVI GOSPODARJENJA

IjjiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiitiiHiiiij!

VELENJE
ŽELI VSEM POSLOVNIM PRIJATELJEM IN DELOVNIM 

LJUDEM USPEŠNO IN ZADOVOLJNO NOVO LETO 1972

•<V/////////////////////////////////^

Občinski sindikalni svet Kočevje 

Občinska konferenca ZKS Kočevje 

| Občinska konferenca SZDL Kočevje |

| Skupščina občine Kočevje |

Občinska konferenca ZMS Kočevje 

| Občinski odbor ZB NOV Kočevje |

1 želijo vsem delovnim ljudem uspešno in zado- | 

= voljno novo leto 1972!

miiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiitiimiiiiiiiiiiiifi

DE SPET V AKCIJI: KAKO DO ZASLUŽKA 1.000 DINARJEV
a P |
:eVi 

F 
ve>! 

ti ^ 
veli

^Podpredsednik RS ZSS Jože Globačnik je ob zaključku naše akcije med drugim dejal: »V okviru 
va celovitega socialnega programa, ki naj bi vplival na zmanjševanje socialnih razlik, sev sindikatih

NAMESTO SKLEPNE BESEDE
osebne dohodke opredelili kot ekonomsko kategorijo, čemur, žal, za 

zdaj ni tako.«
"O0'i *avzemamo tudi za to, da bi
j d°i

— im....... .. ....... ........................................................................................
ie tj
U P| Od 14. avgusta, ko smo z obiskom v koprski „Agrarii“ začeli našo akcijo, kako do zaslužka 1000 
ir^dinarjev za normalno delo v rednem delovnem času, smo obiskali skupaj 16 podjetij različnih panog, 
1 ! ^a bi izvedeli, kako uresničujejo priporočilo in sklep HI. konference slovenskih sindikatov o zago- 
|np tovitvi takih najnižjih osebnih dohodkov.
p0£ .Akcija 1000 din,“ kakor se glasi popularni naziv za ta prizadevanja slovenskih sindikatov, je bila 
ičj}Osnovana tako, da bi ob koncu letošnjega leta ne bilo nobenega delavca več na Slovenskem, Id bi še 
prt Prejemal manj kot tisočaka na mesec.

re P Do konca leta pa je le še nekaj dni, zato sklenimo tudi našo akcijo z dvema vprašanjema: 
h ^ — Kaj so pokazali in na kaj so opozorili obiski v delovnih organizacijah?
*|: — Kako v sindikatih ocenjujejo mnenja, izrečena v kolektivih, ter kakšna nasploh bodo njihova

prizadevanja pri izboljšanju socialne varnosti zaposlenih?

a’ > 'rc,r T^T.r.r« stroškov naj bi se tudi „spodnjaelaV „VSE DOBRO,
_ iii AMPAK . ..“
ktnj Vsak naš razgovor v delovnih 
re&i organizacijah smo zasnovah 

tako, da so odgovorni predstav- 
i2j niki podjetja nanizah možnosti 
i w in mnenja glede izpolnitve pri

poročila III. konference sloven- 
njti skih sindikatov o najnižjem za- 
raz- ^Užku 1000 din že v letošnjem 
i m letu! medtem ko so neposredni 
s t(! Proizvajalci odgovaijah na vpra- 
vel šanje^ kaj menijo o tej pobudi 
iJ"| sindikatov in kje v svoji delovni 
^Organizaciji vidijo možnosti za 
na gospodarjenje, ki bi jih

id0,! Veljalo izkoristiti in s tem zago- 
0vs' {oviti izboljšanje osebnih do- 
ril? hodkov.

Upoštevaje taka naša izho
dišča bi bil povzetek razgo- 
vorov v delovnih organizacijah
Naslednji:
. Odgovorni predstavniki pod
rtij in neposredni proizvajalci 
f° bih enotnega mnenja, da za
hteva sindikatov po najnižjem 
Zaslužku 1000 din nasploh 
Pomeni močan pohtičen pritisk 
na izboljšanje gospodarjenja, na 
jnterno ~ stabihzacijo podjetij 
hot osnovnih gospodarskih

P' ceHc. Stabihzacija gospo
darjenja pa zanje razen drugega 
Pomeni tudi začetek selektivne 
kreditne pohtike, skratka poh- 
tdce, ki bi poslovno uspešnim in 
Po konceptih gospodarjenja 
naprednim kolektivom omogo
čala uresničenje njihovih načr
tov, ki so zdaj bodisi močno 
ogroženi zaradi pogojev gospo
darjenja, ki veljajo za posa- 
mezne panoge! Bodisi zaradi 
nelikvidnosti.

Naslednje skupno mnenje 
»vodilnih14 in delavcev v proiz- 
vodnji je, da do zaslužka vsaj 
1000 din lahko pridejo samo z 
delom, kar pomeni, da zaradi 
splošnih, prej navedenih pogo
jev gospodarjenja za določen 
čas pristajajo tudi na nižje za
služke, samo da bi okrepih ma
terialno osnovo gospodarjenja.

Se tretje skupno mnenje: 
glede na naraščanje življenjskih

meja11 osebnih dohodkov dvi
gala v korak z draginjo. To bi 
vsaj delno omililo težave, ki v 
praksi nastajajo zaradi tega, ker 
najmanjši osebni dohodek 1000 
din velja tako za samske delavce 
kot za družinske očete ah ma
tere samohranilke in ker je di
nar „manj vreden11, denimo, v 
Ljubljani ah na obalnem pod
ročju kot pa na nerazvitem 
območju — v Trebnjem, Baški 
grapi in podobno. Skratka, mi
nimalni osebni dohodek naj bi 
bil v bodoče tudi regionalno in 
socialno opredeljen.

Značilno je še mnenje, ki so 
ga izražah samo neposredni pro
izvajalci: akcija sindikatov je 
hvale vredna, ker so se zavzeh 
tudi za revnejše sloje prebi
valstva. Glede na draginjo bi 
morah to storiti že prej — tako 
so govorih tisti, ki prejšnjih 
akcij sindikatov lani za mini
mum 800 din niso poznah — 
oziroma bi morah postaviti 
mejo Više — tako so zvečine 
odgovaijah preostah.

KAKO BODO UKREPALI 
SINDIKATI?

Kaj o vsem tem, kar smo za
pisali, menijo v sindikatih? 
Kakšna bo njihova prihodnja 
akcija na tem področju? Odgo
varja podpredsednik RS ZSS 
Jože Globačnik:

,JDejstvo, da oba družbena 
dogovora o dehtvi dohodka in 
osebnih dohodkov, da tudi sa
moupravni sporazumi podjetij 
posameznih dejavnosti predvi
devajo valorizacijo kalku- 
lativnih osebnih dohodkov gle
de na gibanje življenjskih stro
škov, še ne pomeni, da se sin
dikati s tem odpovedujejo 
kakršnikoli akciji na področju 
urejanja najnižjih zaslužkov, 
trenutno določenih na 1000 
din mesečno za normalno delo 
v rednem delovnem času. Kakš
na pa bo ah kakšna naj bi bila 
stopnja valorizacije, je trenutno 
še prezgodaj napovedovati. Gre

namreč za to, da so samo
upravni sporazumi komaj začeli 
veljati in da še ni znano, ko
likšna bo družbeno upravičena 
— neobdavčena masa za izpla
čilo osebnih dohodkov, ko 
bodo sporazumi v celoti uve
ljavljeni. Zato bo na te podatke 
treba počakati vse dotlej, do
kler ne bomo imeli v rokah ana
lize zaključnih računov za le
tošnje leto. Prav zaradi teh dej
stev so se podpisniki obeh druž
benih dogovorov tudi spora
zumeli, da se morebitna valori
zacija kalkulativnih osebnih 
dohodkov lahko opravi šele po 
analizi zaključnih. računov za 
leto 1971.Poudarilbi, da vprid 
taki odločitvi govori tudi najno
vejša zamrznitev vseh cen.

Sicer pa se v sindikatih zdaj 
zavzemamo za to, da bi tudi 
osebni dohodki postali izrazito 
ekonomska kategorija, medtem 
ko danes temu ni tako, saj v 
imenu socialnega statusa zapo
slenih v enakem razmerju sub
vencioniramo tudi tiste, ki so 
tega najmanj potrebni, ko, 
skratka, v isti koš mečemo dru
žine in delavce z nizkimi, sred
njimi in visokimi dohodki, z 
otroki v predšolski in šolski 
dobi, pri katerih glede na sta
rost in stopnjo šolanja spet na

stajajo različni izdatki itd. 
Kakor ste lahko slišali na zadnji 
seji predsedstva RS ZSS (glej 
prejšnjo številko DE, op. pisca), 
se v sindikatih zavzemamo za 
celovit socialni program, ki naj 
bi, razen vsega drugega, vplival 
tudi na boljši socialni status 
ljudi in družin z nižjimi dohod
ki, za program, ki naj bi skratka 
vplival na zmanjševanje social
nih razlik, ki dandanes so v naši 
družbi. Dokler pa tak program 
ne bo izoblikovan in tudi spre
jet, se bomo v sindikatih po
vsem razumljivo zavzemah tudi 
za začasne in delne rešitve na 
različnih področljih, če bi z 
njimi kakorkoli lahko vplivali 
na boljši standard naših ljudi. 
Poudarjam pa, da se vse dotlej, 
dokler tak program ne bo spre
jet, v sindikatih ne mislimo po
gajati o cenah osnovnih živ
ljenjskih potrebščin, predvsem 
pa ne o cenah živil."

MILAN GOVEKAR

Komentatorjev stolpec

Ni odgovornosti 
brez sankcij!

Odkar je zvezni izvršni svet zamrznil cene, ni na sestankih slišati 
več toliko kritik o draginji, zato pa se tu in tam že oglaša bojazen, če 
ne bomo morda kmalu zamrznili tudi osebnih dohodkov. Precej eko
nomistov ta ukrep celo svetuje — denimo na nedavnem posvetu v 
Opatiji — saj sodijo, daje neobvladano naraščanje osebnih dohodkov 
eden izmed glavnih vzrokov inflacije. Če smo res v veliki gospodarski 
stiski — pravijo — naj bi vsi zategnili pasove in ne le tisti, ki morajo 
zdaj ceneje prodajati, kot bi prodajah, če bi imeli proste roke pri 
določanju cen.

Ob opozorihh vseh vrst o nategovanju" pasov pa postaja vse bolj 
jasno nekaj drugega: čeprav so delavci najmanj krivi za sedanje go
spodarske razmere, jih najbolj občutijo. Vse več podatkov namreč 
govori, da delavci ravnajo in odločajo kot dobri gospodarji in da so 
očitki, da mislijo samo na svoj žep, popolnoma neutemeljeni. V veliki 
večini delovnih organizacij je razmerje med osebnimi dohodki in skla
di takšno, da potrjuje polno odgovornost neposrednih proizvajalcev 
za reprodukcijo in nadaljnji razvoj delovne organizacije. Izhod iz se
danjega položaja zato gotovo niso tanke kuverte. Rešitev je na drugi 
strani, na katero pa je vpliv neposrednih proizvajalcev zelo majhen 
oziroma ga sploh ni. Čeprav različni „paketi“ ukrepov skušajo vpli
vati in reševati gospodarske razmere, je popolnoma očitno, da brez 
sistemskih rešitev ne bomo dosegli stabilizacije in da bo zato .nate
govanje" pasu še bolj prizadevalo tiste, ki so za sedanje razmere 
najmanj krivi! Pa tudi razlike med tistimi, ki malo delajo in dobro 
živijo, ter med tistimi, ki veliko delajo in malo zaslužijo, bodo vse 
večje.

Zato nedvomno kaže pritrditi tistim gospodarstvenikom in po
litikom, ki sodijo, da za socialne razlike ni bistveno, koliko ima kdo 
dohodka. To, koliko ima kdo dohodka, je prav gotovo pomemben 
element razlikovanja med ljudmi. Toda bistveno je, kdo odloča o 
tem, kohko imajo ljudje dohodka in zakaj naj gre večina ustvarjenih 
sredstev, kdo ima možnost usmerjanja in razdeljevanja ne samo do
hodka, temveč tudi drugih dobrin. Kontrola nad možnostjo razde
ljevanja dobrin in s tem tudi razdeljevanja dohodka je nedvomno 
pomembnejše, kakor pa samo omejevanje razlik med osebnimi do
hodki, ah zoževanje razponov med njimi, kot tudi pravimo.

Prav vsesplošna razdeljenost ljudi v nadrejene in podrejene, ki te
melji na sedanjih proizvodnih in družbenih odnosih, je slej ko prej 
osnovni vir socialnega razlikovanja in razslojevanje v naši družbi. Zato 
bi morah zagotoviti odgovornost za to, da bi družbene lastnine nihče 
ne mogel uporabljati za osebno okoriščenje. Osnovni pogoj za ures
ničitev takšne vrste odgovornosti kot subjektivnega elementa pa je 
dosledno izvajanje sankcij proti vsem, ki so si neupravičeno pridobih 
osebne koristi iz uporabe družbene lastnine in proti interesom drugih 
ljudi.

Dokler vsi ljudje na vseh ravneh samoupravnega odločanja ne bodo 
javno, materialno in moralno odgovarjali za storjene napake, tohko 
časa bo preganjanje .analih rib" zato, ker so si prilastih nekaj tiso
čakov, le demagogija. S tem le odvračamo pozornost ljudi od res
nično pomembnih napak na manj pomembne, socialne razlike pa 
odpravljamo ob posledicah, namesto da bi se lotih njihovih resničnih 
vzrokov.

S takšno prakso velja torej prekiniti, če res žehmo izkoreninjati 
socialne razhke tudi z dejanji - ne samo z besedami! Prekiniti pa jo 
je možno le z doslednim nagrajevanjem po rezultatih dela in z večjo 
demokratizacijo medsebojnih odnosov v vseh delovnih in družbeno- 
pohtičnih skupnostih. V. B.

HOM HELIOS
KEMIČNA INDUSTRIJA DOMŽALE, Ljubljanska 114

ZA POTREBE INDUSTRIJE IN ŠIROKE POTROŠNJE PROIZVAJAMO:
- Osnovne temeljne barve in kite
- Emajle DOM, DOMEXTRA, LUMAL1N, LUMALIN EXTRA,TE- 

SAROL, TESOLUX, PIRATOL SUPER, za notranji in zunanji pre
maz

- Nitro lake in emajle za les in kovino
- Dvokomponentne lake in emajle za les in kovino
- HELIOPOL (pohester) lake in emajle
- Eno in dvokomponentne kislinotrdilne lake in emajle NITRO-

Vsem poslovnim prijateljem in delovnim ljudem želimo srečno in uspešno novo leto 1972!

PLAST in HELIODUR
- Premaze za embalažo in kovinsko predelovalno industrijo
— Premaze za avtoindustrijo MOBIL in AVTOLUX
- Alkidne in disperzijske barve HELIODEN in HELIOPLAST
— Svinčene okside (minij, glajenko)
- Svinčeno behlo in sulfat
— Kromove pigmente
— Kazeinske in kolodijske barve za usnje
- Skrobe (krompirjev in koruzni) naravne in razgrajene
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- S katerim najtežjim pro
blemom se je letos borila vaša 
sindikalna organizacija?

— Največji uspeh, ki ste ga 
dosegli letos?

— Problem, za katerega 
menite, da bo v prihodnjem 
letu vaša najvažnejša naloga?

_ ODGOVARJA: Adolf
ŠUŠTAR, predsednik občin
skega sindikalnega sveta Novo 
mesto

Občinski sindikalni svet Novo 
mesto je na osnovi II. kongresa 
samoupravljavcev Jugoslavije in na 
osnovi akcijskega programa slo
venskih sindikatov sprejel svoj 
akcijski program, v katerem si je 
zadal za nalogo uresničiti cilje na
šega družbenega in ekonomskega 
razvoja ter na vseh področjih uve

ljaviti večjo socialno varnost de
lovnih ljudi.

Težišče naše dejavnosti je na 
osnovnih sindikalnih organizacijah 
zato smo pozornost posvetili pred
vsem povečani aktivnosti osnov
nih organizacij. Želeli smo reševati 
socialno varnost delovnega člo
veka neposredno na delovnem 
mestu oziroma v delovni organiza
ciji, zato je bila naša osnovna in 
najtežja naloga vnesti v pravilnike 
o delitvi dohodka in osebnih do
hodkov načela samoupravnih spo
razumov. Tako smo zagovarjali 
stališče, da naj bo 1000 dinarjev 
spodnja meja osebnega dohodka, 
da naj bi v skladu s stališči sindi
katov uveljavili določila o izplače
vanju regresov za letni oddih, na
domestila za čas bolezni, plačila 
za nadurno in nočno delo, da bi 
povečali sredstva za stanovanjsko 
gradnjo.

Naš največji uspeti v letošnjem 
letu je z referendumom izglaso
vana združitev delavskega in

kmečkega sklada zdravstvenega 
varstva. Naši ‘delavci so dokazali, 
da so za reševanje problemov na
šega kmeta, saj je glasovalo za 
združitev kar 73,16 % od vpisanih 
glasovalcev. Sodimo, da je to res
nično prvi konkreten korak pri 
uresničevanju sklepov III. konfe
rence ZKS, ki je razpravljala tudi 
o socialni diferenciaciji na vasi, če
prav nekateri v Sloveniji tega ne 
priznavajo.

V letu 1972 nas čaka veliko 
konkretnih nalog, posebno pri 
uveljavljanju ustavnih amandmajev 
k zvezni in republiški ustavi in pri 
uveljavljanju ekonomske politike. 
Prvi del naših nalog obsega pred
vsem uveljavitev XXI. in XXII. 
ustavnega amandmaja. V ta namen 
smo že pripravili analizo sedanjega 
položaja Temeljnih organizacij 
združenega dela, ki nam bo služila 
kot podlaga za nadaljnje delo. Na 
seji sveta in na posvetovanju sindi
kalnih predstavnikov dolenjske 
regije smo se že dogovorili o na

logah, ki sijih bomo v prihodnjem 
letu prizadevali čimprej rešiti. 
Naša naloga pa bo tudi to, da 
bomo stalno spremljali, kako se 
samoupravni sporazumi uresni
čujejo v praksi.

%%%%%% VV%%VVk.V\VV%.V%VV%%'VVfc%%VVV*%%XV%%V*X% V*.

Tovarna radijskih sprejemnikov v Sežani je v letošnjem letu dala na trg številne tipe novih v celoti tranzistoriziranih radijskih sprejem
nikov, med katerimi zasluži posebno pozornost SAVICA z vgrajenim kasetnim magnetofonom.

ŽE V APRILU | 
BO STEKLA r

NOVA PROIZVODNJA
Iskrina Tovarna polprevodnikov v Trbovljah ie 
podala roko ^nieriški tvrdki Knapic Associate^

^
Iskrina tovarna polprevod

nikov v Trbovljah od svoje usta
novitve do danes ni uspela ures
ničiti razvojnega programa, ki si 
gaje začrtala. V tovarni pravijo, 
da sta vzroka za to predvsem 
dva: tehnološka revolucija v 
proizvodnji polprevodnikov, si
cer pa zapletene splošne raz
mere v svetu in z njimi nesta
bilni pogoji trgovanja.

,,Zato smo si prizadevali, da 
bi obogatili dosedanje sodelo
vanje z ameriškimi partnerji — 
tudi s skupnimi vlaganji. Vedeli 
smo, da potrebujemo za svoj 
obstoj moderno tehnologijo in 
hkrati izdatno pomoč pri prodi
ranju na zahodno tržišče .,.“ 
pojasnjujejo predstavniki samo
upravnih organov Iskrine tovar
ne polprevodnikov v Trbovljah.

SKUPNI CILJI
V začetku novembra letoš

njega leta je zvezni izvršni svet 
že registriral poslovno pogodbo 
o skupnih vlaganjih, ki sta jo 
sklenila jugoslovanski in ame
riški partner, to je tovarna pol
prevodnikov Trbovlje in ame
riška tvrdka Knapic Assosiates.

Od podpisa in registracije po
godbe pa do danes je bilo že ve
liko storjenega. Trenutno so v 
teku prizadevanja za pridobitev 
garancij za nakup opreme, ki jo 
je po pogodbi dolžan zagotoviti 
ameriški partner.

„Nadaljnji program predvi
deva, da bomo že v februarju 
prihodnje leto začeli z montažo 
opreme in s priučevanjem de
lavcev ..razodevajo svoje 
načrte v Trbovljah. „Aprila naj 
bi stekla nova proizvodnja po 
tehnologiji ameriškega part
nerja . ..“

Poleg potrebne bpreme je po
slalo podjetje Knapic v Trbovlje 
tudi strokovnjake, ki bodo naj
manj pet let spremljali novo

proizvodnjo in sodelovali pri i2' 
boljšanju tehnologije.

V tovarni pričakujejo, da s 
bodo ameriški strokovnjaki zaj 
vzeto vključili v življenje ii 
delo kolektiva in da bodo nese 
bično priskočili na pomoč vse 
lej, ko bo to potrebno. Sevedij 
bodo imeli enako pravico dc 
besede, kot jo pač imajo vsi člaj 
ni kolektiva. Cernu ne? Vs*l| 
tovarni bodo imeli namre1 
skupni cilj: prigospodariti čin,'| : 
več! Za možnost nadaljnjega 
razvoja in seveda za višji živj j| 
Ijenjski standard zaposlenih. |

NEOKRNJENA NAČELA 
SAMOUPRAVLJANJA

In kakšne bodo oblike p°' 
slovnega odločanja? Dosedanj3 
oblika samoupravljanja se neb« 
spremenila, pač pa bodo do- 
datno formirali skupni poslovni 
odbor, v katerem bosta zastoj 
pana oba partnerja s po dvem3! 
članoma. Ta odbor bo razprav-

Sredstvo za ohranitev 
svežine in vitalnosti

Ijal o vseh vprašanjih v zvezi • 
skupnimi vlaganji, razpravici 
bo o organizacijskih, finančnik 
tehničnih in ekonomskih vpf3' 
šanjih tovarne.

Poslovni odbor bo tod 
obravnaval splošno problema
tiko, njegovo mnenje pa bod° 
potlej posredovali samouprav
nim organom. Tako bo oprav
ljal skupni poslovni odbor funk
cijo nekakšnega poslovnega ko
legija. Za nemoteno in pravilo0 
delo odbora bodo pripravili po' 
seben poslovnik, ki bo temelji* 
na statutu podjetja.

A. Ut

EKCORRADO
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eij Samo malo se povzpneš v hribe in ,/kzeš“ iz megle, ki v mestih tišči k tlom. Sonce in svež zrak ter prijetno nedeljsko popoldne! —Foto: D. Šuštaršič

Včeraj sem imel srečo. Na poti v 
službo sem dohitel Janeza. Človek 
mora imeti res srečo, da ga sreča, saj 
kot družbenopolitični delavec pre
bije večino delovnega in prostega 
časa na različnih sestankih. Po be
sedah o vremenu je pogovor nanesel 
na zasebno življenje. Pa mi je Janez 
potarnal, kako dolgo so mu poprav
ljali mercedes in da je zaradi tega v 
zamudi z gradnjo počitniške hišice 
na Jadranu. Potlej sva prišla do pi
sarne.

Sedel sem za mizo. Čakalo me je 
toliko dela, da nisem vedel, kje naj 
zagrabim. Zmotila me je sodelavka, 
ki je predme potisnila vabilo druž
benopolitične organizacije za sejo. 
Komaj sem čakal, da mi bo minil 
delovni dan. Že minutko pred kon
cem delovnega časa sem odhitel iz 
podjetja. Nisem hotel zamuditi seje, 
katere dnevni red je obetal zanimivo 
problematiko. Med točkami dnev
nega reda je bila namreč tudi točka 
o socialnem razlikovanju. Ves za
mišljen, kako se bom vključil v raz
pravo, sem stopil v dvorano. V njej 
je bilo že polno ljudi. Med njimi pa 
sem opazil tudi Janeza.

I Sestanek se je začel. Ko je predse
dujoči prišel do točke o socialnem 
razlikovanju, je predal besedo Ja
nezu. Govoril je in govoril. Ostro je 
obsodil vse tiste, ki na lahek način 
pridejo do premoženja brez žuljev 
na rokah. Oči so se mi iskrile, ko ’ 
sem ga poslušal. Prepričan sem bil, 
da bo hišo podaril revežem, avto pa 
prodal in dal denar Rdečemu križu.

Drugih točk dnevnega reda niti 
nisem več poslušal. Še vedno sem 
mislil samo na Janezove odkrite be
sede. Ko smo končali s sestankom, 
me je vljudno povabil, naj prisedem 
v njegov avto, če grem domov.

V udobnem sedežu mercedesa 
sem mu čestital za dobro pripravljen 
govor. Odmahnil je z roko in dejal: 
„Kaj to, imel sem že boljše. Veš, 
nekdo pač mora spregovoriti o pro
blemih.' Zatem mi je znova začel 
govoriti, koliko dela ima s počit
niško hišico in da mu avto ne gre 
več tako, kot bi moral. Kmalu bo 
moral kupiti novega. Ob tem pa ni 
pozabil povedati, da z mercedesa ne 
gre.

Ko sva se ustavila pred blokom, v 
katerem stanujem, sem izstopil. 
Lepo sem se mu zahvalil in že stopal 
po stopnicah. Pustil sem misli na so
cialne razlike in začel računati, 
kako bom kupil premog in plačal 
elektriko, da mi bo ostalo še kaj do 
konca meseca.

OBAD
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Mestni svet 
Zveze 
sindikatov 
Ljubljana

z mestnimi odbori:

sindikata delavcev industrije in 
rudarstva,

sindikata delavcev gradbeništva,

sindikata delavcev kmetijstva, 
živilske in tobačne industrije,

sindikata delavcev prometa in zvez, |

sindikata delavcev storitvenih 
dejavnosti,

sindikata delavcev družbenih 
dejavnosti

želi vsem članom sindikata in njihovim svojcem i 

srečno in uspešno novo leto 1972! 1
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PODOBE
NAŠEGA

ČASA
- Tončka?
— Prosim, tovariš sekre

tar.
- A veste, kdo me je kli

cal?
- Ne, sem takoj zvezala. 

Glas pa se mi je zdel znan.
- Štefan je bil.
- O, menda ja ne! Jaz 

sem pa kar tako na hitro in 
uradno...

— Ne ženite si tega pre
več k srcu. Tudi jaz sem naj
prej mislil, da gre za tistega 
Štefana, ki pritiska name za
radi službe; potem šele se mi 
je posvetilo, kdo me kliče.

- Kaj resnega?
- Prosil me je, če bi bil 

tako prijazen in tako naprej, 
saj veste, kako zna, in spre
govoril za komisijo nekaj o 
aktualni situaciji. Priznati 
moram, da mi je vzelo sapo, 
saj ni še tega štirinajst dni, 
ko je sredi mojega stavka od
ložil slušalko. Saj menda ve
ste to, ne?

- Pravzaprav, če sem od
krita .. .

- No, že dobro. Skratka: 
drl se je name, zdaj je pa ko 
med.

— Časi se spreminjajo .. .
— Pa bo menda res. Kako 

je to čudno, kaj: le malo 
bolj ostro mora zapihljati, 
pa ni pri nekaterih več ne 
duha ne sluha prejšnje zviše- 
nosti in zmrdovanja. Tako je 
prav: kdor predaleč seže, 
kar po prstih! Le kam bomo

prišli, če ne bo reda. Ali vam 
nisem o tem že zdavnaj go
voril, tovarišica Tončka?

- Ja, govorili ste, tovariš 
sekretar.

- No, vidite! Čas je le 
pokazal, da imam prav. Prej 
me pa ni hotel nihče poslu
šati. Ampak jaz sem vse to 
že dolgo vedel in sem kdaj 
pa kdaj tudi kaj rekel, pa 
kaj, ko je šlo ljudem skozi 
eno uho noter, skozi drugo 
pa ven. A ko kje zagrmi in je 
treba držati situacijo v ro

kah, se najprej spomnijo 
name. Janez, tja, in razloži, 
kaj so zdaj naše naloge.

- Bova pisala, tovariš se
kretar?

- Saj zato zdaj govorim z 
vami. Treba bi bilo sestaviti 
koncept za nastop na ko
misiji. Če bi bili tako pri

jazni, tovarišica Tončka, in 
naročili kavo.

— Takoj! Ja, tu tajništvo. 
Za sekretarja prosim dvojno. 
Takoj, če je mogoče! Hvala!

- Ja, prav! Zdaj pa dajte 
v stroj čist list. Ni vam treba 
paziti na obliko in rob, saj 
bo le prvi koncept. Zame, ne 
še za Štefana. Pišite! Naj
prej: kaj ljudem iznesti. Saj 
res, kaj? Mislim, da je treba 
iznesti kar največ, vendar pa 
odločno reagirati, če bodo 
ljudje želeli kaj zakulisnih

ocvirkov. Saj jih ni! Vse 
stvari je treba obravnavati 
skozi sedanjo aktualno priz
mo in najprej videti sebe. Ne 
smehljajte se mi vendar, 
Tončka, saj ne gre za plače: 
gre za perečo situacijo, za 
samokritiko. Nujno je treba 
iti vase in preveriti lastno 
delo. Vprašati se, kdo stoji 
zadaj. Veste, zdaj misli le 
mečem, to še ni sinteza, je 
pa vendar, potrebno, da se 
jih jasno eksplicira in da se 
ve, kje kdo je. Načeti je tre
ba problem realizacije dolo
čenih kadrovskih premikov. 
Saj to res nikamor ne pelje, 
ne, Tončka, da sede v fo
teljih že po petnjast let eni 
in isti ljudje ali pa se vrtijo v 
krogu: zdaj je svetnik, zdaj 
sekretar, zdaj komercialni. 
Pa ne mislim našega direk
torja, bognedaj! Malo tako 
sposobnih! Treba je tudi vi
deti, kakšen vpliv ima de
lavski razred na vse to.

- Ja, tovariš sekretar!
Telefon zazvoni. - Za

vas, tovariš sekretar.
Prime slušalko in posluša. 

- Razumem, pravi in pre
bledi. Odloži slušalko.

- Kaj je bilo, tovariš se
kretar?

- Štefan! Pravi, da bo 
imel referat o situaciji Jer
nej, ne jaz. Da se opravičuje 
za napako, ampak takrat li
nija še ni bila čisto jasna.

VINKO BLATNIK

TREBA JE 
ITI VASE
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1 KREDITNA BANKA PTUJ I
1 ŽELI VSEM VARČEVALCEM IN DELOVNIM LJUDEM |

SREČNO IN ZADOVOLJNO NOVO LETO 1972
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— S katerim najtežjim problemom se je letos borila vaša sin
dikalna organizacija?

— Največji uspeh, ki sta ga dosegli letos?
— Problem, za katerega menite, da bo v prihodnjem letu vaša 

najvažnejša naloga?

ODGOVARJA:
Tihomil JAVORŠEK, predsednik Obalnega sindikalnega sveta 
Koper

V zadnjem letu — dveh 
smo največ dela posvetili 
prizadevanjem, da bi vsaka 
delovna organizacija sprejela 
svoj razvojni program, s ka
terim bi si določila jasnejšo 
gospodarsko usmeritev, pa 
tudi jasnejšo perspektivo 
svojih delavcev. Razumljivo 
je, da se težišče dela osnov
nih organizacij sindikata ob 
takih prizadevanjih spre
minja, saj se usmerja k bi
stvenim problemom v delov
nih organizacijah.

Ugotovili smo, da mora v 
razvojnih programih biti dan 
velik poudarek kadrovski 
politiki, saj ugotavljamo, da. 
zelo hiter razvoj obalnega 
območja terja vedno več 
strokovnih kadrov, ki pa jih 
skoraj ne moremo več dobiti 
niti na našem niti na širšem 
območju. Zato si bomo mo
rali prizadevati tudi za to, da 
bi na obalnem področju 
ustanovili nekatere stro
kovne šole-, kjer bi se šolali 
potrebni strokovni kadri za 
specifične potrebe obalnega 
območja, kaže pa se tudi že 
potreba po ustanovitvi neka
terih višjih in visokih šol. 
Vse te težnje moramo se
veda uskladiti s širšo regio
nalno mrežo strokovnega 
šolstva na Primorskem, da bi 
bile te šole tudi ekonomsko 
upravičene.

V pohtičnem delu je tež
ko govoriti o največjih

uspehih, saj ti niso odvisni 
samo od prizadevanj v naši 
lastni organizaciji, temveč 
tudi od skupnega, usklaje
nega delovanja ostalih druž
benopolitičnih dejavnikov. 
Lahko pa rečem, daje letoš-

V našem delu ugotav
ljamo, da večje poslovno- 
tehnično sodelovanje in in
tegracijsko povezovanje po
meni neizbežno življenjsko 
in gospodarsko nujnost, saj 
imamo na zelo majhnem 
prostoru več skoraj istovrst
nih podjetij, med katerimi 
pa zelo šepa celo poslovno 
tehnično sodelovanje. Iz
jema so bila tri trgovska 
podjetja iz Izole in Kopra, ki 
so se leta 1969 fizično in 
pravno združila in že po 
dveh letih in pol zgradila 
moderno trgovsko hišo v 
Kopru.

Integracije pri nas ne zavi
rajo samo ekonomski, tem
več tudi drugi razlogi, med 
katerimi je tudi pomanj
kanje strokovnih kadrov, ki 
bi znali voditi proizvodnjo 
tako, da bi bila na trgu 
lahko konkurenčna. Delavci 
se zavedajo, da je nadaljnji 
napredek podjetij ob že do
gnanih višjih tehnoloških do
sežkih in boljši organizaciji 
dela odvisen predvsem od 
uspešnih strokovnih kadrov.

nje leto bilo pri nas zelo raz
gibano, saj smo — mimo 
ostalega — na šestih letnih 
konferencah posameznih de
javnosti določili svoje bo
doče naloge, zveza sindika
tov Izole, Kopra in Pirana pa 
je pregledala svojo dejavnost 
ter si s programom nalog za
črtala Svoje nadaljnje delo 
na I. konferenci v Kopni,
13. t. m. Ta konferenca nas 
obvezuje na razreševanje ti
stih problemov, ki so stalno 
prisotni v delovnih organiza
cijah.

V prihodnjem letu si 
bomo morali zelo prizade
vati, da bi na obalnem pod
ročju prišlo do večjih inte
gracijskih gibanj. Pri tem 
bomo morali dosledno izha
jati iz stališča, da našo po
moč zaslužijo vse integracij
ske težnje, kakor tudi tesnej
še poslovno-tehnično so
delovanje. 'Vztrajali bomo, 
da mora vsaka integracija 
temeljiti na zdravih ekonom
skih osnovah in dolgoročnih 
interesih delovnih ljudi, ka
kor seveda tudi pri tem, da 
morajo delavci, zaposleni v 
integriranih enotah, imeti 
vse gospodarske in samo
upravne pravice, ki jim pri
padajo po veljavni zakono
daji.

Kdaj združitev 
aluminijske industrije?

' 0
Če si hoče zagotoviti Tovarna glinice in aluminija v Kidričevem nadaljnji j 
obstoj, mora poskrbeti za svojo proizvodno bazo in modernizirati obrat« j 
# V Kidričevem tesno sodelujejo s tovarno Impol v Slovenski Bistrici 0 '

O integraciji med Tovarno 
glinice in aluminija v Kidriče
vem in tovarno Impol v Sloven
ski Bistrici že dalj časa govorijo. 
O tem aktualnem vprašanju raz
pravljajo že na raznih družbeno
političnih forumih in v druž- 
benih organizacijah, vendar iz 
Kidričevega ni mogoče dobiti 
nobenega točnega odgovora. To 
je po svoje tudi razumljivo, zla
sti če upoštevamo položaj, v 
kakršnem je danes aluminijska 
industrija, ne le pri nas, ampak 
po vsem svetu. Sedanji padec 
cen aluminiju na vseh svo
bodnih tržiščih je znižal pro
dajne cene te dragocene kovin? 
precej pod proizvodno ceno. 
Gre predvsem za tisti del pro
izvodnje, ki gre v prosto pro
dajo in to je približno 20 od
stotkov vse svetovne proiz
vodnje. Razlog temu znižanju 
je prevelika proizvodnja alu
minija, s tem pa je prizadeta 
tudi tovarna v Kidričevem. Po

takšnih cenah, kot jih sedaj 
oblikujejo na prostem trgu za 
aluminij, v Kidričevem ne mo
rejo proizvajati, zlasti še, ker 
imajo zastarel tehnični po
stopek. V Kidričevem morajo 
čimprej pričeti s temeljito re
konstrukcijo, tako da bodo do
segli proizvodnjo na evropski 
ravni. Za to pa potrebujejo 
sredstva vseh svojih skladov, ki 
šo jih zbrah v prejšnjih časih 
dobre konjunkture in ki ob se
danji inflaciji naglo kopnijo. Za
radi tega ne morejo uporabiti 
nobenega dela teh prihranjenih 
skladov za kakršnokoli zdru
žitev — pri združitvi z Impolom 
pa bi nujno morah načeti skla
de. Sanacija finančnega po
ložaja v Impolu je namreč 
nujna, vendar bodo tu morale 
pomagati banke in širša slo
venska skupnost.

Tovarna v Kidričevem bo 
morala, če hoče zagotoviti na
daljnji razvoj hi tudi obstoj pa

noge sploh, poskrbeti za lastno j d 
proizvodno bazo in moderni" J 11
zirati obrate. Sicer pa tovarnM ti 
glinice in aluminija v K id d J d 
čevem in Impol dobro sodeluj # n 
jeta, saj Kidričevo po mag3 J n 
Impolu z znatnimi sredstvi. VeO j 1; 
pa bodo le stežka štorih, e£ J p 
nočejo ogroziti možnosti za J 
lastno rekonstrukcijo. Z del1 5 P 
bodo morah čimprej začeti, ke< J v 
se bo obdobje aluminijske kriz£ * 
podaljšalo še za nekaj let. M J r 
tem času pa morajo v Kidrij j ( 
čevem zaključiti z moderni'! J i
zacijo proizvodnega postopka3 * ]

Tako se seveda postavlja J ] 
osnovno vprašanje: ah naj 85 * 
najprej združita v proizvodno J l 
celoto obe podjetji za izdelavo 0 ; 
in predelavo aluminija, še pre- J 
den je zaključena modef; J 
nizacija, ah pa je treba najpro) * 
sanirati proizvodno bazo in šele J 
nato združiti obe tovarni. i * 

D. P- $

ZAVAROVALNICA
SAVA s

Centrala: LJUBLJANA, MIKLOŠIČEVA CESTA 19/1 
Poslovne enote: CELJE, ČAKOVEC, JESENICE, KOPER, KOPRIVNICA, 
KRANJ, KRŠKO, MARIBOR, MENGEŠ, MURSKA SOBOTA, NOVA GORICA, 
NOVO MESTO, POSTOJNA, TRBOVLJE IN LJUBLJANA s poslovalnicama 
Zagreb in Rijeka
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Zakaj različne 
možnosti 

za pridobitev 
stanovanj?
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J Vsem, ki znajo ekonomsko misliti in vsaj za silo računati, je že 
]C: t dolgo znano, da se pri nas najbolj splača vlagati denar v zid. V raz
it J merah nenehne gospodarske negotovosti in inflacije prinašajo sicer 
IM tudi'nakupi drugih , vrst trajnih porabnih dobrin višje obresti, kot jih 
ri' j dajejo banke na hranilne vloge, vendar ne tolikšnih kot gradnja ali 
m S nakup stanovanja. Cena stanovanjske gradnje je zadnja leta skokovito 
e? J naraščala, hkrati s tem pa se je, razumljivo, povečevala tudi vrednost 
ič,0 lastniških stanovanj, ki so jih posamezniki zgradili s prihranki, s 
;č J pomočjo kreditov ali kupili iz družbenega stanovanjskega sklada.
'.a 0 Med vsemi oblikami pridobivanja stanovanj je bila nedvomno naj- 
ili J privlačnejša: nakup družbenega stanovanja po tako imenovani knjižni 
Sl J vrednosti. Takšen nakup se je posrečil tudi mnogim uglednim ljudem. 
'e 0 Po podatkih, ki jih je do maja letos zbrala komisija za družbeni 

nadzor pri republiški skupščini, je bilo od 1. januarja 1965 do 31. 
decembra lani v Sloveniji tako ali drugače prodanih nad 3000 druž
benih stanovanj ali stanovanjskih hiš. O tem, koliko hiš v družbeni 
lasti je prešlo letos v privatne doke, še ni uradnih podatkov, najbrž pa 
veliko, ker se že dve leti ve, da bo prišel v veljavo zakon, ki bo 
predpisal strožje kriterije za takšne kupčije.

Nič nelogičnega in protiustavnega torej ni, če je konferenca ZKS, 
ko je obravnavala ta pojav, zahtevala, da je potrebno preprečiti pre
prodajo stanovanj v nenormalnih ekonomskih pogojih, ki temelje na 
posebnih ugodnostih posameznikov ali skupin. Del te naloge naj bi 
opravili z zakonom o pogojih za prodajo stanovanjskih hiš in stano
vanj v družbeni lasti, ki določa osnovo za določitev izklicne cene, 
pogoje za prodajo in sistem družbenega nadzorstva. Občinska pravo
branilstva morajo na osnovi tega zakona do konca letošnjega leta 
pregledati vse kupoprodajne pogodbe o prodanih družbenih stano
vanjih, rezultati tega dela pa bodo pomenili osnovo za obdavčitev 
povečane vrednosti osebnega premoženja, ki je bilo pridobljeno v 
pogojih visoke stopnje inflacije s pomočjo ugodnih dolgoročnih kre
ditov iz družbenih sredstev.

Te zahteve konference ZKS bi organizacijsko nedvomno ne bilo 
težko izpeljati. Njena uresničitev namreč ni odvisna toliko od 
pomanjkanja primernih predpisov za takšno akcijo, kolikor od volje 
in pripravljenosti tistih, ki naj o njeni izvedbi konkretno odločijo. 
Med odgovornimi dejavniki pa je precej takšnih, ki bodo s pre
vrednotenjem vrednosti lastnih stanovanj tudi osebno prizadeti. Kot 
je znano, pa se privilegijem in neupravičenim dohodkom prosto
voljno ni lahko odreči. Zato sprejetje omenjenega zakona samo po 
sebi tudi še ne zagotavlja njegove uresničitve. Njegovo uresničitev bo 
verjetno treba terjati (ali izsiliti) z bolj živahnimi akcijami, kot so 
sedanja zavistna modrovanja o nepravičnih nakupih stanovanj tistih, 
ki so „pri skledi11.
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VPRAŠALI SMO:
— S katerim najtežjim problemo se je letos borila vaša sindi

kalna organizacija?
— Največji uspeh, ki ste ga dosegli letos?
— Problem, za katerega menite, da bo v prihodnjem letu vaša 

najvažnejša naloga?
ODGOVARJA:

Rudi BREGAR, predsednik mestnega sveta Zveze sindikatov 
Ljubljana

Tole, kar bom povedal, 
morda res ni bil „najtežji 
problem “ delovanja sindika
tov v Ljubljani. Gre pa očit
no za enega najbolj kom
pleksnih pri vlogi, pomenu 
in uspehih sindikatov. V 
letu, ki je za nami, smo si 
predvsem prizadevali okre
piti in vsebinsko obogatiti 
delovanje sindikatov v speci
fičnih pogojih našega mesta. 
Sindikalno članstvo dokaj 
kritično ocenjuje delo svoje 
organizacije. Take sodbe so 
največkrat plod slabega dela 
posamezne osnovne organi
zacije domačega kolektiva, 
kakor tudi premajhne obve
ščenosti članstva o prizade
vanjih, stališčih in vlogi sin

dikatov kot celote.
Menili smo, da moramo 

doseči, da bodo osnovne 
organizacije sindikata kos 
zahtevnim in zapletenim 
problemom, ki jih je potreb
no reševati v delovnem ko
lektivu. Celotno naše druž- 
beno-ekonomsko in poli
tično izobraževanje članov 
izvršilnih odborov osnovnih 
organizacij je namenjeno 
temu cilju. Obsežna izdaja
teljska dejavnost mestnega 
sveta Zveze sindikatov: bro
šure, priročniki, obvestila, 
letaki in novoletne knjižice 
za celotno članstvo, ima 
prav tak namen.

Največji skupen uspeh 
družbenih dejavnikov v le
tošnjem letu je bil uspešen

izid volitev o plačevanju sa
moprispevka za graditev 
otroških vrtcev, osnovnih šol 
in telovadnic v Ljubljani. 
Sindikati smo nenehno so
očeni z velikimi težavami na 
tem področju. Saj je v Ljub
ljani od skupnega števila za
poslenih kar 47 % žena in 
ostaja v mnogih primerih 
skrb za vzgojo in varstvo 
otrok staršev, kjer sta oba na 
delu, povsem odprta.

Celotno akcijo smo sindi
kati skupno z drugimi druž- 
beno-poUtičnimi organizaci
jami temeljito pripravljali 
skozi vse leto in jo zato 
uvrščam med največje uspe
he v 1971. letu. Ta uspeh je 
toliko večji, ker je bil refe
rendum razpisan v času ne
ugodnih gospodarskih raz
mer, in ker imajo občani 
slabe izkušnje z nekaterimi 
dosedanjimi oblikami zbira
nja namenskih sredstev ozi
roma trošenja teh sredstev.

Prav te dni snujemo v 
mestnih sindikatih okvirni 
program našega delovanja za 
prihodnje leto. V središču 
aktivnosti bodo zadeve s po

dročja življenjskih in delov
nih pogojev našega članstva. 
V Ljubljani občutno zaosta
jamo v graditvi stanovanj. 
Sodelovali bomo pri izdelavi 
in sprejemu srednjeročnega 
programa stanovanjske gra
ditve na območju Ljubljane. 
Zavzeli se bomo, da dobi v 
programu prednost organi
zirana usmerjena stanovanj
ska politika in da rigorozno 
uredimo zemljiško politiko.

Prostor mi ne dopušča, da 
bi širše opisoval naše angaži
ranje pri celovitem urejanju 
življenjskih in delovnih po
gojev delavcev. Prepričan pa 
sem, da bo taka usmeritev 
tudi prispevala h krepitvi 
osnovnih organizacij in ugle
du sindikata.

Nismo še slekli 
svoje debele kože

Pravijo, da bodo v Zasavju 
porabili za novoletne čestitke 
vseh vrst, pa razne „poslovne 
obdaritve'1, zakuske in druge 
oblike trošenja duržbenih sred
stev najmanj 1 milijon din, no
vih, seve, in da utegnejo to 
vsoto še prekoračiti, kajti nihče 
ne ve in ne bo nikoli zvedel, ko
liko denarja gre za te namene še 
iz raznih drugih skladov in po-

Kako do več stanovanj?
V Trbovljah bi morali zgraditi na leto 130 stanovanj # Stanovanjski pri

spevek upokojencev naj ostane v občini

V stanovanjskem podjetju 
Trbovlje pravijo, da so sicer le
tos sezidali nekaj več najemnih 
družbenih stanovanj, ker so iz
ročili svojemu namenu med 
drugim tudi 72-stanovanjsko 
uišo za upokojence in nekdanje 
borce NOV. Pravijo pa tudi, da 
je po uveljavljanju stanovanjske 
reforme leta 1965 zidava sta
novanj nazadovala v primerjavi 
2 obdobjem pred njo skoraj za 
Polovico.

Letos sta v gradnji še dve 
večji hiši, pravzaprav stolpnica, 
v kateri bo 52, in manjši stolpič 
ki bo imel 20 novih najemnih 
družbenih stanovanj. Obe hiši 
bosta vseljivi prihodnje leto. V

'niiimHiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiriiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiim

pripravah pa imajo graditev kar 
štirih stolpičev, v katerih bo po 
20 novih stanovanj. Če bo vse 
po sreči, bodo dva začeh zidati 
leta 1972, tretjega in četrtega 
pa leta 1973. Vsa stanovanja 
bodo odkupila trboveljska pod
jetja. Za zdaj je veljal kvadratni 
meter stanovanjske površine 
okrog 3000 do 3100 din. V 
ceno je vključeno tudi komu
nalno opremljanje zemljišč, pri
prava in izdelava načrtov in 
drugo. Gradbena cena kvadrat
nega metra stanovanjske po
vršine pa ni presegala 2400 din. 
V trbovljah se seveda zavzemajo 
za to, da cene ne bi več tako 
naraščale, ker bodo samo v tem

primeru lahko v prihodnje se
zidali več novih najemnih sta
novanj. Občinska skupščina, 
stanovanjsko podjetje in dru
štvo upokojencev pa se za
vzemajo, da bi v prihodnje zbi
rali prispevke za stanovanjsko 
graditev upokojencev v občini 
in odločno podpirajo predloge 
velenjske občinske skupščine in 
drugih.

V središču revirjev živi nam
reč najmanj 2800 upokojencev, 
ki ne žive v najboljših stano
vanjskih razmerah, med njimi 
pa so tudi številni invalidi. Mno
gim bi morali najti primernejše 
stanovanje, kar pa doslej ni bilo 
mogoče.

-m-
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stavk. Za zdaj bi lahko na prste 
ene roke prešteli podjetja, ki so 
se sklenila posloviti od te tradi
cije in denar prispevati za dru
ge, bolj koristne potrebe, bodisi 
za pomoč socialno ogroženim 
delavcem pa otrokom iz revnej
ših družin in za nekatere druge 
koristnejše družbene potrebe. 
Sicer je treba priznati, da sko
rajda nobena delovna organi
zacija na širšem zasavskem 
območju ni ali ne bo pozabila 
za novo leto prispevati nekaj 
sredstev za nakup učil šolam, 
nad katerimi imajo patronate; 
veliko je tudi kolektivov, ki so 
prispevali denar za kolektivno 
obdaritev otrok ob novoletni 
jelki. Vse to je res in kaže pri
pravljenost kolektivov pomagati 
najpotrebnejšim.

Ne glede na to pa bi lahko 
bila ta pomoč in solidarnost še 
večja, če bi se vse ali večina de
lovnih skupnosti odločile, da 
bodo tudi denar, ki so ga name
nili za novoletne čestitke in za 
razne poslovne obdaritve, dah 
za bolj koristne namene. Zakaj 
ni dovolj čestitka v javnih sred
stvih obveščanja? Čemu do
datni stroški za drage, predrage 
voščilnice, za darila vseh vrst, ki 
pomenijo pravzaprav samo obli
ko izkoriščanja na račun ustvar
jenega dohodka kolektivov. Ni 
se še pošušilo črnilo na gradivu 
in sklepih ter stališčih nedavne 
3. konference slovenskih komu

nistov o postopnem odpravlja
nju preočitnih socialnih razlik. 
Tedaj smo bili vsi soglasni, vsi 
smo dejali, da je treba dejansko 
začeti spreminjati odnose med 
ljudmi, jih obvarovati sedanjih 
razlik, v dejanjih pa ostajamo 
pri starem, po načelu: „Če dru
gi ravnajo tako, zakaj ne bi še 
pri nas!" Morda bo kdor koli 
dejal, da novoletne čestitke, no
voletni izdatki za razne namene 
nimajo ničesar skupnega s so
cialno diferenciacijo. Nepo
sredno morda zares ne, posred
no pa zagotovo, kajti če smo se 
odločih, da bomo začeh pri 
drobnih in majhnih stvareh, ki 
pa so to samo na videz, ker jih 
je treba jemati v vsej njihovi 
širini, potem bi ravnali ko
ristno, če bi bolj premišljeno 
ravnali z vsakim družbenim di
narjem.

In še to: marsikje v Zasavju 
so zavrnih prošnje krajevnih 
skupnosti, naj bi jim prispevah 
nekaj denarja za obdaritev so
cialno ogroženih ali ostarelih 
občanov, spet drugod pa niso 
dosti pomišljali in dah svoj pri
spevek. Ce bi samo del denarja, 
ki ga bodo izdah za čestitke, 
voščilnice in druge podobne iz
datke, namenih za pomoč so
cialno ogroženim ljudem ah za 
dograditev tega ah onega učne
ga prostora, bi marsikomu olaj
šali skrbi in tegobe.

-m-

Avto- 
prevoz
Dravograd

OPRAVLJAMO 
PREVOZE

V TUZEMSTVU 
IN

V INOZEMSTVU

Srečno in uspešno 
novo leto 1972 

želimo vsem poslovnim 
prijateljem 

in delovnim ljudem!

Priporočamo se 
za naročila prevoznih 

storitev.
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Gozdno
gospodarstvo
Maribor
želi vsem poslovnim prijateljem uspešno 

in zadovoljno novo leto 1972!

Tovarna 
meril . 
Slovenj Gradec
želi vsem poslovnim prijateljem in delovnim 

ljudem uspešno in zadovoljno novo leto 1972!

Elektro ___
gospodarstvo

PODJETJE ZA PROIZVODNJO, 
PRENOS IN OSKRBOVANJE 
Z ELEKTRIČNO IN TOPLOTNO 
ENERGIJO 
MARIBOR

želi vsem poslovnim prijateljem in delovnim 

ljudem uspešno in zadovoljno novo leto 1972!
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IZ NAŠE DRUŽBE

Omejevanje—za vse enako
Slovenski izvršni svet je umaknil kalkulacije za leto 1972

Ko so v torek, 21. decembra, poslanci Prosvetno-kultumega 
zbora Skupščine SRS razpravljali o predlogu družbenoekonomskih 
in bilančnih izhodišč za finaciranje splošne in kolektivne porabe v 
letu 1972, jih je uvodoma podpredsednik izvršnega sveta Franc 
Hočevar seznanil s tem, da izvršni svet umika vse kalkulacije v tem 
predlogu. To je izvršni svet moral storiti spričo ukrepov Zvezne 
skupščine, ki so sledili dogodkom na svetovnem denarnem tržišču, 
novo kalkulacije pa bodo pripravili predvidoma do sredine januarja.

Poslanci so to spremembo 
upoštevali. Razprava je bila to
krat res le načelna. Lahko bi re
kli, da je taka situacija v nekem 
pogledu sami razpravi celo kori
stila, saj se nihče ni izgubljal v 
nadrobnostih. Tako so poslanci 
izoblikovali nekaj bistvenih na
čelnih pripomb, ki so jih skle
nili posredovati Republiškemu 
zboru in Enotnemu zboru de-

Velenjski sindikati so se odločili, 
da bodo v prihodnje bolj načrtno in 
tudi v večji meri spodbujali kul
turno prosvetno dejavnost v občini. 
Ta prizadevanja izpričuje tudi dogo
vor med Občinskim sindikalnim sve
tom Velenje in Zvezo kulturno pro
svetnih organizacij Velenje, po kate
rem bo OSS Velenje financiral troje 
nastopov kulturno prosvetnih orga
nizacij. Gre za srečanje narodno 
zabavnih ansamblov v Šoštanju, za 
skupni nastop godb na pihala iz Ve-

Od tod in tam

Občinski odbor Sindikata delav
cev družbenih dejavnosti Kranj je 
pred kratkim izdal prvo številko svo
je publikacije SKUPNOST. Urejuje 
jo petčlanski odbor, izhajala pa bo 
očasno.

V uvodniku je povedan namen 
knjižice. Pstala naj bi vez med ob
činskim odborom in osnovnimi 
organizacijami, spodbujala pa naj bi 
tudi člane sindikata k tesnejšemu 
sodelovanju. Med desetimi daljšimi 
prispevki je tudi zapis o delu odbora 
ter osnovnih sindikalnih organizacij 
v preteklem obdobju, obravnava 
bistvenih določb statuta in sklepov 
lil. kongresa, ugotovitve študije o 
osebnih dohodkih in drugih pre
jemkih v delovnih organizacijah s 
področja šolstva, kulture in javne 
uprave, zdravstva in socialnega var
stva ter prikaz skrbi za upokojene 
člane kolektivov. Zanimive so tudi 
izjave novih članov republiškega 
odbora sindikata družbenih dejav
nosti o nalogah v prihodnje. Priob
čen je program dela za leto 
1971/7Z, osnove sklepov volilne 
konference in zapisniki s posveta 
predsednikov in tajnikov osnovnih 
organizacij tega sindikata.

lovnih organizacij.
Uvodoma je treba povedati, 

da so poslanci zelo odločno 
podprli vsa prizadevanja za 
večjo stabilizacijo gospodar
jenja, čeravno so menili, da ni 
bilo prav, da njihov zbor ni imel 
možnosti sodelovati v pred
hodni razpravi o ukrepih za sta
bilizacijo, ki jih je skupščina 
SRS sprejela letos oktobra. Če

lenja in Šoštanja, nadalje_mešanega 
cvskega zbora Svoboda Šoštanj ter 
aleškega okteta ter za odkup enega 

od gostovanj gledaliških skupin. 
Občinski sindikalni svet Velenje bo 
vstopnice za te predstave brezplač
no razdehl med člane osnovnih or
ganizacij sindikata. Pri tem gre za 
eno od oblik vključevanja velenjskih 
sindikatov v kulturno akcijo.

Drugo je, kar je tudi spodbudno, 
podpora ustanavljanju in delu pro
svetnih društev v nekaterih delovnih 
organizacijah v Šaleški dolini. Tako 
bodo podprli prizadevanja za usta
novitev takšnih društev v TGO Go
renje Velenje in v Industriji plastike 
Polypex ter ustanovitev pevskega 
zbora prosvetnih delavcev iz občine 
Velenje.

To je pravzaprav začetek večjega 
vključevanja sindikatov v kulturno 
akcijo. Prihodnje leto želijo v Ša
leški dohni vključiti v kulturno ak
cijo v večji meri tudi osnovne orga
nizacije sindikata. V tej zvezi raču-

Vse kaže, da v Dravogradu v 
doglednem času še ne bodo 
ustanovili posebnega občin
skega štipendijskega sklada ozi
roma da ne bodo podpisah do
govora o štipendiranju.

Predstavniki dravograjskih 
delovnih organizacij so na po
svetovanju, ki je bilo v začetku 
tega leta pri predsedniku občin
ske skupščine, povedali, da do
govora o štipendiranju ne bodo 
podpisali. Sredi avgusta pa je 
oddelek, za družbene službe in 
občo upravo Skupščine občine

bi to možnost imeli, bi veijetno 
že takrat opozorih na nekatera 
svoja načelna stališča, ki pa so 
se formalno dokončno izobli
kovala tokrat.

Eno takih vprašanj je nemara 
prav stališče Prosvetno-kultur- 
nega zbora do odtujevanja pre
sežnih sredstev, ki so se nabrala 
pri samoupravnih skupnostih. 
Poslanci popolnoma soglašajo s 
stališči Izobraževalne skupnosti 
SRS in Kulturne skupnosti 
SRS, da namreč ni pravično 
presežna sredstva pobrati tiste
mu, ki je med letom discipli
nirano trošil v okviru planiranih 
sredstev, in jih vračati onemu, 
ki je te presežke ustvaril. Ne

najo na še tesnejše sodelovanje med 
občinskim sindikalnim svetom in 
osnovnimi organizacijami sindikata 
z Zvezo kulturnih prosvetnih organi
zacij Velenje. Gre za to, da bi skle
nili, še več pogodb za odkup pred
stav, tako gledaliških, pevskih in 
glasbenih itd. Razmišljajo celo o 
tem, da bi organizirali posebne 
abonmajske predstave za člane 
osnovnih organizacij sindikata. Pri 
tem računajo, da bodo nudile večjo 
pomoč tudi osnovne organizacije 
sindikata.

Trenutno morda vse to izgleda 
kot „ponujanje“ kulture delovnim 
ljudem. Vendar je cilj jasen in dolgo
ročen — gre za večjo angažiranost 
tako delovnih skupnosti kot osnov
nih organizacij sindikata tudi na kul
turno prosvetnem področju. Občin
ski sindikalni svet Velenje meni, da 
je treba zastaviti takšno akcijo že na 
začetku kar najbolj široko in da so 
taka prizadevanja nujno potrebna.

(vš)

Dravograd zaprosil delovne 
organizacije za stališče do druž
benega dogovora o štipendira
nju. Iz odgovorov je mogoče 
razbrati, da se delovne organi
zacije sicer strinjajo z izhodišči 
dogovora o štipendiranju, ven
dar pa zaradi pomanjkanja de- 
natja ne morejo sodelovati pri 
ustanavljanju sklada za štipen
diranje.

Svoja stališča je glede štipen
diranja sporočilo od 29 le 11 
delovnih organizacij, in sicer 
trgovsko podjetje Ojstrica,

glede na to, da taka praksa tudi 
ne bi obveljala za vse (saj je 
zdravstvo izvzeto) pa je razpra
va o tem vprašanju posredno 
opozorila na to, da celoten 
mehanizem zbiranja namenskih 
sredstev iz vira osebnih dohod
kov očitni ni več primeren in ga 
bo slej ko prej treba zamenjati z 
boljšim.

Drugo načelno stališče je 
pravzaprav odločna zahteva, da 
morajo vsakršni omejitveni 
ukrepi v letu 1972 vejjati za vse 
enako, za gospodarstvo in druž
bene dejavnosti, in sicer ob ena
kem štartu. Osnova za to naj 
bodo družbeni in samoupravni 
sporazumi o delitvi in enotna 
stopnja, do katere naj se ti spo
razumi uresničijo. To pa seveda 
pomeni večji korak za tistega, 
ki je bolj zaostajal in morda 
tudi začasen zastoj za onega, ki 
se je enotni stopnji realizacije 
sporazumov že letos lahko v ce
loti približal, ne glede na to, ali 
gre za grupacije iz sfere gospo
darstva ali iz sfere družbenih 
dejavnosti.

Tretje stališče, ki so ga po
slanci načelno oblikovali v tej 
razpravi, pa zadeva tiste pro
bleme vzgoje, izobraževanja in 
kulture, o katerih govorimo kot 
o izvoru socialne diferenciacije 
pri nas (slaba opremljenost šol, 
premajhne šolske in domske 
kapacitete za šolanje na drugi 
stopnji, štipendije itd). Nekdo 
je dejal, da imamo glede tega 
dvojna stališča, dvojno moralo. 
V zakonih in resolucijah druž- 
benopoHtičnih organizacij ena, 
ob konkretnih izračunih pa 
druga stališča. Vsekakor bo 
zato potrebno v prihodnje bolj 
z odgovornostjo opredeljevati 
tudi časovna razdobja za uresni
čenje posameznih lepih in ko- 
ristinih ciljev, potem pa tudi z 
vso odgovornostjo vztrajati, da 
družba zagotovi sredstva za nji
hovo realizacijo.

S. G.

Monter, IMONT, Avtoprevoz, 
Lesno industrijsko podjetje. 
Elektrarna, Dom upokojencev, 
osnovni šoli Trbonje in Dravo
grad ter uprava občinske skup
ščine. Za lastne potrebe ima od 
matičnih delovnih organizacij 
urejeno štipendijsko pohtiko le 
Gradbeno podjetje Dravograd, 
Industrija kemične obdelave 
lesa IMONT pa daje denar v 
sklad za štipendije pri Temeljni 
izobraževalni skupnosti Dravo
grad.

Sindikati za kiiltiiro
Velenjski občinski sindikatni svet začenja pospeševati kulturno-prosvet- 
no dejavnost v občini O Ustanavljanje kulturno-prosvetnih društev ozi
roma skupin v delovnih organizacijah # Posebne abonmajske predstave 

za člane osnovnih organizacij sindikata

OBČINSKEGA ŠTIPENDIJSKEGA 
SKLADA ZA ZDAJ NE BO

IZKUŠNJE OD DRUGOD • IZKUŠNJE OD DRUGOD • IZKUŠNJE OD DRUGOD # IZKUŠNJE OD DRUGOD • IZKUŠNJE

NE LE FIAT IN OLIVETTI
Razvejano strokovno izobraževanje v Torinski provinci

Po vsem svetu je znana uspešna organizacija strokovnega izobra
ževanja in usposabljanja v družbah Fiat in Olivetti. Bržkone pa 
lahko celotno torinsko provinco uvrstimo med industrijske regije, 
ki imajo zelo razvito in sodobno organizirano strokovno izobra
ževanje in usposabljanje. Tako sodbo smo si ustvarili po tistem, kar 
smo lahko spoznali v Torinu in njegovi neposredni okolici.

Predvsem moramo opozoriti na zelo razvejano mrežo srednjih 
šol, ki večinoma omogočajo prehod na ustrezne fakultete. Tako je 
omogočen neposreden vpis na katerokoli fakulteto absolventom 
štirih srednjih šol: treh licejev, klasičnega, znanstvenega in jeziko
slovnega ter tehniškega šolskega zavoda. Neposreden vpis pa je 
možen tudi na pedagoško fakulteto iz učiteljišča in umetnostnega 
liceja. Iz teh dveh šol pa je tudi možen vpis na katerokoli fakulteto, 
če kandidati opravijo enoletni pripravljalni tečaj. Neposreden vpis 
je možen na umetnostno akademijo iz šolskega zavoda za umet
nostno obrt in seveda umetnostnega liceja, iz katerega pa je možen 
tudi neposreden vpis na fakulteto za arhitekturo. S predhodnimi 
pripravljalnimi tečaji je možen vpis tudi na katerokoli fakulteto iz

zavodov za poklicno izobraževanje, iz šolskega zavoda za umetnost 
in iz tako imenovanega učiteljišča za pripravljalnice (to so ne
kakšne male šole).

V mrežo srednjega strokovnega šolstva so vključeni še zavodi za 
izobraževanje za tako imenovano belo obrt (pekarstvo) in za de
lavce v industriji peciva, dalje glasbeni konzervatorij, tako ime
novani svobodni strokovni tečaji in centri za pridobitev poklicne 
izobrazbe.

V ,,Vodiču za izbor poklica1*, ki ga izdelajo v torinski provinci, 
sem naštel kar 188 zavodov, ki tvorijo mrežo srednješolskih usta
nov v tej provinci. K temu pa je treba dodati še razvejano mrežo 
tečajnih oblik pridobivanja strokovne izobrazbe. Ugotovil sem, da 
je 520 možnosti obiskovanja tako imenovanih svobodnih tečajev za 
poklicno in tehnično izpopolnjevanje ter tečajev za poklicno uspo
sabljanje in to za 26 poklicev,.ki zajemajo vse panoge in stroke od 
kovinske in elektro stroke do uslužnostnih dejavnosti, vključujoč 
pomoč družinam, socialno delo, zavarovanje in javna dela.

ANTON KUKOVIČA
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Združeno trgovsko podjetje »ABC«
Škofja Loka I
organizacija »-Delikatesa-«, Ljubljana, Trg MDB 12

želi vsem potrošnikom in delovnim ljudem uspešno in 

zadovoljno novo leto 1972!
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Tovarna
avtoopreme
Ptuj

želi vsem poslovnim prijateljem in delovnim ljudem
uspešno in zadovoljno novo leto 1972!
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Kuppersbusch

Tip: 7115 S/AT 6000 kcal/h 
Cena: 227.- DM in 700.
Prodaja in informacije

IZREDEN POPUST vam daje v mesecu decembru in 
januarju pri nakupu trajno žarnih peči FIRMA

TEHNO — |MPEX
Ljubljana, Trg OF 15
(poleg poslovalnice Putnika), telefon 312-104

NOVA

VELEBLAGOVNICA

O
V CELJU VAM NUDI 

BOGATO IZBIRO 

BLAGA ZA ŠIROKO 

POTROŠNJO. 

OBIŠČITE NAS —
0 Štiri etaže
# Darilni bon
0 Dvajset oddelkov 
0 Dostava na dom
# 20.000 različnih 

izdelkov
# Menjalnica 
0 Bife

ZADOVOLJNI BOSTE!

Veleblagovnica Q 
Celje, Gubčeva 2 

Temno-Mercator

L
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IZ NAŠE DRUŽBE

NAŠ PROSTI ČAS • KULTURNA AKCIJA GRADISA • KULTURNA AKCIJA KOLEKTIVOV • NAŠ KROSTI ČAS • KULTURNA AKCIJA

Loto so Jo zavrtelo
V Gradisu, ki zaposluje 6.200 delavcev, so namenili letos 350.000 din za kulturne potrebe in šport # 
Novoletna anketa in prvi učinki kulturne akcije • Množica športnih organizatorjev, vendar po

manjkanje kulturnih animatorjev # Kulturna akcija zlasti med mladino

KO bi vsi
VAJENCI...

Zadnja hiša levo, so rekli, tam je 
jelenski dom Gradisa v Škofji Loki. 
P1' skoraj ne bi verjel. Nova stavba je 
j!0> ki bi bila lahko tudi depandansa 
jakega hotela. Ce na zasneženem 
jkavniku pred domom ne bi fantje 
jl'abijali žoge, bi šel gotovo naprej, 
j. ..Televizijo gledamo . . . Imamo 
jSest šahov, vsi radi igramo . . . Poleti 
Nabijamo namizni tesni, ko damo 

ip°be mizi na prosto. Sedaj pa igramo 
.v kolesarnici. . Smo najboljši strelci 
Pii Gradisu . . so pripovedovali 
vsi vprek fantje, ki so doma v glav- 
?em iz južnih republik in ki so sedaj 
Ze skoraj eno leto na praktičnem 
delu v tesarskem obratu Gradisa. Se
seda, mladi so in vsi navdušeni za 
vort. Vsak prosti trenutek izkori- 
stijo za to. Prostor si že najdejo, ali 

bližnjem travniku ali pa na 
Stišču osnovne šole. Najboljši so 
Prelci, kar pa ni čudno, saj je njihov 
Vzgojitelj tovariš Slavko Stanovnik 
Pavdušen strelec in tudi sindikat jim 
je letos že primakniT-2000 dinarjev.

druge športne rekvizite pač po
skrbijo sami.

„Zelo radi hodimo v kino. Jaz 
dam tudi zadnji dinar za ljubavne 
hlme, seje pohvalil Radenko. ,,Tudi 
“eremo veliko," je povedal Latif. 
»Res je, posebno on, ki ima celo 
Knjižnico. In tudi svojo knjigo 
dela."

Zanimivo. Nisem si predstavljal, 
da ti fantje tudi radi berejo. Seveda 
?em to knjižnico in tisto knjigo, na 
katero so vsi ponosni, hotel tudi vi
deti. Prvo moje navdušenje pa je 
nitro splahnelo, ko sem na kupu za
gledal stripe, kriminalke, vesterne in 
^ne ,.seksualno vzgojne" revije. In 
njegova knjiga? To je zvezek z na
lepljenimi golimi lepoticami iz revij.

„Ali ni to prima? " In pričakovali 
So. da jih bom pohvalil.

Na poti proti Ljubljani sem pre
mišljeval o vsem. Ni in ni mi šlo sku
paj in mi še danes ne gre. Kako lep 
in moderen dom, najlepši v Sloveniji 
in simpatični fantje, polni moči in 
navdušeni športniki. Na drugi strani 
pa lastna knjižnica s ,,prima litera
turo". Ali res ljudska knjižnica, kije 
tam v bližini, ne najde poti med te 
fante in bodo res morali vse življenje 
misliti, da so stripi in gole ženske 
najboljše branje.

Tekst in slike:
A. AGNlC

Lanski novoletni številki Gra
disovega vestnika je bil priložen 
anketni listič. Organizatorji 
ankete, odbor za standard in 
rekreacijo, so povprašali zapo
slene, kakšni so njihovi kulturni 
interesi in predlogi, da bi lahko 
bolje zastavih in uravnavah kul
turno akcijo med gradisovci. 
Vsak izmed 6.200 zaposlenih 
pri tem velikem podjetju s po
slovnimi enotami v Ljubljani, 
Mariboru, Celju, na Ravnah, Je
senicah, v Kranju, Škofji Loki, 
Postojni in Kopru, s številnimi 
gradbišči širom po Sloveniji, pa 
tudi v Bosni in Zahodni Nem
čiji, je imel tako možnost sode
lovanja. Pričakovanja odziva 
niso bila preveč optimistična, 
ne pa tudi tako skromna, kot je 
stvar izpadla. Odgovorilo je le 
nekaj več kot 3,5 % zaposlenih. 
Glede na sestav po izobrazbi za
poslenih v podjetju je v anketi 
sodeloval tudi manjši odstotek

menje nizke kulturne ravni je poda
tek, da skoraj 56 % anketiranih ne 
sega po knjigi ali le naključno, pone
kod pa je knjiga zaposlenim tudi 
teže dostopna. Podobno je s bra
njem časnikov, in revij, saj ima to 
potrebo in navado komaj dobra po
lovica anketiranih. Najbolj razšir
jeno pa je med gradisovci poslušanje 
radia in televizije, tako rekoč vsak 
dan, in tako imajo seveda ti mediji 
nanje velik vpliv. Določen odstotek 
anketirancev pa tudi radia in tele
vizije ne posluša, čemur je naj
večkrat vzrok, da nimajo sprejem
nikov. To bi bile glavne ugotovitve 
novoletne ankete.

AKCIJA
STARA LETO DNI

Leto se je zavrtelo. Pred dnevi 
sem se pogovarjala z LOJZETOM 
CEPUŠEM, pomočnikom direktorja 
kadrovsko-socialne službe, in JER
NEJEM JERŠANOM, tajnikom sin
dikalnega odbora podjetja Gradis. 
Ah je njihova raziskava o kulturnem 
življenju spodbudila široko razpravo 
o teh vprašanjih, kot so pričakovali, 
in ali je spodbudila kulturno 
akcijo?

Latifova knjižnica je sama ..izbrana ‘ literatura z vsega sveta. Najbolj divji 
stripi, najstrašnejše kriminalke, najkrvoločnejše indijanarice in najbolj seksi 
gole ženske so na njegovi knjižni polici.

NOVOLETNA ANKETA
Na kratko o rezultatih ankete. 

Organizatorji pravijo, da je najbolj 
zaskrbljujoč podatek, da več kot 
polovica anketiranih ne porabi za 
poslušanje radia, gledanje televizije, 
čitanje, obisk kina in drugo več kot 
5 ur tedensko. Najpogosteje zapo
sleni za td navajajo pomanjkanje 
časa, ena petina anketiranih pa ugo
tavlja, da za to nimajo možnosti. Za 
amatersko kulturno dejavnost med 
gradisovci tako rekoč ni nikakršnega 
interesa. Santo slaba četrtina anke
tiranih hodi redneje na oglede kino 
predstav, ostale v tem pogledu zado
volji televizija. Leta 1970 je obi
skalo gledališče 39 % anketiranih, 
nekaj manj kot 15 % pa jih ugo
tavlja, da v gledališče ne morejo, ker 
ga ni tam, kjer oni živijo. Orga
nizatorji ankete menijo, da bi kul
turna politika delovne organizacije 
morala upoštevati to in bi morala 
najti način, da bi čim več zapo- 

približali

Opekarna
ŽABJAK
pri Ptuju

ŽELI VSEM POSLOVNIM PRIJATELJEM 
IN DELOVNIM LJUDEM

USPEŠNO IN ZADOVOLJNO NOVO LETO 1972!

F E C R O
Slovenj Gradec

želi vsem poslovnim prijateljem in delovnim 
ljudem uspešno in zadovoljno novo leto 1972!

kulturno življenje pri njih naj
bolj smotrno organizirati na 
ravni poslovnih enot .

V letu dni so vendarle marsikaj 
storili. Na gradbišča so dali spre
jemnike iz domov, za domove so do
kupih potrebno število novih radij
skih in televizijskih sprejemnikov. 
Marsikje so na novo opremih klub
ske prostore. Knjižnice na upravah 
so „razprašili“, tiste iz uprav pre- 
selili v domove, kupih tudi kakšno 
novo- knjigo, to pa je tudi vse. Seve
da je zdaj od upravnikov domov 
odvisno, ah si knjige kdo tudi izpo
soja. Organizirana strokovna pomoč
javnih knjižnic bi jim bila dobro
došla. Z organizacijo potujočih 
kovčkov bi morda res lahko prodrh 
celo do gradbišč. Ker je 62 % zapo
slenih prišlo iz drugih republik, 
pošiljajo zdaj na vsa gradbišča poleg 
slovenskih tudi časnike v srbohrva
škem jeziku.

Najbolj organizirano so se lotih, 
vsaj v Ljubljani in Mariboru, skupaj 
z gledališčniki kulturne akcije, ki 
naj bi več zaposlenih pripeljala v gle
dališče. Ljubljanska Drama je dala 
tudi dve brezplačni predstavi za 
vodilne delavce podjetij, saj je pre

pričanje obojestransko, da je vsaka 
akcija lažja, če so zanjo zaintere
sirani tudi vodilni. Gradisovci iz 
Ljubljane imajo zdaj 100 abon
majskih sedežev v Mestnem gleda
lišču ljubljanskem, 26 v Drami, 12 v 
Operi, 300 vstopnic so odkupih za 
kino predstave in še nekaj za občas
ne kulturne prireditve) Vstopnice so 
za posameznika zastonj, najpogo
stejši odjemalci pa so uslužbenci in 
vajenci.

Poudarjajo, da so se kulturne 
akcije najbolj zavestno lotih med va
jenci, saj so prepričani, da le siste
matična kulturna vzgoja v mladosti 
zapušča resnejše kulturne interese in 
potrebe.

Skratka, za razliko od drugod, 
gradisovcem denarja ne primankuje 
- pač pa ljudi, ki bi zastavih in izpe
ljali vrsto kulturnih akcij. Vsaj polo
vico predlogov iz ankete bi lahko 
uresničih (tudi potujoči kino za 
gradbišča), če bi imeli za to ljudi. 
Menijo, da bi te njihove zadrege, ki 
so gotovo tudi zadrege drugih kolek
tivov, morah včasih dati na dnevni 
red tudi mestni sindikati, kajti tudi 
to so problemi članstva.

SONJA GAŠPERŠIČ

„Dajmo, Peter, izkaži se!" In Peter iz Medjimuija je v paradnem skoku, vrednem pravega vratarja, odbil žogo. Po 
kosilu vedno igramo nogomet, dokler je še svetlo. Seveda vsi radi igramo, vseh 29, kolikor nas je tesarskih vajencev v 
domu." Nogomet je najbolj množičen šport v njihovem domu. Pred časom sp igrali tudi v moštvu LTH. „Igramo pa 
še namizni tenis, košarko, šah in pa streljamo, v čemer smo res dobri." Tako sp pripovedovali, ko smo se zbrali v
klubskem prostoru.

.istih z nizko izobrazbo. Oboje 
je zgovorna ilustracija majhnega 
interesa delavcev-gradbincev za 
to plat življenja.

Slika stanja, ki jo je razkrila 
novoletna anketa, je bila tako 
porazna, sta ugotavljala oba 
sogovornika, da ne bi smel 
ostati neprizadet nihče, ki bi se 
z njo seznanil. Z rezultati raz
iskave so se seznanili sindikati 
poslovnih enot, o njih je raz
pravljal sindikalni odbor pod
jetja, upravni odbor Centra za 
izobraževanje, ne pa tudi cen
tralni delavski svet. Delavski 
sveti poslovnih enot so o tem 
govorih bolj mimogrede, ko so 
sklepah o denarju, ki so ga letos 
namenih sindikatu za organi
zacijo športnega in kulturnega 
življenja. Tega denarja pa se je 
letos v Gradisu nabralo kar za 
350 tisoč din. Denarja torej ne 
manjka, tudi tistih ne, ki na 
področju športa smotrno tro
šijo ta denar. Manjkajo pa orga
nizatorji in animatorji kultur
nega življenja. Sicer pa sta mi 
sogovornika zatrjevala, da jeslenim približali gledališče. Zna-

KAKO CEZ 
PRAG TEATRA?
Obiskala sem dramaturga Mestnega gledališča ljubljanskega, LOJ

ZETA FILIPIČA. K temu so me spodbudih prav .gradisovci". Za
posleni pri njihovi ljubljanski poslovni enoti imajo namreč letos na 
razpolago tudi v tem gledališču 100 abonmajskih sedežev. Razgovor s 
tovarišem Filipičem pa se je razrasel v pripoved o^ tem, kako si to 
gledahšče prizadeva pritegniti k svojim predstavam čim več gledalcev 
po poti sodelovanja z delovnimi kolektivi.

- Privabljanje ljudi v gledahšče po poti sodelovanja z delovnimi 
kolektivi ni za nas nič novega, je dejal Lojze Filipič. Za nas je to 
kulturna akcija, ki traja nepretrgano vseh 15 let. V tem času smo 
preizkusih v praksi vsakršne zamisli.

Prvih nekaj let smo ljudje iz gledališča obiskovali podjetja. Skupaj 
z njimi smo si izmislili široko obiskane sestanke pred in po gledališki 
predstavi, katero naj bi si ogledali zaposleni v tem ah onem podjetju. 
Ti sestanki pa so bih malo obiskani, razgovori o uprizoritvah so težko 
stekh. Skratka, ta zamisel se je pokazala kot jalova.

Drugi naš poizkus privabljanja v gledališče so bile komentirane 
predstave. Uvodne komentarje pred samo predstavo smo preizkušah 
tako v matični hiši kot na gostovanjih. Mimogrede naj povem, da 
imamo zdaj redne ah občasne predstave že v desetih slovenskih kra
jih. A da se povrnem, tudi komentirane predstave smo opustih. Iz
kazalo se je, da je večini ljudi zoprno ne glede na njihovo izobrazbo, 
da jih postavljamo v vlogo učencev. Komentirane predstave smo 
obranih le še za šole, a tudi tu na drug način. V dogovoru z nami 
opravijo to slavisti pri pouku in to pred ogledom določene predstave. 
Pri tem gre za našo tretjo zamisel.

Že od leta 1962 so vsi predavatelji slovenskega jezika in slovstva na 
ljubljanskih šolah redni gostje našega teatra. Ob začetku sezone jim 
pošiljamo brezplačne abonmajske vstopnice. Vedo, kaj od njih za to 
pričakujemo. Ogledali naj bi si vse naše predstave, da bi se laže od
ločili, h kateri bodo pripeljali tudi svoje učence, o predstavi pa naj bi 
z njimi tudi razpravljah.

Sicer pa smo prišh do spoznanja, da je najbolj preprosto z mate
rialno in organizacijsko pomočjo kolektivov dati ljudem v roke vstop
nico in jih tako spraviti čez prag teatra. To je vsekakor bolj učin
kovito, kot pa so razni sestanki, predavanja ah prijateljska prepri
čevanja. Letos imamo že 22 abonmajev, od tega 16 za kolektive iz 
Ljubljane ah drugih krajev.

- Z odzivom kolektivov ste torej očitno zadovoljni?
- Tohko abonmajev in tudi občasnih predstav za kolektive po

meni, da ima Mestno gledahšče ljubljansko že uresničeno svojo gle
dališko komuno, kajti kupci teh predstav niso posaniezniki, temveč 
delovne organizacije. Naš najmočnejši partner je Saturnus, ki odkupi 
celotno predstavo. Vse od leta 1962 do pred nedavnim, ko smo še 
imeh v gledališkem svetu predstavnike javnosti, je zato bil v njem tudi 
predstavnik Saturnusa.

- So odkupljeni sedeži vedno tudi zasedeni?
- Pred 15 ah 12 leti je bil avditorij pri predstavah, ki so jih 

odkupih kolektivi, več ah manj polprazen. Ta „osip“ je danes bi
stveno manjši, največ 10 do 15 %, pri predstavah za Saturnus pa je 
dvorana skoraj v celoti zasedena.

Sicer pa obisk niha glede na žanr predstave. Komedije imajo skoraj 
popolnoma zaseden avditorij, pri resnih dramah manjka tudi 20 % 
abonentov. Neprijetno pa je spoznanje, da se ljudje množično obra
čajo stran od pohtičnih in socialnih tem, celo zapuščajo gledahšče 
med predstavo. Videti je, kot da naših ljudi ne zanimajo več socialni 
in politični motivi, kadar so pisani in uprizorjeni z vidika nujnosti 
revolucije v kapitalističnem svetu. Gre za očiten pojav zapiranja v 
lasten svet. Preseneča taka reakcija zlasti pri pradstavali za kolektive, 
saj gre končno tu za ljudi, za katere ni bi mogli reči, da so že tako 
dobro situirani, da bi mogli postati gluhi za probleme drugih.

- In kako iskati pot do ljudi, ki tudi zastonj vstopnice za pred
stavo v gledahšču ne bodo vzeli?

- Pred desetimi leti smo imeh predstave tudi v tovarniških pro
storih. To smo opustih, ker te predstave iz tehničnih razlogov niso 
mogle biti na dostojni ravni, ljudje so jih gledali v glavnem stoje. 
Mislimo, da je za polno doživetje gledališke predstave nujna neka 
priprava tistega, ki se odpravlja k predstavi.

Pač pa nas zanima neka nova tuja izkušnja. Angleška levo usmer
jena gledahšča so v zadnjih letih izumila .gledahšče v delovnem od
moru". Angažirali so vrsto piscev, ki pišejo največ pol ure dolge 
uprizoritvene tekste, ki jih gledališčniki potem igrajo v tovarniških 
menzah med kosilom. Poročila pravijo, daje za igralca sicer naporno 
igrati ob žvenketanju žhc, da pa je tega žvenketanja shšati med pred- 
stavairci^KSijnommrj' Z oddihom med delom je pri nas drugače, toda 
stvar bi morda imela smisel, če bi tako lahko med delavce občasno le 
prišli s socialno zanimivim kritično angažiranim teatrom. Kaj bo iz 
tega, bomo še videh, morda nič, a splača se razmišljati tudi o tem.

SONJA GAŠPERŠIČ
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IZ DELOVNIH KOLEKTIVOV

VPRAŠALI SMO:
— S katerim najtežjim problemom se je letos borila vaša sin

dikalna organizacija?
— Največji uspeh, ki ste ga dosegli letos?
— Problem, za katerega menite, da bo v prihodnjem letu vaša 

najvažnejša naloga?

ODGOVARJA:
Slavko OŽBOLT, predsednik občinskega sindikalnega sveta Ma
ribor

Od vseh problemov, s ka
terimi so se mariborski sindi
kati ukvaijali v letošnjem 
letu, je bil najtežji nelikvid
nost delovnih organizacij in 
težave v zvezi s tem, zlasti 
kar zadeva izplačevanje 
osebnih dohodkov zaposle
nih. Kljub vsemu smo pri re
ševanju teh vprašanj naleteli 
pri delavcih na popolno 
razumevanje, saj smo imeli 
primere, da so morali čakati

na predujem ali izplačilo 
tudi po več dni. Delavci so 
bili pripravljeni razumeti ob
jektivne težave, ta pripravlje
nost in to zaupanje pa zave
zuje delovne organizacije, da 
poslujejo še bolje.

Nedvomno smo pri svo
jem delu dosegH tudi 
uspehe. Posebej moram po
udariti sistematične več
dnevne seminarje, kijih ima
mo z vodstvi osnovnih sindi
kalnih organizacij vsako leto 
in ki so nedvomno dvignili 
strokovni nivo sindikalnih

aktivistov, kar se nujno 
odraža tudi pri njihovem 
delu. Organizacijsko smo 
utrdili tudi naše strokovne 
odbore, tako da sedaj pokri
vamo vsa strokovna ob
močja. Med uspehe pa lahko 
štejemo tudi to, da so naše 
osnovne sindikalne organi
zacije, čeprav z veliko truda, 
uspele pri samoupravnih 
sporazumih in da sodelujejo 
pri prilagajanju samouprav
nih aktov tem sporazumom. 
Vsekakor bomo morali siste
matično delo na poglab
ljanju samoupravljanja še 
okrepiti, saj je na' vsakem 
koraku opaziti, da delavci 
želijo sodelovati pri vseh od
ločitvah, ki so življenjskega 
pomena za delovno organi- 
zacijo. Ker se zavedamo, da 
samo tisti samoupravljavci, 
ki so strokovno podkovani, 
lahko razpravljajo in odlo
čajo, smo organizirali letos 
seminarje skupaj z delavsko 
univerzo za funkcionarje 
organov samoupravljanja.

V prihodnje bodo glavne 
naloge mariborskih sindi
katov: organiziran pristop k 
uveljavljanju samoupravlja
nja in pa uveljavljanje ustav
nih amandmajev ter samo
upravnih sporazumov. Do
seči bo treba, da bodo vsi 
delavci seznanjeni s samo
upravnimi sporazumi in s 
posledicami, ki iz teh spo
razumov izhajajo. Trd oreh 
pa bo valorizacija osebnih 
dohodkov v skladu s samo
upravnimi sporazumi tako v 
gospodarstvu kot v družbe
nih službah.

Sindikat povsod prisoten
Uspešno sodelovanje med sindikati. Zvezo komunistov, samoupravnimi organi in vodstvom p«^

jetja je ključ za dobro gospodarjenje

Mariborska Elektrokovina 
sodi med tiste delovne organi
zacije v severovzhodni Sloveniji, 
za katere lahko mimo trdimo, 
da vzorno gospodarijo. 
2420-članski kolektiv bo letos 
proizvedel za okrog 100 mili
jonov dinarjev, ob tem pa bodo 
izvozili za 2 milijona 100 tisoč 
dolarjev svojih izdelkov — vse v 
države s konvertibilno valuto. 
Ob tolikšnih gospodarskih do
sežkih ni naključje, da smo iz
brali za naš novoletni razgovor 
predsednika osnovne sindikalne 
organizacije Elektrokovine inž. 
Rajka Orešnika, saj je dejavnost 
sindikata v tej tovarni izredno 
živahna in ima brez dvoma pre
cejšnje zasluge za tako dobro 
gospodarjenje podjetja.

— Tovariš Orešnik, katera so 
bila glavna področja dejavnosti 
sindikata v Elektrokovini v letu 
1971?

— Težko bi vam izdvojil eno 
ali pa tudi dve vprašanji, s kate
rimi smo se ukvarjali, saj so vsa, 
o katerih so razpravljali delavci 
— člani sindikata za nas izredno 
pomembna. Vsekakor se mi zdi 
izredno pomembno delo samo
upravnih organov, ki je v Elek
trokovini zelo dobro. Dobro pa 
je zato, ker ima naše podjetje 
izredno dobro izdelane pravil
nike. Lahko se pohvalimo, da 
imamo tudi dober pravilnik o 
oddajanju stanovanjskih posojil 
in stanovanj. Pri izdelavi tega 
pravilnika je sodeloval tudi sin
dikat. Naj vam samo povem, da 
smo v petih letih dah v ta na
men 16 milijonov 400.000 din. 
S tem smo rešili 400 stano
vanjskih problemov in to pred
vsem delavcev v neposredni pro
izvodnji.

— Kako se je sindikat vklju
čeval v vprašanja proizvodnje in 
gospdarjenja?

NOVA TOVARNA IVERNIH PLOŠČ S POSEBNIM OBRATOM ZA OPLEMENITENJE BO PRAV GOTOVO 
POSPEŠILA RAZVOJ LESNO-PREDELOVALNE INDUSTRIJE NA KOROŠKEM

Največji proizvajalec pri nas
Letos sredi poletja je po eno

letnih pripravah stekla gradnja 
nove tovarne ivernih plošč s po
sebnim obratom za opleme
nitenje ivernih plošč. Novo to
varno gradijo v Otiškem vrhu 
pri Dravogradu, na stičišču Mi
slinjske, Mežiške in Dravske 
doline, investitorji gradnje pa so 
Lesno industrijsko podjetje Slo
venj Gradec, Gozdno gospo
darstvo Slovenj Gradec in Slo
venijales Ljubljana. Omeniti 
velja tudi, da je nosilec inve
sticije slovenjgraško Lesno in
dustrijsko podjetje.

1972 bodo začeli z montažo 
strojne opreme in stiskalnice, 
tako da bo poskusna proiz
vodnja stekla predvidoma že v 
začetku leta 1973.

potrebnih surovin iz maribor
skega gozdnega področja.

PROGRAMI 
ŠOLANJA KADROV

OPLEMENITENE PLOŠČE

Z gradbenimi deli so začeli v 
novi tovarni sredi julija letos, že 
v kratkem pa bo glavna proiz
vodna hala, površine 11.000 
kvad. m, pokrita in deloma tudi 
že obzidana. Spomladi leta

70.000 KUB . M 
IVERNIH PLOŠČ

V novi tovarni, zaposlovala 
bo največ 170 delavcev, bodo 
sprva izdelali v 250 delavnikih 
in pri 22 efektivnih delovnih 
urah na dan 70.000 kub. m 
ivernih plošč. Za to proiz
vodnjo bodo potrebovali okrog 
100.000 kub. m surovin letno. 
Lesne odpadke bodo dobili z 
žag in drugih obratov LIP Slo
venj Gradec, nekaj surovine bo 
dobavljalo tudi Gozdno gospo
darstvo Slovenj Gradec. Ra
čunajo pa tudi na dobave dela

Izgradnja nove tovarne iver
nih plošč s posebnim obratom 
za oplemenitenje ivernih plošč 
bo veljala skupaj s prispevki, 
pologom in potrebnimi obrat, 
nimi sredstvi 124 milijonov di
narjev. Letna realizacija tovarne 
pa bo na začetku 120 milijonov 
dinarjev. Ob tem velja poudariti 
tudi, da imajo v Lesno indu
strijskem podjetju Slovenj Gra
dec že izdelan program šolanja 
in usposabljanja kadrov, ki 
predvideva, da bi imeli že uspo
sobljene delavce v glavni mon
taži. Vrsto seminarjev bodo pri
pravili v okviru delovne organi
zacije, vodstveni kader pa bodo

Hkrati z gradnjo tovarne po
teka tudi izgradnja posebnega 
obrata za oplemenitenje ivernih 
plošč. V njem bodo na začetku 
o plemenitih najmanj 20.000 
kub. m ivernih plošč. Osnova za 
oplemenitenje bodo dekor pa
pirji, ki ponazarjajo furnirje, 
fohje in plemeniti furnirji. V 
tem obratu bo tudi specialna 
žaga za razrez po že lenih veUko- 
stih.

Oplemenitene iverne plošče 
iz novega obrata v Otiškem 
vrhu pri Dravogradu bo mogoče 
uporabljati v pohištveni indu
striji, prav tako pa tudi kot 
stenske oz. strojne obloge.

(ek)
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TOVARNA
VERIG
LESCE 
PRI BLEDU

Gradbeno podjetje

GRADNJE
Ptuj

ŽELI VSEM POSLOVNIM PRIJATELJEM 
USPEŠNO IN ZADOVOLJNO NOVO LETO 1972!

Priporočamo naše kvalitetne usluge
VSEM POSLOVNIM PRIJATELJEM ŽELIMO 

USPEŠNO IN ZADOVOLJNO NOVO LETO 1972!
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Ijamo o predlogih za dehtev 
osebnih dohodkov v prihod
njem letu. Sindikati te predloge 
podpiramo, saj predvidevajo mi
nimalni osebni dohodek 1.000 
din s tem, da se bodo plače zvi
ševale pri nekvalificiranih in 
kvalificiranih delavcih bolj kot 
pri tistih z visokimi prejemki.

Pri vprašanju osebnih do
hodkov bi rad opozoril na naš 
pravilnik o delitvi osebnega do
hodka, ki zajema precej členov, 
v katerih se vidi trud sindikata.

Tako smo poskrbeh za delavce) ^ 
ki zaradi starosti ne zmorejt^ 
delati toliko, kot mladi, ter zjL 
tiste, ki zaslužijo manj kot 95(1/2 
dinarjev mesečno - ne po svojL., 
krivdi. Tem krije podjetje 
liko do najmanjšega osebneg^Q
dohodka (950 din)" s čimer 1
uresničujemo načela o nagPk, 
jevanju minulega dela. Naš 
glavna skrb pa velja sociali 

~ šibkim članom kolektiva. P ra'

ar v
'tete
ekm
'ah,
|0VZ!

- Naš sindikat sodeluje pri 
vseh razpravah glede razvoja 
podjetja. Prav te dni smo na seji 
tovarniškega odbora sindikata 
razpravljali o načrtu za pri
hodnje leto. Vprašanja gospo
darjenja nas izredno zanimajo 
in smo z njimi vedno na te
kočem. Ker me že sprašujete o 
gospodarjenju, naj povem,daje 
Elektrokovina v zadnjih petih 
letih povišala vrednost proiz
vodnje za 300 %, število de
lavcev pa se je v tem času po
večalo od 1.640 na 2.420. Po
večan dohpdek ne gre na račun 
cen proizvodov, saj so te še ved
no iste kot pred petimi leti (zvi
šale so se le za 3 %). No, plan 
podjetja za leto 1972 prav sedaj 
obravnava vseh deset sindi
kalnih podružnic Elektrokovine 
in , to zelo poglobljeno, saj 
bomo morali drugo leto ustvari
ti proizvodnjo v višini 350 mili
jonov din.

— Vprašanje o delitvi oseb
nih dohodkov za sindikalnega 
delavca prav gotovo ni odyeč?

— Strinjam se z vami. Člani 
sindikata smo vse leto sprem
ljali gibanje osebnih dohodkov, 
ki znašajo v Elektrokovini 
okrog 1.580 din na zapo
slenega. Prav sedaj pa razprav-

poslali na strokovno usposo
bitev tudi v ZR Nemčijo.

Vsem
članom
sindikata
na
področju
občine
Velenje

ČESTITA ZA 
NOVO LETO 1972 
IN JIM ŽELI 
TUDI VNAPREJ 
VELIKO 
DELOVNIH 
USPEHOV 

{ IN OSEBNEGA
• ZADOVOLJSTVA

t

• Občinski
• sindikalni
• svet
• Velenje

sedaj smo sklenili, da bomo raZi^^ 
delih šestdesetim delavcem p^e 
moč v višini 300 do 600 di'^
narjev. _ .Jeni

— Kaj pa ostale dejavnosti-' p, 
— Teh je toliko, da jih k^ ežbe 

maj lahko naštejem. Letos je^ • 
petdeset naših delavcev s podtje
poro sindikata bilo v zdravijMoliščih, socialno šibki prejemajo^ 
brezplačne malice, 650 tiso^Qt 1 
din smo dah za kritje prevozniki . 
stroškov (ta sredstva prispevC 
podjetje), naši otroci, ki so^ 
zdravstveno ogroženi, so leto-jj., 
vah v Punatu, izplačah smo rf'vi]0 
grese za dopuste, na področj\a| 
rekreacije in športa pa sodelujC ’ 
v desetih različnih sekcijah na%i] n 
900 članov kolektiva. K0

— In še vaše želje v leti> je P
1972? t špor

— Da bi gospodarji tako ko1 
letos, ker bomo lahko delavd*U 
nudili prav toliko, kot v letujženi 
1971. Želimo si tudi tako( ^ 
uspešnega sodelovanja med sin-' 
dikati, Zvezo komunistov h1 
vodstvom podjetja, saj je to p° 
našem mnenju ključ za dobro 
gospodarjenje. Seveda pa si že; 
limo predvsem stabilizacije, saj 
nas negotovost vse teži. D. P- ;tatc

' L
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V zakonodajni tribuni 
prve številke 
»OBČANA« 
v letu 1972 bodo 
objavljene teze za izdajo

ZAKONA O
PRISPEVKIH,
DAVKIH
IN TAKSAH
OBČANOV
IN ORGANIZACIJ
ZDRUŽENEGA
DELA

j >gra 
j| no 
S1 zel, 
(sen 
1'nik 
liže 
i ter 
! krP 

tre 
d is

I Sre

Naročilnice za to 

številko lista pošljite 
na naslov:

SKUPNOST

SLOVENSKIH

OBČINE,

Ljubljana,

Cankarjeva 5, p. p. 386,

najkasneje do 
30. decembra letos.
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Gozdno 
gospodarstvo 
Ljubljana
želi vsem poslovnim prijateljem in delovnim 

ljudem uspešno in zadovoljno novo leto 1972!
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ŠPORT IN REKREACIJA

Zaključek 
jesenskega 

3 dela iger 
- obale
ej( Za tekmovanje seje prijavilo 
^fkordno število sindikalnih 

^(Tganizacij (kar 44 ali skoraj 
,0j/3 vseh osnovnih organizacij 
^jndikata) pa tudi število prijav- 
^fenih ekip in posameznikov je 

Presenet;ljivo visoko. Kole
dar vseh tekmovanj je bil skoraj 
pretesen, saj so bila istega dne 
n”ekmovanja v različnih discipU- 
ra(!lab, kar je nekaterim ekipam 
zjj|vzročalo težave. Nekatera 

)0.:ekmovanja pa so zaradi števil- 
jj,®6 udeležbe trajala celo po ves 

&n, npr. tekmovanje v namiz- 
j^tn tenisu.
0. Glede na tako številno ude- 
j/žbo v delavsko-športnih igrah, 

l(j.^ je zaključne ^prireditve dne 
JS. n. 1971 v Zusterni udele- 
j/do do sedaj tudi največje šte- 

športnikov in delavcev. Več 
jljkot 130 prisotnih je z burnim 
^Ploskanjem pozdravilo tiste 
^^snovne sindikalne organizacije, 
O.ii)0samezne ekipe in posamez- 

ki so zbrali največje šte- 
jup0 točk ter s tem osvojili po- 
ijeM, medaljo ali diplomo. Naj- 
}(jUspešnejše športnike je pozdra

vi ob otvoritvi predsednik OSS 
;U. °per Tihomil Javoršek, ki jim 

l,e v nagovoru zaželel še več 
,t^Portnih uspehov, predsednik 
.^omisije za šport Robert Strop- 
tupk pa je podal poročilo o dose- 
.0ženih rezultatih.
[j. V skupni uvrstitvi so zmagali 
jiiT kot zmagujejo že leta — 
l0jšportniki Tomosa Koper. Letoš- 
o'nie njihovo prvo mesto, ki je 
e.j°draz tako številne udeležbe 
jjl^portnikov iz Tomosa Koper 
pot tudi dobrih športnih rezul- 

' .latov, pa so naskočili športniki 
'•j;.Luke“ Koper, ki so na teh 
j: 'grah prvič nastopili organizira- 
|1o in zato dosegli razmeroma 
! lelo lep uspeh. Prav veliko pre
ji aenečenje pa so pripravili šport- 
jpiki iz vrst obrtnih delavcev, ki 
Me vsa leta uspešno tekmujejo 
j1 ler dosegajo tudi zaradi tega 
ji lepe rezultate. Letos so že 
j| hetjič prejeli pokal kot najbolj 
j j disciplinirana športna ekipa.
! Sredstvo /a ohranitev 
l izine in vitalnosti

*

+ 
* 
* 
* 
* 
* 
* 
*

Vedno na zalogi bogata ^ 
kolekcija damske kon- £ 
lekcije v aktualnih kro- ^ 
jih, barvah in materia- £ 
Hh. Na voljo so tudi J 
ekskluzivni, visoko mod
ni modeli plaščev, kosti-

jjž
j
:

j +\ 4

p
: *
;l *

*
4
4

in oblek v zelo4 mov
J majhnih serijah.
4 Torej, v Modni hiši 
£ oblačila za ženo, moža, 
* hčerko in sina!
4
4
4 PRODAJNI SERVIS
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4
J LJUBLJANA —
4 Maribor — osijek
4

modna
hiša

Zmagoslavje na Jesenicah
Na Jesenicah slavijo. Slavijo hokejisti, slavijo 

ljubitelji športa, slavijo vsi tisti, ki so se dolga 
leta trudili, da bi dobile Jesenice pokrito šport- 
nodcultumo dvorano. Skratka, Jeseničanom je 
uspelo zaključiti prvo fazo izgradnje velike dvo
rane, uspelo jim je uresničiti dolgoletni sen. 
Iskreno čestitamo!

Že na prvi tekmi pod streho, na kateri so

jeseniški hokejisti premagali svojega tradicional
nega rivala, avstrijskega prvaka KAC, z visokim 
rezultatom 9:2, se je zbralo več kot 5000 gle
dalcev. Že pred tekmo je bila krajša slovesnost 
na kateri sta prejela predsednik gradbenega od
bora inž. Emil Ažman, in vodja gradnje Lojze 
Božič skromni priznanji. (Foto: M. C.)

Najmlajši ljubitelji gora PD TAM

DEJAVNOST PLANINSKEGA DRUŠTVA TAM

DRUŠTVO IMA 
2039 ČLANOV!
Planinsko društvo Tovarne avtomobilov in motorjev je pričelo 

samostojno delovati pred 14 leti, ko je majhna skupina vnetih 
obiskovalcev planin osnovala planinski odsek pri PD ,J\iatica“, kas
neje pa samostojno društvo. Želja po samostojnem društvu je bila 
upravičena, kajti marljivi funkcionarji - planinci so v tem kratkem 
obdobju s svojim delom in razvijanjem ljubezni med člani kolektiva 
do planinskega sveta ustvarili društvo, ki je med najbolj agilnimi in 
množičnimi v Sloveniji.

Društvo šteje 2039 članov. Od tega je 869 članov, 333 mla
dincev in 837 pionirjev. S tem številom je na četrtem mestu med 
PD v Sloveniji. Kljub temu, da je bilo društvo ustanovljeno v TAM, 
združuje danes tudi planince Metalna, Elektrokovine, Svile, VEME, 
Atmosa Hoče in Avtoobnove ter ima mladinske odseke na šolah na 
Pobrežju, Taboru, v Slivnici in v Hočah.

Osnovna dejavnost društva je rekreativna, zato je bilo letos orga
niziranih 28 izletov v planine z udeležbo 2857 planincev, kar zgo
vorno priča o množični udeležbi. V društvu imajo alpinistični od
sek, ki ima 33 članov in pripravnikov. Ti so letos opravili 229 
vzponov in pristopov od H. do VI. težavnostne stopnje. V mla
dinskem odseku je združenih 1170 mladincev in pionirjev, za ka
tere je bilo organiziranih 15 izletov (1854 udeležencev) ter 14 
strokovnih predavanj z zaključeno planinsko šolo. Markacijski od
sek je letos markiral vse pohorske poti, za katere je bil zadolžen.

Kljub temu, da je dejavnost društva izredno razgibana in mno
žična, in da šteje društvo med največje pri nas, še vedno nima niti 
najmanjšega prostora niti redno ali honorarno plačanega funk
cionarja, kar društvu otežkoča delo. Vse delo morajo opravljati 
funkcionarji na čisti amaterski bazi, za kar pa redko dobijo pri
znanje.

Zakaj tako? Društvo dobiva določeno dotacijo od TAM - 
1971. leta 11.000 - ter 5.000 od občinske skupščine Maribor, kar 
skupno znaša 16.000. Vse to pa je bore malo. Prav zaradi pomanj
kanja finančnih sredstev tudi letos alpinisti niso odšli z odpravo v 
tuja gorstva (Mongolija, Kavkaz ali Pamir), kar bi veljalo 14.000 
dinarjev. Tako je ostalo samo pri tihih željah in upanju, da bo v 
prihodnjem letu več razumevanja pri delovnih kolektivih, v katerih 
so planinci TAM zaposleni, ker bi bila takšna odprava le skromno 
priznanje društvu, za res dobro in organizirano delo.

Upravni odbor PD TAM je že izdelal program delovanja v pri
hodnjem letu, s katerim želijo planinci dejavnost društva še po
večati. Seveda je realizacija nalog odvisna od finančnega programa, 
o katerem pa sedaj še ne moremo govoriti.

JOŽE RAIŠP

Prvi
predstavniki

MTT
S podelitvijo pokalov, kolajn 

in diplom se je končalo 12. sin
dikalno prvenstvo občine Ma
ribor v keglanju. Tekmovanje je 
bilo na kegljišču Konstruktorja. 
Nastopilo je 40 ekip z več kot 
400 kegljači. Ekipe so bile raz
deljene v tri jakostne skupine. 
Presenečenje letošnjega tekmo
vanja predstavlja ekipa MTT, ki 
je z odličnim kegljanjem osvo
jila prvo mesto. Pred tekmova
njem je veljal za favorita Kon
struktor, ki je imel priložnost 
osvojiti prehodni pokal OSS 
Maribor v trajno last (letos bi 
bil v primeru zmage tretjič za
poredoma prvi), vendar je na
stopil z nekoliko oslabljeno 
ekipo in moral priznati, da so 
drugi trenutno boljši. Rezultati 
na tekmovanju so bili izredno 
izenačeni, kar je dalo tekmo
vanju še posebno d raž.

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••
Vsem delovnim ljudem Jugoslavije in Slovenije, še 
posebej pa članom sindikata, sindikalnim delavcem 
in občanom ptujske občine, želimo srečo in delovnih 
uspehov polno novo leto 1972!
— Občinski svet Zveze sindikatov Slovenije — Ptuj
— Medobčinski odbor sindikata delavcev industrije 

in rudarstva občin Ptuj in Ormož
— Medobčinski odbor sindikata delavcev kmetijstva, 

živilske in tobačne industrije občin Ptuj, Ormož in 
Slovenska Bistrica

— Medobčinski odbor sindikata gradbenih delavcev 
občin Ptuj, Ormož in Slovenska Bistrica

— Medobčinski odbor sindikata delavcev prometa in 
zvez občin Ptuj, Ormož in Slovenska Bistrica

— Medobčinski odbor sindikata delavcev storitvenih 
dejavnosti občin Ptuj in Ormož

— Občinski odbor sindikata delavcev družbenih 
dejavnosti Ptuj

Iskreno se zahvaljujemo vsem osnovnim organizacijam 
sindikatov ih njihovim izvršnim odborom, sindikalnim 
delavcem, samoupravnim organom delovnih organiza
cij in interesnih skupnosti, družbenopolitičnim orga
nizacijam in skupščini občine Ptuj. občinskim svetom 
zveze sindikatov v Sloveniji in v drugih republikah, s 
katerimi sodelujemo, ter vsem drugim našim številnim 
sodelavcem, ki so nam v delovnem letu 1971 aktivno 
pomagali pri uresničevanju naših programskih nalog 
in političnih ciljev!

Trim - novo športno gibanje

Tretje
uvrstitvi

mesto je v skupni 
pripadlo kegljačem 

Swatyja, četrto pa TAM, ki je 
bila doslej redno med prvimi 
tremi ekipami v skupnem plas
maju. V skupini B je zmagala 
Smreka pred TAM II in v C sku
pini Marles pred tovarno kos 
Lovrenc.

J. RAIŠP

Z novim letom se bodo Slo
venci pričeh vključevati v novo 
športno rekreacijsko gibanje, 
znano pod imenom TRIM in 
pod geslom „šport za vsako- 
gar“.

Iniciativa, da se na osnovi do
sedanjih izkušenj in oblik sve
tovnega gibanja TRIM pripravi 
republiški program športa za 
vsakogar, je rodila sadove. Kar 
sedem mesecev je strokovna ko
misija pri odboru za mno
žičnost pri Zvezi za telesno kul
turo Slovenije pod vodstvom 
prof. Toneta Goršiča oblikovala 
prva programa: osvajanje znač-
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PODJETJE ZA PROMET Z INDUSTRIJSKIMI SUROVINAMI TER REPRODUKCIJSKIM IN 
ODPADNIM BLAGOM

ZELI VSEM POSLOVNIM PRIJATELJEM 
IN ZADOVOLJNO NOVO LETO 1972!

IN DELOVNIM LJUDEM USPESNO

Ke TRIM in športne značke 
TRIM. Prva oblika dejavnosti 
bo na voljo vsem, druga pa za 
sedaj predvsem občanom Ve
lenja, Celja, Murske Sobote, 
Raven in Maribora. Akcijo naj 
bi izpeljali občinski sindikalni 
sveti in občinske zveze za te
lesno kulturo.—

V teh dneh je ponudil odbor 
za množičnost pri ZTKS vsem 
občinskim zvezam, društvom 
Partizan in občinskim sindi
kalnim svetom kartone in pro
spekte za značko TRIM. V 
uvodniku prospekta beremo 
med drugim naslednje:

,,Uresničevanje programa
TRIM dela človeka zdravega, 
vedrega, sposobnega.

Opozarjamo vas, da v seda
njem hitrem tempu življenja po
zabljate na športno rekreativno 
dejavnost. Ker pa gotovo želite 
svoj prosti čas izpolniti z no
vim, in vašemu zdravju ko
ristno, se vključite v TRIM. 
Menda vam pač ni vseeno, kaj 
bo z vašim srcem, pljuči, po
stavo in počutjem? Gotovo bi 
bili radi postavni in vitki, opa

žate pa morda, da so vam krilo 
in hlače vsak dan tesnejše ah da 
postanete zasopli, že ko se po
vzpnete v drugo nadstropje.

Kako se počutite, veste samo 
vi, kakšen je vaš videz, pa vedo 
povedati vsi!

In kaj ste storili, da bi se vaše 
počutje izboljšalo? Verjetno 
nič ah pa zelo malo. Ni namreč

delavska enotnost — 27. DECEMBRA 1971

dovolj, če hodite samo ob ne
deljah na sprehod ah če se od
rečete koščku sladice. To vam 
še zdaleč ne bo pomagalo! Tudi 
za vas naj bi obveljalo načelo, 
da bi se morah vsak dan po ma
lem ukvarjati s športom. Tega 
načela si nismo izmislili, ampak 
ga priporočajo vsi zdravniki in 
športni strokovnjaki.

Če vam je že vseeno, kakšen 
je vaš videz, vam ne sme biti 
vseeno, kako je z vašim zdrav
jem!

Telo ni stroj, ki se z uporabo 
izrablja! Nasprotno, če telo pri
merno obremenjujemo, se 
krepi! Človek, ki se dobro po
čuti, ki je v dobri kondiciji, kot 
pravimo, lažje prenaša tudi 
psihične napore . . .“

Vrednost programov TRIMA 
pa ni samo zagotoviti vedrega, 
zdravega in sposobnega člo
veka, ki bo koristneje izpol
njeval svoj prosti čas. Odnos 
družbe do telesne kulture (ta 
njen največji problem) naj bi se 
spremenil s to ceneno, eno
stavno, privlačno in vsakomur 
dostopno obliko!

STRAN 15



____* lili
T ®

JL
'■7 Tranop

e* 1^ 89 i vse mikavnejše
MMMgBMMMMSHHBeMBKBBaMBMBaBBB^^MM—■agMMaaHMMt—BBIIIlllll iPBUBIVil^l—BBBSia

Kranjska gora, naš zimski smučarski center številka ena, spreminja svojo podobo

Pobočja nad Kranjsko goro 
iz leta v leto spreminjajo svojo 
podobo. Vse več je smučarskih 
vlečnic, takih za otroke in takih 
za izurjene smučarje, vse več je 
gladkih ter solidno urejenih 
smučarskih prog.

Kraj resnično spreminja 
svojo podobo. Iz nekdanje 
skromne gorenjske vasice, stis
njene ob bregovih Save Dolin
ke, raste turistično naselje, zim
sko športni center, ki bo mor
da, zaenkrat vsaj tako kaže, po
stal zanimiv za turizem tudi po
leti. Zakaj ne? Turistične 
zmogljivosti bodo precejšnje in 
tudi bolj pestre, kot so bile do- 
sleh

C e ste še včeraj lahko, reci
mo, meseca julija uživali v 
Kranjski gori le v sprehodih in 
ob pogledu na prelepo zeleno 
dolino, bodo že jutri možnosti 
za rekreacijo tu precej drugač
ne.

Prav Kranjska gora je namreč 
dolga leta slovela po svojem ne
verjetnem dolgčasu. Tisti, ki 
niso smučali, ob najboljši volji 
niso vedeli, kaj bi počeli. In 
sedaj bo drugače. Tako namreč 
obljubljajo. Nekatere obljube so 
gostinci oziroma turistični de
lavci tudi že uresničih.

ZA DOMAČINE 
VEČJI KOS KRUHA

V Kranjski gori namreč na 
veliko gradijo. Prav gotovo s 
tako vnemo, kot še nikoli. Med 
drugim je v gradnji kar pet no
vih hotelov, od tega dva kate
gorije A. Tu grade svoje hotel
ske postojanske Kompas, Kvar- 
ner-ekspres, ljubljanski Lek, 
gradbeno podjetje Grosuplje in 
jeseniška Gorenjka.

Skoraj v celoti gre za zares 
lepe ekskluzivne hotele, ki 
bodo nedvomno krepko pripo- 
mogli k temu, da bo postala 
Kranjska gora to, kar si že dol
go česa želimo. Mi, ki poku
kamo tja le enkrat ah dvakrat 
na leto, in domačini, ki jim pri
naša turizem vse večji kos kru
ha.

Ko bodo vsi novi objekti 
dokončani bo v Kranjski gori že 
3000 postelj za turiste.

Seveda s tem ne bo še konec 
razvoja Kranjske gore. Že danes 
so namreč kapacitete smučar
skih žičnic premajhne. Četudi 
obratujejo vse hkrati. Posebno 
ob sobotah in nedeljah, to je ob 
konicah, ko je naval na smu
čišča pod Vitrancem nekajkrat 
večji kot med tednom.

dili nalašč za one, ki bi radi sto
je kaj toplega pojedli in popili. 
Tu bodo cene nizke, dostopne 
slehernemu smučarju.

Larixu pravijo v Kranjski gori 
,Jepotec“. Zares je lep. Ver
jetno predvsem zaradi svoje ob
like iz macesna.

ŠE PREMALO 
ŽlCNIC!

Že prihodnje leto bo končan 
tudi Kompasov hotel kategorije 
A. Kot Larix bo imel tudi ta 
objekt vse od bazena do keglji
šča. Ponašal se bo celo s svojo 
trgovino, nočnim zabaviščem,

šestdesetimi pokritimi garažami 
itd. Imeniten bo, mar ne?

Skratka, Kranjska gora posta
ja lepša, za smučarje in turiste 
vse mikavnejša. Ponaša se tudi z 
novimi vlečnicami, novimi in 
širšimi smučarskimi progami ter 
z novimi parki in prostori.

In če bo turističnim delav
cem uspelo, da bodo zmoglji
vosti žičnic uglasili na število 
ljubiteljev smučanja, ki zahajajo 
pod Vitranc, potlej bo jutri v 
Kranjski gori še lepše. Čakanje, 
četudi na smučeh, namreč ni 
več v modi. —a

KRANJSKOGORSKA IDILA FOTO: A. ULAGA

Prva
nagrada

na
Jesenice
Prejeli smo 713 rešitev na

gradne križanke ,ASTRA“, 
ki je bila objavljena v 49. šte
vilki Delavske enotnosti 11. 
decembra 1971. Med pravil
nimi rešitvami smo izžrebali 
nagrade, ki jih prejmejo na
slednji:

1 nagrada — 100 dinarjev: 
Jože LOZAR, 64270 Jese
nice, Cesta revolucije 9, 
2.-3. nagrada — 50 dinarjev: 
Milko KUNSTELJ, 64000 
Kranj, Prešernova 4, Viktor 
SUNClČ, 68250 Brežice, 
Milavčeva 33; 4. — 10. na
grada - 20 dinarjev: Milka 
KUKOVIČ, 62343 Fala, 
Fala 36, Tomaž VALEN
ČIČ, 66250 Ilirska Bistrica, 
Prešernova 20, Rajko 
VRBNJAK, 62000 Maribor, 
Meljska c. 23, Boris DEBE
LJAK, 68296 Krmelj 30, 
Josip RIHTAR, 68290 Sev
nica, Drožanjska 51, Franc 
FINŽGAR, 64000 Kranj, 
Župančičeva 13, Vasja POD
KRIŽNIK, 62310 Slovenska 
Bistrica, Zagrad 9; 11. — 15. 
nagrada — 10 dinarjev: Ivan
ka RUPNIK, 65281 Spodnja 
Idrija št. 21, Bibijana 
REINSBERGER, 62000 Ma
ribor, Ulica heroja Staneta 
16, Francka ŠEGA, 61330 
Kočevje, Bračičeva n. h., 
Majda GABRIČ, 63000 
Celje, Na Zelenici 15, Igor 
IVANČIČ, 65000 Nova Go
rica, Trubarjeva 11.

Vsem nagrajencem bomo 
poslali nagrade po pošti.

V
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PRAVILNA REŠITEV 
VODORAVNO: Astra,

labod, obala, veletrgovina, 
morje, Aman, mokasini, vi- 
drar, ričet, Sa, tkalka, Rado, 
Čatež, tirs, karcinom, PZ, 
nakazilo, pastel, VE, pograd. 
Slava, Ti, talon, T, osramo- 
titev, Art, ANI, ose, slado
led, cocktail, navor, Tod, 
rola, Julijana, atom, avba, 
Čehi, cike, Pt, As, Vnanje 
gorice, akvarel, era, AA, 
kava, veka, Tati, Iplas, Ana, 
SKOL, GR, zelena, IM, Nara, 
jonatan, Menina, Ljubljana, 
Aleksander, Besi, anatomija, 
Loara.

LEPOTEC 
IZ MACESNA

Dosedanje turistične zmoglji
vosti našega najpomebnejšega 
smučarskega centra so več kot 
skromne. V glavnem tretje in 
četro razredne. No ... s pri
hodnjim letom temu ne bo več 
tako. Pravzaprav že z letoš
njim ...

Za novo leto bo namreč 
odprt nov hotel Larix, po do
mače Macesen, last jeseniške 
Gorenjke. V Kranjski gori pra
vijo, da bo za Silvestrovo in še 
po njem napolnjen čisto do 
zadnjega kotička. Največ prijav 
je prišlo iz inozemstva.

Larix je za kraj in njegov tu
rizem pomembna popestritev. 
Je kategorije A in ima 260 le
žišč. Ponaša se tudi s sedmimi 
apartmaji in vrsto stvarmi, ki 
štejejo hotelu tako visoke kate
gorije. Naj omenimo le sodobno 
avtomatično štiristezno keglji
šče, pokrit plavalni bazen z 
ogrevano vodo, savno, možnost 
masaže, frizerski salon, dancing 
itd.

Seveda je v Larixu vse skupaj 
bolj „uglašeno“ na tiste z debe
limi denarnicami. Penzion bo tu 
veljal 120 dinarjev dnevno. Ne 
bo torej poceni. Toda: za veliko 
denarja bo tudi veliko muzike.

Krivični bi bili, če ob tem ne 
bi omenili lepe restavracije za 
smučarje, ki so jo v Larixu ure-

Na novo urejena 
smučišča 

in poceni oddih
V najstarejšem zimsko-športnem središču na slovenskem Koroškem, v 

Mežici, so se skrbno pripravili na zimsko turistično sezono. Skupaj imajo 
okrog 400 hektarov smučišč, tako da pridejo na svoj račun najbolj za
htevni alpski smučarji in tudi tisti, ki jim je smučanje za oddih in razve
drilo. Na voljo so številne tekmovalne in turistične proge, dolge do 2,5 
kilometra, ki so vse urejene in teptane, kajti že lani so dobili teptalni stroj 
in še nekatere druge priprave za urejanje prog. V Mežici pa je poskrbljeno 
tudi za ljubitelje sankanja in drsanja.

Razen prenočišč v hotelu „Peca“ pričakujeje turiste še 100 dvopostelj
nih sob pri zasebnikih. Letos so prvikrat uvedli pakete uslug, in sicer 
,,smučarski teden“ od ponedeljka do petka ter „smučarski weekend“ v 
soboto in nedeljo. Poskrbeli pa so tudi za organizirano varstvo otrok v 
sodelovanju z vrtcem v Mežici ter za smučarsko šolo. Organizirano imajo 
izposojevalnico smuči in palic, če je potrebno, vam smuči popravijo, če 
pa kdo pride brez sani, mu jih posodijo. V smučarski šoli hotela „Peca“ 
se bodo lahko vsi, ki to želijo, naučili smučanja.

Goste, ki bodo želeli, da bi se okopali v bazenu, bodo iz Mežice vozili 
na Ravne. Pripravili pa bodo tudi izlete s sanmi s konjsko vprego.

In še to; smučanje v tem zimsko-športnem središču, ki ga Slovenci ne 
poznamo dovolj, je izredno poceni. V dvoposteljni hotelski sobi s kopal
nico boste za vso oskrbo na dan plačali 65 dinarjev, penzion v zasebni 
turistični sobi prve kategorije s hrano v hotelu velja 55 dinarjev, „smu- 
čarski teden“, ki vsebuje pet polnih penzionov od 255 do 276 dinarjev, 
,,smučarski \veekend“ pa 143 dinarjev. Smučarska šola velja od 15 do 
100 dinarjev, za izposojene smuči in palice boste plačali 20 dinarjev na 
dan, za sani pa 10 dinarjev dnevno. M. L. USPEŠNO LETO 1972!

A Gtasito ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE, izdaja CZP Delavska enotnost v Ljubrjani. List je b>il ustanovijen 20. novembra 1942. Ureja ga uredniški odbor. Glavni in odgovorni urednik 1 
LliLlljiWoil.il. POGAČNIK. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, DalmaUnova ul. 4, poštni predal 313/VI, telefon uredništva 318-672, 323-554. Račun pri Narodni banki v Ljubljani, št. NB 501-1-991, devKP 

., i račun pri Ljubljanski banki, št. 501-620-7-12100 — Posamezna številka stane 50 N-par — 50 S-din — Naročnina je četrtletna 6,50 N-din — 650 S-din — polletna 13 N-din — 1300 S-dln in letna 2* N-ow
— 2600 S-din — Rokopisov ne vračamo — Poštnina plačana v gotovini — Tiska CZP »Ljudska pravica« Ljubljana
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Tale naš današnji razgovor kajpak nima prav nobene ambicije, 
da bi po dolgem in počez načel problematiko, ki jo po navadi 
poimenujemo kar slovensko stanovanjsko vprašanje. Tako bomo 
tokrat pustili vnemar probleme v zvezi s stanovanjskim kreditira
njem, stanovanjskim varčevanjem, vlogo bank, delovnih organizacij 
in kdo bi se spomnil še vseh drugih problemov - čeprav seveda pri 
tem še zdaleč nismo mislili, da ne bi šlo za probleme - in to zares 
aktualne. Toda .zato so resolucije, stanovanjske reforme, planska 
predvidevanja. . .

Naše hotenje je veliko skromnejše, izvedeti smo želeli, kako priti 
do več in hkrati cenejših stanovanj. Pa še v tem primeru s pri
pombo, da smo si prizadevali dobiti odgovore predvsem od grad
bene operative.

• Z JANEZOM TRŠANOM NA TEMO STANO
VANJSKA GRADNJA

Namesto
uvodnika
• PREDSEDNIK REPUBLIŠKEGA ODBORA 

SINDIKATA GRADBENIH DELAVCEV SLO
VENIJE PRAVI, DA JE ENA OD POMEMB
NIH NALOG ORGANIZACIJE USTVARITI 
MOŽNOSTI ZA INTENZIVNEJŠO IN CENEJ
ŠO GRADNJO STANOVANJ

Pravkar minuli kongres Sindikata gradbenih delavcev Slovenije 
je prav tako postavil v ospredje obe omenjeni vprašanji Torej 
kako?

Čeprav gradbena operativa lahko vpliva le na sorazmerno 
skromen del cene stanovanja, pa bi bilo seveda zmotno misliti, da 
tak vpliv bodisi ni možen ali pa da je nepomemben. Daleč od tega, 
da bi tako sodili! Res pa je tudi, da gradbeništvo takšno, kakršno je 
danes, pravzaprav niti ne more uresničiti te svoje naloge. Ob to
likšnem številu gradbenih podjetij na Slovenskem kajpak ni mo
goče niti misliti na to, da bi se podjetja odločala za specializiram 
industrijsko zasnovano proizvodnjo. Velika večina sama zase pre
naša reve in nadloge nestabilnega tržišča. Tako tudi ni misliti, da bi 
lahko gradbeništvo odločneje zakorakalo po poteh moderne indu
strijsko organizirane proizvodnje kajpak z nekaterimi izjemami. 
Tako se začarni krog sklene približno takole: gradbeništvo se med 
seboj premalo povezuje, zato tudi ni izvedena delitev dela in iz
peljana specializacija in ker tega ni, tudi akumulacija ne zadošča za 
hitrejši razvoj, stanovanja pa so draga.

Draga, še in še draga.
Res, pa vendar, kakor kje! Odvisno pač od politike občin 

ali bolj po pravici povedano, odvisno predvsem od potreb občin
skega proračuna, od urbanistov, projektantov, komunalnih podjetij 
in drugih institucij in vseh drugih. Tudi to je problem, da vsi ti 
dejavniki, ki pa sila neposredno posegajo na področje stanovanjske 
gradnje in opredeljujejo njen ritem, očitno nočejo sesti za skupno 
mizo in se sporazumeti o interesih - najprej o tistih splošno druž
benih, slednjič pa tudi podjetniških.

Kaj potemtakem storiti?
Očitno je, da resolucije v tem primeru ne zaležejo kaj prida. 

Zato se v našem sindikatu zavzemamo, da bi slednjič le ustvarili 
take tržne odnose, ki bi stimulirali iskanje racionalnih, bolj eko
nomičnih rešitev v tehnologiji, organizaciji dela. Tako je tudi ugo
tovil I. kongres sindikata gradbenih delavcev, ki je bil pred dnevi. 
Nekaj pa bo vsekakor potrebno storiti - tudi v našem sindikatu se 
moramo bolj odločno zavzeti za tak razvoj naše panoge in za 
uveljavitev takih pogojev gospodarjenja, da se So panoga resnično 
tehnološko razvijala. Vse dotlej pa bomo bržčas bolj ugibali, 
kakšen je in kakšen naj bi bil vpliv gradbene operative na obseg in 
ceno gradnje. Taka so bila tudi naša stališča, ko smo opredeljevali 
vlogo in'naloge naše ■ organizacije. nn



srečanja
• INGRADOVI DELAVCI SO SE UVELJAVILI TAKO NA DOM AČIH KOT NA TUJIH GRADBIŠČIH

Pridnim ne zmanjka del
• V CELJSKEM INGRADU NAPOVEDUJEJO, DA BODO PRIHODNJE LETO ZGRADILI PRECEJ VEČ STANOVANJ, KOT PASO JIH LETOS
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Industrijsko gradbeno pod
jetje Ingrad iz Celja se nedvom
no uvršča med najbolj znane 
delovne organizacije v svoji 
stroki. Po solidnosti slovi doma, 
zadnja leta pa si ustvarja vse 
večji ugled tudi v Zvezni repu
bliki Nemčiji, kjer je ustanovilo 
svoje podjetje ,.Ingrad GmbH".

0 načrtih Ingrada za jutrišnji 
dan govorita za „Srečanje“ ge
neralni direktor podjetja inž. 
Henrik Čmak in Franc Vitanc, 
direktor splošnega sektorja.

V PRIHODNJE 
VEČ STANOVANJ

..Nedvomno v bližnji prihod
nosti ne bomo več imeli oprav
ka s tolikšnim številom kapi
talnih gradenj kot doslej. . .,“ 
razmišlja inž. Henrik Cmak. 
..Pričakujemo pa ekspanzijo na 
področju stanovanjske gradnje. 
Vse namreč kaže, da bo imela 
gradbena operativa na področju 
stanovanjske izgradnje v prihod
nje nekoliko več dela, kot pa ga 
je imela doslej. Ne moremo 
namreč mimo tega, da imamo 
pri stanovanjih večji primanjk
ljaj in da se bo družba — rada 
ali nerada — morala kar najbolj 
resno spopasti s tem izredno 
perečim problemom .. .“

Mimogrede: v Celju so pre
pričani, da so sredstva, ki jih 
namensko zbiramo za gradnjo 
stanovanj, odločno prenizka. 
Obenem tudi sodijo, da bi bila 
potrebna precej večja koncen
tracija sredstev za stanovanjsko

gradnjo, če želimo zgraditi let
no več stanovanj, kot pa smo 
jih doslej.

Bržčas jim velja v obojem 
pritrditi.

SODOBNEJŠI SISTEM 
GRADNJE

Naj bo kakorkoli že, delavci 
Ingrada pričakujejo, da bodo 
imeli že prihodnje leto na pod
ročju stanovanjske gradnje več 
dela, kot pa so ga imeli, deni
mo, letos. Zato se intenzivno 
pripravljajo tudi na sodobnejši 
sistem dela.

,.Obseg našega plana za leto 
1972 se sicer ne bo bistveno 
razlikoval od letošnjega . ..“ 
razlaga Franc Vitanc, „samo da 
bomo več svojih sil, kot že re
čeno, posvetili gradnji stano
vanj. Predvidevamo, da bo grad
nja stanovanj predstavljala ka
kih 60% vrednosti naših del v 
prihodnjem letu, kar je za 10% 
več kot letos. Doslej je zgradilo 
naše podjetje v Celju letno 
kakih 160 stanovanj, seveda pa 
so bile naše kapacitete, da ne 
govorimo o potrebah mesta, 
precej večje. In če nam bo 
uspelo v prihodnje naše kapaci
tete v celoti izkoristiti, se bomo 
poslužili tudi bolj sodobnega 
sistema gradnje. Doslej smo se v 
stanovanjski gradnji posluževali 
postopka, ki ga poznamo pod 
imenom Jugomont, v prihodnje 
pa se bomo oprijeli povsem 
montažnega sistema ali pa . . . 
no, o vsem tem še nismo rekli 
zadnje besede! Zatrdimo pa lah

ko že zdaj, da bomo v prihod
nje hitreje gradili, seveda če bo 
povpraševanja dovolj in če 
bomo imeli toliko dela, da se 
nam bo splačalo preiti na nov 
sistem gradnje . . .“

SMO ZA
INTENZIVNEJŠE
SODELOVANJE

Celjski Ingrad šteje, kot smo 
že zapisali, med večje slovenske 
gradbene delovne organizacije. 
Zaposluje blizu 2100 ljudi, od 
tega 386 v Zvezni republiki 
Nemčiji, kjer je Ingrad nedavno 
ustanovil svoje podjetje.

,.Kujemo načrte, da bi v 
prihodnje še tesneje sodelovali s 
kooperanti, kar še posebej velja 
za gradnjo industrijskih objek
tov .. .“ dopolnjuje inž. Henrik 
Čmak. ,,Ob tem velja povedati, 
da v našem bazenu močno po
grešamo intenzivnejše poslov- 
no-tehnično sodelovanje. Dej
stvo namreč je, da se podjetja 
zapirajo vase, kar močno hromi 
dejavnost slovenskih gradbin
cev. Tudi ne gre le za naš lo
kalni problem, temveč za slo
venski problem, ki ga bomo 
morali s skupnimi močmi kar 
najhitreje odpraviti. Kje da so 
vzroki zapiranja v podjetniške 
meje .. .? Predvsem v močni 
ekspanziji in še v večjem med
sebojnem nezaupanju. V inte
resu nas vseh pa je, da se od 
vsega tega poslovimo in kar naj
hitreje pričnemo z intenzivnim 
medsebojnim sodelova
njem . . .“

INGRAD DOMA 
IN NA TUJEM

Poleg obsežnejše stanovanji 
ske gradnje v prihodnjem le|j 
ima Ingrad še precej velikil 
načrtov. Naj omenimo le nek3| 
tere:

- kot član poslovnega zdm;,^ 
ženja GIPOS se Ingrad pripra'
Ija na licitacijo za gradnjo avtW 
ceste na odseku Hoče—Leve^ 
Prva dela naj bi stekla že na pn"*"" 
mlad prihodnjega leta, Ingra 
dova skrb pa naj bi bila gradnj 
nekaterih najpomembnejši! 
objektov na tem odseku ceste' 
če bodo seveda na licitaciji tu<l 
uspeli.

- Ingrad sodeluje tudi 
natečaju za gradnjo nove tova^ 
ne in drugih potrebnih objekt^H 
v Laškem, kjer naj bi dobili df 
lo rudarji iz opuščenega p[e^ 
mogovnika.

, — Ingradovi delavci že 
dijo nove objekte za Železarn1 
Štore. V Celju pa gradi Ingrad 
v kooperaciji z Gradisom, no^ 
objekte za Cinkarno. V koope^^ 
raciji s Tehniko pa so ingrJ 
dovci že dokončali dela na no' 
cementarni v Trbovljah; N

— In še marsikje se srečam1 e 
s pridnimi rokami gradbince^ ■ 
Ingrada: na hitri cesti Vrha 
ka-Postojna, v Hamburg^ 
Essnu, Hannovru in drugod. G

pa sposobni in pridni šlJ 
iso ostali brez dela.JPj^j

Sicer
nikoli niso 
naj bo konkurenca 
huda!

0 OBISKALI SMO GRADBENO PODJETJE SLOVENJ GRADEC ___________________________

Samo prizadevanja 
gradbincev ne bodo

rešila tega vozla
® v SLOVENJEGRAŠKEM GRADBENEM PODJETJU ZATRJUJEJO: NAČRTNA IN KONTINU

IRANA GRADNJA BI NEDVOMNO POCENILA GRADNJO STANOVANJ V DRUŽBENEM SEK
TORJU

Ko smo se te dni mudili v 
Slovenj Gradcu, so nam pred
stavniki tamkajšnjega gradbe
nega podjetja zatrdili, da so 
zadovoljni s položajem delovne

organizacije, da z optimizmom 
zro tudi v novo. 1972. leto.

Za gradbince je bilo tokrat — 
za razliko od nekaterih prejš
njih let v Mislinjski dolini

dovolj dela. saj vsega niti opra
viti niso mogli. Že zdaj imajo 
oddanih polovico vseh zmoglji
vosti za leto 1972! Bo pa tudi 
še precej drugega dela, saj je

načrtov - tako na gospodar
skem kot na negospodarskem 
področju — kar precej . . .

LETOS 13,5 MILIJONA DIN 
REALIZACIJE,

LETA 1972 NAJMANJ 
15 MILIJONOV

Gradec je letos v Slovenj Grad
cu dogradilo Market trgovskega 
podjetja „Zarja“ Slovenj Gra
dec ob Celjski cesti, za tržišče 
je zgradilo 25 -stanovanjski stol
pič ob Sejmiški cesti, preure
dilo je stare prostore vzgojno- 
varstvene ustanove in zgradilo 
nove prostore za 80 malčkov; v 
Slovenj Gradcu in v Mislinji je 
adaptiralo prostore lekarne, 
dozidalo pa je še učilnice pri 
osnovni šoli v Mislinji.

V gradbenem podjetju Slo
venj Gradec predvidevajo, da 
bodo letos dosegli 13,500.000 
dinarjev realizacije ali skoraj za 
četrtino več, kot so predvide
vali na začetku leta. Za pri
hodnje leto pa napovedujejo 
najmanj 15 milijonov dinarjev 
realizacije — in prepričani so, 
da bodo to nalogo ne samo iz
polnili, temveč tudi presegli.

In še nekaj velja opozoriti, 
ko že govorimo o letošnjem 
poslovanju gradbenega podjetja 
Slovenj Gradec: znatno se je 
izboljšala mehanotehnična 
opremljenost podjetja, kar 
omogoča med drugim tudi uva
janje moderne tehnologije, 
hkrati pa tildi zagotavlja boljše 
delovne razmere in odpravo tež
kega fizičnega dela. Osnovna 
sredstva brez’ zgradb so se na 
primer povečala letos kar za 
80 %, občutno pa so se pove
čala tudi sredstva poslovnega 
sklada.

Nakup nove mehanizacije pa 
je občutno skrajšal tudi čas 
gradnje posameznih objektov 
do III. faze gradnje.

POSLEJ KVADRATNI METER 
PO 3000 DINARJEV

Od predstavnikov gradbenega 
podjetja Slovenj Gradec smo 
hoteli tudi zvedeti, kaj sodijo o 
vplivu gradbenih podjetij na sta
novanjsko gradnjo, pravzaprav 
na pocenitev gradnje stanovanj 
v družbenehi sektorju.

V zadnjem 25-stanovanjskem 
stolpiču ob Sejmiški cesti je ve
ljal kvadratni meter neto stano
vanjske površine dobrih 2000 
dinarjev, vendar je treba ob tem 
upoštevati, daje bila kotlovnica 
za ta stolpič zgrajena že poprej. 
Ker pa so se v zadnjem času 
cene zemljišča najmanj podvo
jile. dražja pa je tudi komunal
na ureditev, zvišale so se cene 
gradbenih materialov, v gradbe
nem podjetju Slovenj Gradec 
napovedujejo, da bo veljal kva
dratni meter neto stanovanjske 
površine v novem stanovanj
skem naselju ob Celjski cesti 
kakih 3000 dinarjev. Komunal
no ta novi kompleks, kjer naj bi 
se v prihodnje odvijala blokov
na stanovanjska gradnja, ni ure
jen, stroški komunalnega ure
janja pa se bodo močno pribli
žali 20% celotne vrednosti sta
novanja. Pa še nekaj je treba

mbalaza
maribor

grafično predelovalno podjetje 
Meljska c. 86 — Telefon: 22-871

PRIPOROČAMO
VAM NAŠE KVALITETNE IZDELKE

Vsem poslovnim prijateljem in delovnim ljudem želimo 
uspešno in zadovoljno novo leto 1972!

dodati: ta cena bo veljala sanf 
v primeru, da na tržišču ne b‘ 
pretresov!

V Slovenj Gradcu je — 
pripovedi predstavnikov tai 
kajšnjega gradbenega podjetja 
stanovanjska izgradnja v drit 
benem sektorju močno naz(' 
dovala. V zadnjih šestih letihf 
bilo v družbenem sektorju zgt3 
jenih le 75 novih stanovanj.

Družbeno stanovanjsko grafi 
njo pa bodo z dograditvijo č‘ 
drtega 25-stanovanjskega stč 
piča ob Sejmiški cesti v Slovej! 
Gradcu prenesli na področje 
Celjski cesti. Tam bo zgrajen®1 
kakih 800 do 900 stanovafl' 
Ker gre za večji kompleks, se 1 
slovenjgraškem gradbenem p0(|l

1

1

jetju zavzemajo, da bi pripravf
celovit načrt za zazidavo teg;% 
novega področja, pa tudi nad': 
komunalne ureditve. Tako “ 
bila, laltko stanovanjska gradnj1 
načrtna, morali pa bi zagotovi® 
tudi kontinuirano gradnjo. ^ 
bi bilo le tako možno zmanjša1 g 
stroške gradnje. V slovenjg^iž , 
škem gradbenem podjetju P°Brac 
udarjajo, da bi morali hkrathar; 
graditi vsaj 3 stanovanjske stol$tar 
piče, rešiti pa bi bilo treba tudkclc 
skupno ogrevanje za celotnhiač 
novo naselje. grai

Ker bi morali po podatkih, ^trdi 
so jih zbrali na občinskem sii,ven 
djkalnem svetu Slovenj Grad^nos 
in v stanovanjskem podjetj^kat 
zgraditi v mestu najmanj 40%i 
stanovanj v družbenem sek'gra, 
torju. bo treba gradnjo najenhlaj; 
nih stanovanj v prihodnje od'gra( 
ločno pospešiti. In da bi lahk^ra( 
uresničili to, bi morali med drU'
gim spremeniti tudi prakso de • 
lovnih organizacij, ki vsaj za 61
zdaj dajejo več sredstev za zaTa
sebno stanovanjsko gradnjo. . 

Sicer pa želijo v Gradbene'11 0
podjetju Slovenj Gradec, da biv
delovnih organizacijah v Mislinj 
ski dolini čimprej izoblikoval^1 
srednjeročne razvojne načrte: < 
da bi potem lahko tudi san'1^ 
izdelali svoj razvojni progrant a

-vš
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^"Stavbar je še posebno ponosen na 220-stanovanjski blok ob Plečnikovi cesti v Mariboru 
avt^
ve« MARIBORSKI »STAVBAR« JE MED NAJVEČJIMI GRADITELJI STANOVANJ

i pf
IgO

600 stanovanj je 
za Maribor premalo

gra% VALENTIN BREZNIK, GLAVNI DIREKTOR PODJETJA »STAVBAR«,SE SPRAŠUJE: »KDAJ 
arn BOMO SLEDNJIČ SEDLI ZA ISTO MIZO OPERATIVCI, OBČINA, URBANISTI, PROJEKTAN- 
^ Al IN DRUGI ZAINTERESIRANI? LE Z USKLAJENIMI INTERESI IN S SKUPNIM DELOM
OP^ B| LAHKO gradili cenejša stanovanja. ..«
Ig'8

. Mariborsko podjetje za 
any.e gradnje „Stavbar“ sodi 
netita naša gradbena podjet 
rh\a jeto zgradijo največ s 
irgvantj; Se do nedavnega je b 

P°djetje specializirano izl 
0 za gradnjo stanovanj, zc 

ai C 30 % svoje dejav 
pMSrneril0 tudi v gradnjo 

'alcfNjskih objektov.

OBDAVČENA
POSLOVNOST

„V Sloveniji smo med naj
večjimi graditelji stanovanj. Do 
500 jih zgradimo letno v Mari
boru. Toliko jih kajpak tudi 
prodamo. Temu primerne so 
naše izkušnje na področju sta
novanjske gradnje," je kot uvod 
v naš razgovor povedal glavni

direktor Stavbaija dipl. eko
nomist Valentin Breznik. Nato 
pa je nadaljeval: ,,Te izkušnje 
so zelo grenke, ne toliko zaradi 
neurejenih razmer na področju 
financiranja stanovanjske grad
nje kot zaradi splošnih gospo
darskih razmer pri nas in za
voljo naraščajoče inflacije. Ver
jetno vam je znano, da je bilo 
naše podjetje do nedavnega edi

no, ki je stanovanja prodajalo 
po fiksnih cenah, kar pomeni, 
da različnih podražitev med 
gradnjo nismo pripisali kupcem 
stanovanj, temveč so šle podra
žitve na račun naše nižje aku
mulacije. Zatrdim pa vam lah
ko, da smo krepko plačali da
vek inflacije. To tudi pomeni, 
da si kaj takega ne moremo več 
privoščiti.

PET DIREKTORJEVIH 
PRIPOMB

Poleg 400 do 500 stanovanj, 
kolikor jih v Mariboru letno 
zgradi „Stavbar“, jih zgradi bli
zu 200 še sosedno podjetje 
..Konstruktor". Teh nekaj več 
kot 600 zgrajenih stanovanj let
no pa je za Maribor odločno 
premalo, saj se mesto naglo raz
vija.

Zakaj v mestu pod Pohorjem 
ne morejo zgraditi več stano
vanj? Zakaj so cene stanovanj 
tudi v Mariboru astronomsko 
visoke? Ali lahko mariborski 
gradbinci vplivajo na cenejšo 
gradnjo stanovanj?

Na teh nekaj, kot refren po
navljajočih se vprašanj je glavni 
direktor „Stavbaija“ odgovoril:

..Najprej: stanovanjska grad
nja tudi v Mariboru ni progra
mirana. Vsi zainteresirani dejav
niki še vedno ne govorimo iste
ga jezika. Zaradi tega imamo 
premalo lokacij za stanovanja, 
projekte moramo pripraviti čez 
noč in podobno. Temu sledi, se 
razume, neracionalnost, slaba 
kvaliteta in kaj vem kaj še vse. 
Nato: v Maribom nimamo več
jih zemljiških kompleksov za 
gradnjo stanovanj. Na takih 
večjih zemljiških kompleksih pa 
bi lahko razvili podobno kot v 
Ljubljani povsem novo tehno
logijo in tudi tako pocenili sta
novanjsko gradnjo. Tretjič: v 
Mariboru je zelo močna baza za 
pridobivanje najrazličnejših 
osnovnih gradbenih materialov. 
Pri tem pa se srečujemo z dej
stvom, da imajo gramoznice ti
sti, pa čeprav je gramoz ena naj
pomembnejših surovin pri be- 
toniranjUj ki stanovanj sploh ne 
gradijo. Četrtič: pojasniti mo
ram, da je naše podjetje udele
ženo pri ceni stanovanja le z 
18% do 20%. tako da lahko 
vplivamo le na ta del cene. To 
pomeni, da štiri petine cene za 
kvadratni meter stanovanjske 
površine določajo drugi. Sled
njič še tole: v zadnjem času 
vpliya na obseg stanovanjske

gradnje tudi občutno zmanjša
na kupna moč tistih, ki so sta
novanja najbolj potrebni."

JE REŠITEV,
CE HOČEMO!

Nič kaj optimistično ni iz
zvenela pripoved direktorja 
„Stavbarja“. Sicer pa povze
mimo njegove misli, kako po
ceniti stanovanjsko gradnjo!

,,Najprej bi se po mojem 
mnenju morali pogovoriti s pri
stojnimi, kako zmanjšati ceno 
zemljišča in stroške za njegovo 
pripravo. Prepričan sem, da 
prav v tem grmu tiči zajec. Upal 
bi si dokazati, da so prav draga 
zemljišča edep od osnovnih 
vzrokov za visoke cene stano
vanj. Prepričan pa sem, da ob
staja tudi v tem primeru rešitev, 
samo če bi jo hoteli poiskati."

,.Na kaj merite s temi bese
dami? “

„V najkrajšem času nas mora 
srečati panret! Končno bi že 
morali sesti za isto mizo kupci 
stanovanj, občina, urbanisti, 
projektanti, bančniki, proizva
jalci in še vsi drugi zainteresi
rani dejavniki ter skupaj začr
tati stanovanjsko gradnjo. Ni 
namreč vseeno, ali na zem
ljišču, ki je veljalo 4 milijone 
dinarjev, zgradimo štiri ali de- 
setetažni objekt."

,,Upate, da boste v Mariboru 
vsi, ki ste jih našteli, kmalu 
sedli za isto mizo in problem 
stanovanjske gradnje le premak
nili z mrtve točke? “

„Dokler ne bomo na tem 
področju ustanovili nekakšne 
interesne skupnosti, v kateri bo 
vsakdo točno vedel, kaj bo de
lal, potem se še dolgo ne bomo 
sporazumeli. Prepričan pa sem, 
da bo mariborska občina skupaj 
z nami pobudnik, da bi do takš
nega sodelovanja le prišlo, s tem 
pa tudi do večje načrtnosti, kar 
bo vplivalo tudi na cenejšo 
gradnjo stanovanj."

MILAN ŽIVKOVIČ

srečanja

• V LJUTOMERSKEM IM GRADU NAPOVEDUJEJO:
aJflf 
: b<!

Novost, ki obeta
z> J _

m mm SHza četrtino
cenejšo gradnjo

. rami....... ................................ ..... wiii iiramjinmin .... ...........................i..... .....

f • ALI SE NAM OBETA POCENITEV STANOVANJSKE GRADNJE? IMGRAD LJUTOMER IZ- 
% DELUJE PANEL PLOŠČE, S KATERIMI LAHKO POCENI GRADIJO ZA PRIBLIŽNO 25 OD- 
laj STOTKOV
vili' 
sa|

. Stanovanjska gradnja postaja 
dneva v dan dražja. Cene 

P^adbenih materialov skokovito 
r^l’'araščajo in ni čudno, če kupce 

.^anovanj močno zanima, ah 
11 *do sploh razmišlja o cenejšem 

1 Načinu gradnje in o zniževanju 
l&radbenih stroškov. Ne moremo 
trditi, da ni takih prizadevanj, 

^,Vendar gre pri tem za neenot
nost, za posanrezne poskuse, pri 
■L^aterih ne sodelujejo vsi, ki naj 

sodelovali v stanovanjski 
e gradnji — od projektantov, pro- 
’ ,dajalcev zemljišč, izvajalcev 
““gradnje pa do proizvajalcev 
^gradbenega materiala.

de Slovenska industrija grad- 
zjbenega materiala v glavnem sto- 

z.apa po uhojenih poteh. Sedanje 
jn bodoče kupce stanovanj pa 

eiTbo prav gotovo razveselilo, da 
,i'{° v kolektivu industrije grad- 
inj Ocnega materiala IMGRAD Lju- 
(aU0lner uspeli vpeljati proiz- 
te:v°dnjo lahkih, sodobnih in 
rtiiPredvsem cenejšijr gradbenih 
irrMaterialov, ki jil/sicer gradbe- 
-vš

ništvo v svetu že s pridom upo
rablja, medtem ko smo pri nas 
tako rekoč šele na začetku upo
rabe tovrstnih materialov. Gre 
za tako imenovane satovne pa
nel plošče, izdelane iz impregni
ranega papirnatega satovja z ob
logami iz različnih materialov, 
pač glede na namen uporabe. 
Prednosti takih plošč so v majh
ni lastni teži, zagotavljajo dobro 
izolacijo, veliko togost in trd
nost, uporabimo jih lahko tudi 
za. dokončno površinsko ob
delavo in — kar je morda naj
pomembnejše — omogočajo 
hitro montažo ob zelo različnih 
potrebah in zahtevah. Satovne 
panel plošče se uporabljajo 
(tudi že pri nas jih uporabljajo, 
čeprav še v manjšem obsegu) za 
montažne fasade, zavesne stene, 
parapete, predelne stene, nato 
kot stropne elemente, mon
tažne elemente, za notranje ob
loge pisarniških kabin, indu
strijskih dvoran, stanovanjskih 
objektov, za gradnjo vikend 
hišic in kioskov, za obdelavo

transportnih sredstev in kot de
korativni element.

IMGRAD Ljutomer je s svo
jimi panel ploščami že prodrl 
na jugoslovansko pa tudi na 
tuja tržišča. 'V Jugoslaviji so 
bile uporabljene Imgradove pa
nel plošče med drugim tudi v 
nekaterih znanih objektih kot 
denimi pri gradnjih hotela Ju
goslavija v Beogradu, Amba
sador v Opatiji, hotela na Ma
lem Lošinju, v poslovnih stav
bah kot Modna hiša v Mariboru, 
Politika v Beogradu, Kreditna 
banka v Kopru, v hali Tivoli in 
drugod. S svojimi proizvodi pa 
je IMGRAD uspel tudi izven 
naših meja, saj računajo, da 
bodo v prihodnjem letu prodali 
v tujino že polovico svoje pro
izvodnje.

Za sedaj delajo v Imgradu se
dem tipov satovnih panel plošč. 
Za stanovanjsko gradnjo je naj
primernejši tip 106; ta plošča je 
produkt njihove lastne razisko
valne dejavnosti ter je tudi že 
prestala vse teste tako v Zavodu

za raziskavo materiala in kon
strukcij SRS kot tudi v prak
tični uporabi, saj so jo v pod
jetju za visoke gradnje Stavbar 
Maribor z uspehom preizkusili v 
stanovanjski gradnji. Ta pro
izvod bodo tudi patentno za

ščitili, takoj ko bodo znani do
končni rezultati testov in prak
tične uporabe. Zanj pa se že za
nima tudi gradbeno podjetje 
Gradis Ljubljana. Uporabnost 
tega elementa je vsestranska, 
ker ne predstavlja posebne

t obremenitve konstrukcij, je la
hek, razen tega pa ga je mogoče 
vgrajevati hitro in ob kakršnih
koli vremenskih razmerah.

v Kupce pa prav gotovo najbolj 
zanima, za koliko je uporaba 
tega elementa cenejša od upo
rabe klasičnih elementov.

; Točno primerjavo je težko na
rediti, zaradi nekaterih teh
ničnih prednosti panel plošč, 
predvsem pa zaradi precej kraj-

' šega časa vgrajevanja, kot pa je 
potreben pri klasični gradnji, 
prihranek pa si lahko izra
čunamo, če upoštevamo, da 
stane kvadratni meter predelne 
stene, zgrajene s panel ploščami* 
tip 106 od 60*do 80 dinarjev, 
pri klasični, gradnji pa od 120 
do 140 din. K temu je treba pri
šteti še prihranek na času, saj je 
možno vgraditi kvadratni meter 
panel plošč v manj kot pol ure, 
pri čemer je upoštevan tudi čas 
za finalizacijo celotne stene. Pet 
delavcev gradbenega podjetja 
Stavbar Maribor je na primer

uredilo v šestih urah vse po
trebne predelne stene za dvo
sobno stanovanje s kuhinjo in 
sanitarijami. Strokovnjaki oce
njujejo, da je možno celotno 
gradnjo ob uporabi panel plošč 
poceniti za kakih 25 odstotkov.

IMGRAD že izdeluje tudi 
plošče tega tipa, v katerih so že 
vgrajeni kanali za električno in
stalacijo s priključnimi dozami. 
In še nekaj je treba omeniti. Za 
vgrajevanje teh elementov ni 
potrebna posebna strokovnost, 
saj jih lahko vzida vsak zidar. 
Njihova zunanja površina pa je 
gladka, izdelana je iz mavca, 
tako da lahko nanjo takoj po
lagamo tapete. Panel plošče tip 
106 sestoje iz zgornje in spod
nje plasti mavca, debeline 9,5 
ali 12 mm, vmes pa je satovje s 
trdo fenolno peno. Za sedaj te 
plošče še niso v trgovinah z 
gradbenim materialom, vendar 

kot pravijo v podjetju 
IMGRAD - lahko že sedaj za
dovoljijo vsem potrebam trži
šča, kupci pa jih lahko dobe ne
posredno v tovarni IMGRAD 
Ljutomer. Ob večjem povpraše
vanju, zlasti zasebnih gradi
teljev, pa bodo dali te plošče 
tudi trgovski mreži, ki se ukvar
ja s prodajo gradbenega mate
riala.

I INDUSTRIJSKO MONTAŽNO PODJETJE, 
LJUBLJANA, TITOVA C. 37

ŽELI VSEM
DELOVNIM
LJUDEM
USPEŠNO
IN ZADOVOLJNO
NOVO LETO 1972!
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Tako izgleda sodobno urejena soseska

\

RAZGOVOR Z LUDVIKOM SLAMNIKOM, DIREKTORJEM GRADBENEGA PODJETJA 
PROJEKT KRANJ:

H

imm
breze

'Ji
iv.

If Im
Petindvajset let je od tega - pa kdo bi se po tolikih letih spomnil 

podrobnosti tistih prvih dni po ustanovitvi gradbenega podjetja 
Projekt iz Kranja! In če bi vprašali delavca, tistega, ki je bil pri 
podjetju med prvimi, bi se prav gotovo nasmehnil: ,JKje je že to! 
Cuj, tovariš, takrat smo imeli roke, krampe, lopate in samokolnice. 
Čakaj, čakaj . . . seveda, tudi nekaj mešalcev za beton in malto smo 
imeli pa tovorni avto.“

,,Naše podjetje," je povzel direktor Projekta Ludvik Slamnik, ,je 
organsko raslo z razvojem družbenih potreb Kranja in celotne Go
renjske. Potrebe pa so bile vsako leto večje. Učili smo se, izpopol
njevali mehanizacijo in tehnologijo, se kadrovsko krepili — in de
lali." Potem je naštel nekaj objektov, ki so jih zgradili v tem času. 
Od Planice do Kranja pa od Bleda do Kamnika.

nizacijo s tisto na začetku, ni čudno da se ljudje nasmihajo, ko J1* 
o tem sprašujete. Res pa je tudi, da si dela brez strojev danes i1 
moremo več predstavljati. Na eni strani je tempo gradnje vse ti > 
trejši, po drugi pa je zelo težko ali skoraj nemogoče dobiti nekva1* 
ficirane delavce."

Večino mladih in tudi mnoge starejše občane tare vprašanj* 
kako priti do primernega stanovanja ali sploh do strehe nad glav‘ 
Kako lepa in spodbudna je bila računica še pred nekaj leti!

... Z banko bom sklenil pogodbo. Malo bomo zategnili pašo' 
in nosil bom vsak mesec svojo plačo v banko. Z ženino pa se bon' 
že nekako prebijali. Po dveh, treh letih bomo na konju. Kar M 
kupček se bo nabral in banka bo posodila še dvakrat toliko.

Lep račun. Izgledal je čisto oprijemljiv, če ... če cene stanovanji 
ne bi bile bolj raztegljive kot vsaka elastika. Prišla je prva podri ^ 
žitev. Bom pa še honorarno zaslužil! Prišla je druga, tretja .. • '1 ™ 
danes, denimo, po dveh letih, ko so se stanovanja podržila najma'! 
za 50 %, se naš, bržas nesojeni lastnik trisobnega stanovanja spri 
šuje, ali naj se zadovolji z eno sobo, ah naj še vedno nosi na kupčel 
v banko, in se tolaži, da se vsaka elastika slednjič le strga. Tu1* 
tista, ki nateguje ceno kvadratnega metra njegovega bodočega st* p 
novanja! Splc

„Res je, stanovanja so draga, predraga," soglaša direktor S la1*,, Ve 
nik. „Čeprav v primerjavi z Ljubljano pri nas v Kranju s cenCsegl, 
kvaliteto stanovanja nimamo problemov. Zadnja stanovanja, ki si"kak 
jih prodali pred nedavnim, so veljala 2420 dinarjev za kvadrata 
meter, vendar s pripombo, da je bilo zemljišče po 10 dinarjev ^Ven 
kvadratni meter in da je primarno komunalno opremo financiral;,,Ve 
občinska skupščina iz. sredstev sklada za urejanje zemljišča. Napon 
večja težava pri nas je ta, da jih zgradimo premalo. Potrebe islov 
prevelike za naše zmogljivosti. Da se razumemo — mislim na zmojpač 
Ijivosti vseh dejavnikov. Gradbeno podjetje je udeleženo pri vrejvsei 
nosti stanovanja le s 35 % - a še od tega gre za material kakjtive 
15%. Gradbinci lahko vplivamo torej le na približno 20% vreimjo 
nosti stanovanja — preostanek pa ni v naši moči. S

Tudi v Projektu imajo težave, ki se zdijo skoraj nerešljive. K^cer 
njunktura v gradbeništvu povzroča pomanjkanje materiala, obngrai 
niških in inštalaterskih kapacitet. Delavci se branijo nadurne|Uid
dela, saj zaslužijo popoldne veliko več, in to na roko! To pa mejstri 
slabo luč na gradbena podjetja, ki so končni prodajalec, toda »star

so pfčin 
Cel

Ba<

samo svojega, temveč tudi približno 80% dela drugih, ki 
sredno ah neposredno udeleženi v gradnji stanovanj.

..Marsikaj bi bilo lahko drugače, boljše in ceneje, če:
— se ne bi 60 gradbenih podjetij v Sloveniji vsak zase in po svo)

trudilo za hitrejšo, kvalitetnejšo in cenejšo gradnjo stanovanj. N" nič 
no pa bo slednjič združiti sile — tako umske kot materialne -1 Bol 
uvajati boljšo tehnologijo; da

— bi omogočili gradbeni operativi, da gradi na večjih koi'vpj
pleksih in v večjih serijah. Ne tako kot sedaj, ko delamo vsaj pri111dri 
pribhžno 200 stanovanj letno na štirih kompleksih in osem ra; p0] 
ličnih tipov objektov, v njih pa več kot 30 različnih stanovanj injnej 
ta so različno opremljena; hn

— bi lahko delali v velikih serijah in se ne bi smeh bati unif° pa
miranosti stanovanj, vsaj notranjih del ne! Pozabiti bi morah " tivi 
otroške bolezni industrijske gradnje stanovanj in ne vsak poskus" pr<: 
posodobljanje ovreči, temveč mu omogočiti razvoj za daljše otpa 
dobje; . gra

— bi kraju primerno izbirah gostoto naseljenosti, saj to moč11 bei
vpliva na ceno in standard stanovanj. Ne bi se smeh, če hočet" bei 
cenena stanovanja, bati večje gostote naseljenosti; cei

— bi opravih nekatere korekture glede opremljenosti stanova"; vai 
izbirah cenejše materiale oblog in tlakov. Ne bi se smeh bati p"J slu 
nadstropnih objektov. Menim namreč, da je bolje stanovati v š1 
stem nadstropju, kot v baraki, čeprav seveda tudi to ni najbo ^ 
prijetno. Odmisliti bi si morah klasične kleti in še mnogo drugeg1

— bi se morda zamislili nad našimi predpisi o zvočni in toplot*
izolaciji stanovanj, ki zahteva res solidno kvaliteto, toda drago! G! jjg 
tudi za predpise o zakloniščih in potresni varnosti; sič

— bi bili deležni več družbene pomoči, in to tista gradbe" mi 
operativa, ki je usmerjena v stanovanjsko gradnjo, saj razen kratk ^ 
ročnih kreditov do največ 18 mesecev ni deležna drugega, a še to1 ^

po
Ija

Dolg je seznam in še veliko daljši bi bil, če bi našteli vse, kar so 
doslej zgradili delavci kranjskega Projekta.

..Posebno zadnja leta smo se hitro razvijali, in to z lastnimi 
sredstvi," je nadaljeval direktor. ..Prednost smo dali težki in lahki 
mehanizaciji. Tudi v tehnologiji dela smo naredili velik razvoj. 
Lahko rečem, da smo v gradnji do tretje faze, kar je pravzaprav 
naše osnovno delo, že na evropski ravni."
• Danes je v Projektu zaposlenih kakih tisoč delavcev in struktura 
izobrazbe kaže, da so že na zelo visoki ravni, saj imajo enaintrideset 
ljudi s fakultetno izobrazbo, enainosemdeset s srednjo in štirideset 
delovodij.

„In če se malo pohvalim, lahko rečem, da smo team, ki je kos 
vsaki, tudi zelo zahtevni nalogi. In če primerjamo današnjo meha-

- stodvajsetmetrska skakalnica v Planici;
- most v Belci;
- stanovanjsko naselje na Javorniku in Koroški Beli;
- vsi novi objekti v stari valjarni na Javorniku;
- tretjina del nove valjarne in objektov na Beli;
- stanovanja za potrebe JLA na Bledu in šola na Bledu;
- kemična tovarna in most v Podnartu;
- vsi novi objekti IBT in Peko Tržič;
- ,del stanovanjskega naselja v Bistrici;
- objekti na novi cesti proti Tržiču;
- hotel v Preddvoru;

v Kranju pa stanovanjski naselji Zlato polje in Vodovodni 
stolp II, skratka 90 'X vseh novih stanovanj.

- vsi novi objekti Iskre in Tekstilindusa, šole in telovadnice, 
kmetijski objekti;

- farme in skladišča, poslovne stavbe, kranjski nebotičnik itd;
- gradijo novo obvoznico z mostom čez Savo in viaduktom 

čez otok, novo blagovnico Globus, stanovanjsko naselje Planina 
in še veliko drugih objektov v Kranju;

- nova stanovanja v Kamniku, industrijske objekte tovarne 
„Kamnik“, „Stol“, ..Titan", Papirnice Količevo, podjetja Slove
nija les Radomlje in skladišča Kočne;

- skupaj s poslovnim združenjem G1POSS delajo viadukt
„Verd“ na naši prvi avtomobilski cesti. ' <

do višine do 80% vrednosti dela; , „„
- bi gradbena operativa svoje ugotovitve o stanovanjski politi ^ 

lahko učinkoviteje uveljavljala. Seveda bi ji ,,odgovorni" lahko tuj pQ 
več zaupali in jo naredili bolj odgovorno pred družbo;

- ne bi pozabili, da se cena posameznega kvadratnega met 
stanovanja prične oblikovati z občinsko in z mestno politiko; 
gradnji stanovanj in nato preko urbanizacije naselij, odkufi 
zemljišč, komunalnega opremljanja zemljišč, izbire projekta, p* 
srednih in končno neposrednih izvajalcev - gradbenih podjet] 
Kupec po navadi ve le za enega tistega zadnjega, zato zvrne n; 
vse tegobe dragega, predragega stanovanja. Ne pomisli pa — saj tuj 
ne more — ker ne pozna zadeve, da bi moral svoj srd malo por* 
deliti."

Tako, državljan, ki sanjaš o trisobnem stanovanju in nosiš vs^ , 
mesec svojo plačo v banko, sedaj približno veš. kako bi poceni 
stanovanje in kdo naj bi prispeval k temu.

Kdaj pa se bodo cene ustalile in kdaj bo elastika počila, ne m° i 
povedati noben direktor gradbenega podjetja. In če bi se direkL T; 
Slamnik danes pogovarjal z mano, bi mi bržas rekel, da smo U 
elastiko z devalvacijo dinarja še podaljšali!

A. AGNI' ».

Na Projektovem gradbišču
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i% IZKUŠNJE SGP »VEGRAD« VELENJE V STANOVANJSKI GRADNJI

Z novo tehnologijo
do nižje cene

• V »VEGRADU« ZATRJUJEJO, DA LAHKO TUDI GRADBENA OPERATIVA POMEMBNO 
H VPLIVA NA STANOVANJSKO GRADNJO — PA TUDI NA CENO KVADRATNEGA METRA 
3 STANOVANJSKE POVRŠINE
Tuii*1*"" , ........... '"' .............. ......... .................... ....... ........ ....-.............

1 5,1 Približno 1200 zaposlenih v 
Splošnem gradbenem podjetju 
Vegrad“ Velenje bo letos do-

110 seglo rekordno realizacijo — 
i s kakih 122 milijonov dinarjev ali

11% več kot leto poprej. 
:v . "endar pa našega obiska v 
^»Vegradu" nismo izkoristih za 
N> pomenek o izredno ugodnih po- 

'e ^'ovnih uspehih tega kolektiva, 
aioSpač pa je stekla beseda pred
ere« vsem o vplivu gradbene opera- 
.ak tive na našo stanovanjsko grad- 
vr^njo.

SGP „Vegrad“ Velenje je si- 
K^cer specializirano podjetje za 

obr1 gradnjo stanovanj, gradijo pa 
nefjtudi druge objekte, zlasti indu- 
nečjstrijske. „Vegrad“ pa ne gradi 
a tj stanovanj samo v domači ob- 

1 pač pa tudi v Karlovcu,
k^jii, Beogradu in v Ljubljani.

, Direktor „Vegrada“ Janez 
asD 'n vodja proizvodno-teh- 

M; nične službe dipl. inž. Muharem 
" Polič sta v pogovom poudarila, 

da je več dejavnikov, ki lahko 
^O vplivajo na pocenitev gradnje 
1 družbenih stanovanj. Gre za 
,rai politiko na področju komunal-
111 nega urejanja zemljišč, za kon- 

,hnuiteto gradnje, ne nazadnje
|1 J Pa tudi za vphv gradbene opera- 
1 j h v e na urbanizacijo in izdelavo 
,So, Projektov, vštevši tehnologijo, 

Pa za povezovanje proizvajalcev 
! padbenih materialov in grad- 

,c benih podjetij itd. Tudi grad- 
eI1 bena podjetja lahko vplivajo na 

nono kvadratnega metra stano- 
va; vanjske površine, sicer pa pri- 
Jk, Puhnimo njihovim izkušnjam.

ib0 UVAJANJE TEHNOLOGIJE 
LITEGA BETONA

°QI SGP „Vegrad“ Velenje je do- 
s|ej gradilo stanovanja po kla- 

a srčnem industrializiranem siste- 
itk 11111' ^ Velenju, denimo, so gra- 
(0I ?Pr objekte v glavnem z zidaki 

12 elektrofiltrskega pepela, 
i tj; stropna konstrukcija je bila bo- 
tu| rtrsi iz lito-armirane plošče ah iz 

Polmontažnih stropov, uporab- 
Dli so montažne stopnice itd. 

,J V velenjskem SGP „Vegrad“ 
^fj Pa so se po daljših raziskavah

odločili za novo tehnologijo, in 
sicer za tehnologijo litega be
tona, zamenjah so nekatere po
stopke, in iz „proizvodnje“ iz
ključili vse mokre faze, v na
črtu pa je tudi uporaba novih 
opažev, in sicer velikopanelnih 
oziroma tunelnih opažev, ki jih 
bodo začeli uporabljati v letu 
1972 na gradbišču v Beogradu, 
v letu 1973 pa tudi že v Ljub
ljani.

bo občutno skrajšal čas iz
gradnje enodružinskih hiš.

NOV SEKTOR 
ZA ZAKLJUČNA DELA

V „Vegradu“ so imeli doslej 
velike težave z drugimi izvajalci 
del. Ti so kasnili z roki, precej 
je bilo pa tudi reklamacij za
voljo slabe kvahtete. Zato so se 
v „Vegradu“ odločili ustanoviti 
sektor za zaključna dela.

liko pozornosti gradnji objek
tov po sistemu mrežnega plani
ranja, ki ga bodo v letu 1972 
razširili tudi na vse soizvajalce. 
Tehnološka priprava dela izdela 
mrežo napredovanja del, grad
njo objektov pa spremljajo tudi 
z mesečnimi plani.

Medtem ko so pred časom 
kasnili z izgradnjo stolpnic, so 
zdaj, na primer, zgradili 10-sta- 
novanjski stolpič na Prešernovi

Stanovanjske stolpnice, ki jih je zgradil Vegrad ob Partizanski cesti v Velenju

V velenjskem „Vegradu“ so v 
zadnjem času močno povečali 
proizvodnjo betonskih pol
izdelkov, med drugim beton
skih kvadrov in montažnih 
stropnih plošč OMNIA, priprav
ljajo pa tudi proizvodnjo pred
napetih betonskih elementov. 
Povečah so zmogljivosti sepa
racije in namestih novo beto
narno. Iz prednapetega betona 
pa bodo izdelovali v SGP Ve
grad tudi montažne strope za 
enodružinske hiše, s čimer se

Gradbena operativa bo zdaj 
posamezen objekt zgradila do 
III. gradbene faze, potem pa ga 
bo predala novemu sektoiju za 
zaključna dela. S tem se bo, kot 
zatrjujejo, občutno skrajšal čas 
gradnje objektov.

OB UPORABI
MREŽNEGA PLANIRANJA 

OBJEKTI PRED ROKOM
In še na nekaj kaže opo

zoriti: v velenjskem „Vegradu“ 
v zadnjem času posvečajo ve

cesti v Velenju 60 dni pred ro
kom, 40-stanovanjsko stolpnico 
na Partizanski cesti 11 dni pred 
rokom.

Direktor Janez Basle in vodja 
proizvodno-tehnične službe 
dipl. inž. Muharem Bolič sta 
med pogovorom tudi povedala, 
da v Velenju cena kvadratnega 
metra stanovanjske površine ne 
presega 3000 dinaijev, v Kar
lovcu se giblje nekje pri 3200 
din, v Beogradu pa 3600 din.

M. L.
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Separacija na asfaltni bazi

• CESTNO PODJETJE NOVO MESTO SE VSAK DAN BOU MODERNIZIRA

Počasi, a vztrajno
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Priprava cestišča

Besedo ima mehanizacija

• NEKAJ VEČ KOT 450 DELAVCEV CESTNEGA PODJETJA NOVO MESTO UPRAVLJA, PO te' 
PRAVUA IN MODERNIZIRA 1.097 KILOMETROV CEST V DEVETIH OBČINAH

Vse, po čemer vozite po de
vetih dolenjskih in kočevskih 
občinah, je last Cestnega pod
jetja Novo mesto. Pravzaprav to 
ni ravno tako. Ceste so tudi 
vaše in moje. Cestno podjetje 
pa je zadolženo, da z njimi 
upravlja, jih popravlja, da zanje 
skrbi. To pa je dolžnost, ki so 
jo podedovali, ko so pred dese
timi leti iz cestne baze postali 
podjetje. In če sem še bolj na
tančen, nimajo izključnega 
monopola za izvajanje del na 
cestah. Kot vsa podjetja morajo 
tudi Novomeščani sklepati po
godbe za popravila, rekonstruk
cije ali modernizacije cest.

Cestno podjetje Novo mesto 
so ustanovili 1962. leta. Pode
dovali so skromno mehaniza
cijo, zvečine zapuščino gradite
ljev ceste Ljubljana—Zagreb. To 
pa je bilo le nekaj kamionov, 
valjarjev in drugih manjših stro
jev. Sicer pa takrat tudi asfalt
nih cest ni bilo - razen avto 
ceste.

Že v drugem letu obstoja so 
se lotili velikega dela. Moderni
zirati so začeli cesto čez Gor
jance, ki povezuje Novo mesto 
z Belo krajino. Kar 1000 nekva

lificiranih delavcev so imeli ta
krat. Pa saj so jih potrebovali: 
skoraj vse so delali še ročno, s 
krampom, lopato in samokol
nico.

Z leti so nabavljali novo me
hanizacijo in ročno delo se je 
počasi umikalo. Danes pa imajo 
zaposlenih 457 ljudi in je od 
tega le 60 nekvalificiranih, nare
dijo lahko znatno več, kot pa 
pred leti s tisoč delavci. Njihova 
politika, da nabavljajo vedno 
najmodernejše stroje, seje izka
zala za zelo uspešno. Sedaj 
imajo finišer, ki elektronsko 
uravnava lastno asfaltno bazo. 
ki daje 60 ton asfalta na uro. 
Upravljajo pa jo le trije delavci.

Prav zaradi tega danes skoraj 
ne potrebujejo nekvalificiranih 
delavcev. Vsi novi morajo skozi 
tečaje, ki jih organizira izobra
ževalni center pri njihovem po
slovnem združenju. Tako do
bijo cestarje, asfalterje. stroj
nike, zidarje in druge strokovno 
dobro podkovane delavce.

Prav posebno poglavje njiho
vega dela je zimska služba. V 
času, ko preti sneg. so vsi nji
hovi delavci od cestarjev, šo
ferjev. strojnikov - v stalni pri

pravljenosti. In ko sneg zapade, 
ne ločujejo dneva od noči. Ce
ste morajo biti čim hitreje oči
ščene. Včasih se zgodi, da so 
tudi po štirinajst dni nekater'. 
ekipe na terenu. Prav zaradi tež
kega in nezdravega terenskega 
dela so pri njih v veliki večini 
tisti, ki se predčasno invalidsko 
upokojijo.

Z letošnjim 28. junijem so 
cestarji Slovenije dobili svoj dan

svoj praznik. Poleg praznič
nih in športnih prireditev so na 
ta dan letos prvič podelili 
značke kot priznanje za vztraj
nost v tem poklicu. V Cestnem 
podjetju Novo mesto so podelili 
13 značk tistim, ki so že več 
kot 30 let v tem poklicu, 80 pa 
tistim z več kot dvajset let in 
kar 254 delavcem - 10-letni- 
kom.

Na območju Cestnega pod
jetja Novo mesto je 1097 kilo
metrov ceste prvega, drugega in 
tretjega reda. Od tega je cest 
prvega kamor sodi tudi del 
..avto ceste", dobrih 100 kilo
metrov. Ce pa upoštevamo vse 
ceste, je približno 35 % asfalti
ranih, preostalih 65 % je še ved
no makadamskih. Vsako leto

modernizirajo po domačej 
asfaltirajo 10 do 12 kilome
trov cest. Počasi gre, kajne? Pa 
kaj, ko za to niso sami krivi, na-, 
pravijo pač to, za kar jim dal 
sredstva investitor.

..Veliko sredstev gre za tei 
koča popravila asfaltiranih 
cest." razlagajo v Cestnem pod-J 
jetju Novo mesto. ,,Pri nas era-l 
dimo preveč skromna cestišča! 
za tak promet! Radi bi imeli'! 
čimveč kilometrov asfaltiranih 
cest, zato pa je potem asfaltna ; 
plast tako tanka, da ne vzdrži j ■ 
dolgo. Da se razumemo: debe-1 
lino asfalta predpiše investi
tor!"

In še žalostna anekdota, kot ) 
bi skoraj lahko rekli temu: ko 
so v tujini kupovali finišer za 
polaganje asfalta, skoraj niso 
mogli najti pravega. V drugih 
državah je namreč predpisana 
debelina asfalta več kot 15 
centimetrov in so seveda ti stro
ji narejeni za njihove zahteve, g 
Prodajalci finišerjev nikakor | J 
niso mogli razumeti, zakaj ku- J j 
pujejo Novomeščani stroj, ki (I 
laliKO položi le šest do osem i j 
centimetrov debel asfalt. Ta-,| 
kega namreč polagamo pri nas. ,
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TEHNIČNI DIREKTOR LJUBLJANSKE TERMIKE DIPL. INŽ. VALTER MISLEJ 
ODGOVARJA NA VPRAŠANJA NOVINARJA

Seveda 
lahko vplivamo na 
pocenitev gradnje
• PRAVIJO, DA JE TERMIKA SATELIT GRADBENIŠTVA — IN TUDI JE! S SVOJIM OBSEŽ

NIM PROIZVODNIM PROGRAMOM POSEGA TAKO REKOČ NA VSAKO PODROČJE GRAD
NJE, TOREJ TUDI NA STANOVANJSKO!

Ko je pred petnajstimi leti skupina slovenskih izolaterjev. ki je 
^elala na Reki, osnovala podjetje TERMIKA, niti slutila ni, kako se 

podjetje v petnajstih letih razširilo in uveljavilo. TERMIKA ima 
šlanes svoje obrateod Ljubljane,prek Škofje Loke,Poljan,Beograda, 
Jja do Zrenjenina, delovišča pa po vsej SFRJ in izven naših meja — v 

in na Nizozemskem. Se pred nekaj leti je bilo potrebno pred
stavljati podjetje z njegovim polnim naslovom: Termika, industrijsko 
111 montažno podjetje za izolacije. Danes zadošča samo TERMIKA! 

j 0 hitrem razvoju Termike priča nekaj številk: 
i - v investicijski razvoj podjetja je bilo v minulih sedmih letih 
Roženo 55,000.000 din

- v tem obdobju se je povečal bruto produkt od 45,000.000 din v 
t946. leta na 125,000.000 din letos, in to ob enakem oziroma 
Zmanjšanem številu zaposlenih.

~ Pred sedmimi leti je imelo podjetje za 2,370.000 dinarjev 
tratnih sredstev, konec leta 1971 pa za 15,000.000 d in.

S temi in še drugimi podatki nam je postregel tehnični direktor 
Podjetja dipl. inž. Valter Mislej, ko smo ga zaprosili za razgovor.

Pravijo,da je TERMIKA satelit gradbeništva?
; ~ Seveda, saj proizvajamo materiale, brez katerih se ne da graditi 
na industrijski način. Ti materiali služijo za toplotno, hladilno in 
£vočno izolacijo stanovanjskih prostorov, industrijskih objektov, šol, 
oolnišnic, otroških vrtcev itd. Naše izdelke razporedimo na več 
skupin, in to: izdelki iz mineralne volne tervol, poliestri, kiti. perlit in 
dmgi, Vdelani po specializiranih postopkih po tujih licencah.

Lahko kaj več poveste o tervolu, saj je pravzaprav sila znan 
Material.

- Ko je pred dvema letoma pričela obratovati nova moderna in 
avto:natizirana tovarna v Škofji Loki, smo bili prepričani, da ne bo 
Problemov s prodajo tervola, saj smo tržišče dobro raziskali. Pa smo 
Se ušteli! Problemi so — in še kakšni! Tervola bi danes lahko prodali 
hikrat več, kot ga proizvedemo.

Kako da se je tervol tako hitro uveljabil?
— Povezah smo se s projektanti in izvajalci gradbenih del. Naša 

razvojna služba je delala z roko v roki s komercialo in propagando. Po 
^ Vsej Jugoslaviji smo in še organiziramo strokovna predavanja, na 
■katerih strokovnjake seznanjamo z uporabo tervola in drugih naših 
r ‘zdelkov.

Naj omenim le nekaj lastnosti tega materiala: ima nizko toplotno 
Prevodnost in volumensko težo, ne gori, zadržuje ogenj, je obstojen 

I aa temperature do 800 stopinj, ne razpada, ne trohni, je brez vonja 
P dd. itd. in zelo lahko ga je vgraditi. To so neprecenljive prednosti, 
L zato je tervol ali mineralna volna povsod v svetu tako razširjen 
■ Proizvod. Mord a vas bo zanimal podatek, da, denimo, Skandinavci 

Porabijo 10 kg mineralne volne in 10 kg steklene volne na osebo, 
vstrija in Nemčija kake 3 letno, Jugoslavija pa le 1,5 k§.
Največ tervol plošč prodamo za toplotno izolacijo podov po 

1; sistemu tako imenovanega plavajočega poda. Vendar ta postopek 
I terja precej časa, zato se naša razvojna služba ukvarja s proučevanjem 
• suhega postopka. To je zelo enostaven način vgrajevanja. Tervol 

Plošče polagamo na osnovno betonsko podlago tako, da ustvarimo 
toplotni ozifoma zvočni most. Na to osnovo polagamo lesonit, zadnji 

j sloj paje poljuben, lahko je topli pod, parket itd.
Tudi za izolacijo stropov iščemo nove rešitve. Pripravljamo file 

o- tervol, ki bi imel hkrati tudi parozaporni sloj in bi se plošče samo

polagale na betonsko podlago. Razmišljamo pa tudi o plošči iz 
mineralne volne, annirani z mavcem.Tako je torej očitno,da lahkos 
temiproizvodi vplivamo na hitrost in cenogradnje.

Direktor TERMIKE je nato spregovoril o perhtu, ki služi za 
izdelavo ometov. Perlit je v svetu zelo znan material, pri nas paje 
TERM IKA edini proizvajalec tega proizvoda. Perlit je cenejši izolator 
od tervola. zato ga zasebni graditelji masovno uporabljajo. V Termiki 
pa se tudi dogovarjajo z GP Bežigrad, ki ima edino mahamo, da bi 
tržišču ponudili že gotov omet, ki bi ga naročnik lahko dobil na 
delovišče v cisterni. S predfabrikacijo elementov iz perlita pa že nekaj 
let uspešno dela zagrebško podjetje Industrogradnja. Največji kupci 
perlita pa so zanesljivo zasebni graditelji. Ti gradijo s svinčnikom v 
rokah, kalkulacije pa so še vedno pokazale, kaj je bolj ekonomično: 
izolirati ali ne izolirati.

Omenili ste, da TERMIKA s svojimi izdelki lahko vpliva m poceni
tev gradnje. Kako ste to mislili, če pa so izdelki za izolacijo še 
dodaten element pri gradnji - in torej dodaten strošek?

- Naj odgovorim s primerom, če bi izolirali s perlitom: en kvad. 
meter klasičnega ali 1 kvad. meter perlitnega ometa ima približno 
enako ceno, pri tem 1 cm perlitnega ometa ustreza 4 cm opečnega 
zidu. Pri uporabi perlitnega ometa, ki je hkrati toplotna izolacija, 
izdelana na zunanji strani objekta, pa dobimo še 35 '/c prihranek pri 
energiji, ki jo potrebujemo za ogrevanje prostorov, ter pri grelnih 
telesih. Vrhu tega dosežemo še izredno ugodno bivalno klimo.

Enako velja za tervol, samo da so učinki še boljši. Prihranki 
energije so tako veliki, da zavzemajo zelo važno postavko v letnem 
proračunu, še posebno pri velikih objektih. V tem grmu pa tiči zajec. 
Z izoliranjem dvakrat prihranimo: prvič, ko nam ni potrebno zidati 
klasično, temveč montažno, s predfabriciranimi elementi in tako 
prihranimo veliko časa. Drugič pa gre za neposreden prihranek 
denarja, pri porabi energije. Gledati je torej treba dolgoročno in 
boste kaj hitro ugotovili, da Termika v končni fazi zanesljivo vpliva 
na cenejšo gradnjo. Pri tem pa nisem niti omenil, da je uporaba 
izolacijskega materiala hkrati tudi zaščita pred hrupom, ki je človeku 
vse bolj sovražen element v tej dinamični in hrupni vsakdanjosti. O 
takšnem prihranku le redki razmišljajo.

Ali Termika proizvaja kakšen izdelek, ki je namenjen -izključno 
zvočni izolaciji.

- Da, to so stropno akustično dekorativne plošče DEPHON, 
izdelane v treh različnih variantah: v lesu, mavcu in v pločevini. So 
estetskega videza in kljub njihovi ceni je gradnja akustičnega stropa 
še vedno cenejša varianta gradnje. Pod takšne obešene strope lahko 
vgradite vse instalacije; Dephon plošče so zelo primerne tudi za 
adapatacijo starih stanovanj, kjer se z obešenim stropom iz teh plošč 
doseže dvojni učinek: izolacija in estetski videz. Za oblaganje stropov 
velikih industrijskih prostorov, trgovin, javnih lokalov pa se vse bolj 
uveljavljajo DAMPA plošče, omogočajo stropno ventilacijo brez 
kakršnihkolfdodatkov.

Do pred dvema letoma ste proizvajali mineralno volno v obratu v 
Bodovljah. Ali ste po zgraditvi nove tovarne opustili delo v starem 
obratu?

- Nikakor ne; tam izdelujemo in tudi razširjamo proizvodnjo 
kitov. Smo tudi že naročili nove stroje, tako da bomo v letu 1972 
lahko bolj zadostili potrebam po kitih, ki so zavoljo naraščanja 
industrijske gradnje stanovanj vse bolj v rabi. Zapiranje reg s kiti smo
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Dipl. inž. Valter Mislej, tehnični direktor Termike

doslej v glavnem opravljali ročno. Poslej, pa bomo vse potrošnike 
kitov opremili s specialnimi kompresorji. Tu ne gre namreč za 
navadno zastekljevanje. temveč predvsem za kvalitetne dvokom- 
ponentne kite, ki služijo gradbeništvu za dilatacije in vežejo les— 
Beton, beton beton, beton-kovine, beton-steklo in drugo-

Omenili ste tudi nekatere licenčne proizvode v svojem proizvod
nem programu. Za kaj gre pravzaprav?

- Gre za zvrst izolacij, ki služijo zadokaj raz.Učne namene.Tako, 
denimo, limpet azbest brizgamo predvsem tam. kjer gre za protipo
žarno zaščito. Omeniti velja tudi termopen, saj predstavlja najcenejšo 
zvrst izolacije. Izvajalec pa pri delu ni oviran, saj naš termopen servis 
opravi delo kar nadelovišču.

Za posebno zvrst izolacij uporabljamo tudi Lackfabrizganopluto, 
prav tako licenčen proizvod. V kratkem pa pripravljamo novost, ki 
bo razveselila uporabnike izolacijskega materiala za vodovodne insta
lacije. To so trakovi iz plute, ki bodo služili za izoliranje cevovodov. S 
to zvrstjo izolacij imajo namreč investitorji kar precejšnje izdatke, 
uporabniki pa izgube. Zakaj, boste vprašali? Vidite, stvar je zelo 
preprosta in hkrati zapletena: projektant predpiše tri plasti konoplje, 
izvajalec, da bi prihranil, uporabi samo.eno plast. Tako investitor 
plača več, koFje dejansko dobil, da ne govorimo o potrošniku, ki se 
mu zaradi slabe izolacije ves čas prehitro hladi voda v ceveh in zato 
porabi več energije,da bi vzdrževal potrebno toploto.

Poliester je tudi močna postavka v našem proizvodnem programu. 
Zaenkrat vso našo proizvodnjo porabiavtomobilska industrija. Sode
lujemo pa tudi z AB arhitektonskim birojem iz Ljubljane in SGP 
Gorica. Zanje bomo izdelali kompletne predfabricirane terase iz 
poliestra v našem obratu v Poljanah, ki jih bodo nato neposredno 
vgrajevali v objekte. Ukvarjamo pa se tudi z mislijo, da bi izdelovali 
kompletne sanitarije iz poliestra, za kar je veliko povpraševanje doma 
in na tujem. Prednost poliestrskih izdelkov je v tem,da so lahki in da 
imajo daljšo življenjsko dobo.

In kako se Termika uveljavlja na tujem?
Torej, izvoz. Najprej naj povem, da 30 9? nrtše proizvodnje 

tervola izvažamo na področje konvertibilnih valut. Izvažali pa bi 
lahko še več, toda ne moremo zanemariti domačega tržišča. Glede 
ostale izvozne dejavnosti pa naslednje: Termika ni samo proizvodno 
podjetje, temveč se ukvarja tudi z izvajanjem izolacijskih del. Tako 
ima že nekaj let stalne kooperantske odnose s tovrstnim podjetjem na 
Nizozemskem in tudi v ZRN, kjer je zaposlenih nekaj sto naših 
delavcev. O uspešnosti teh naših prizadevanj pa naj pove dejstvo, da 
pokrivamo veliki olimpijski stadion vMuencnnu.

Sicer pa se povrniva na uvodno vprašanje — kako lahko Termika 
vpliva na pocenitev stanovanjske gradnje. Odgovoril vam bom tako, 
da bom verjetno razveselil uporabnike naših materialov: cene našim 
izdelkom nismo že nekaj let povečevali, čeprav so medtem porasle 
cene reprodukcijskega materiala in prizadevamo si, da tudi v letu 
1972 ne bi povišali cen.To, in kar sem doslej povedal o prihrankih na 
času ali energetskih virih, dovoljuje trditev, da Termika dejansko 
prispeva k pocenitvi gradnje stanovanj.

MARK
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• IZ POMENKA NA TEMO STANOVANJSKA 

GRADNJA V SGP PIONIR NOVO MESTO

Velika naselja -
cenejša
stanovanja
• ŠTIRI TOČKE DIREKTORJA SGP PIONIR 

IVANA KOČEVARJA

PO SLEDEH NAPREDKA

Splošno gradbeno podjetje PIONIR je bilo ustanov
ljeno leta 1947. Svojo dejavnosz je podjetje začelo raz
vijati najprej pri obnovi med vojno razdejane Dolenjske. 
Vedno večje potrebe po stanovanjih in industrijskih ob
jektih v tistem času so kajpak vplivale tudi na organsko 
rast podjetja. Po letu 1967 pa seje začel razvoj podjetja 
strmo vzpenjati in njegova dejavnost skokovito naraščati. 
Iz provincialnega gradbenega podjetja je začel Pionir pre
raščati v eno vodilnih gradbenih podjetij v Sloveniji.

V zadnjih letih pa jim je uspelo tudi nekaj, kar je prav
zaprav postavilo na glavo ustaljeni letni urnik gradbincev. 
Zimski čas. ki je v naših krajih za gradbeništvo skoraj 
mrtva sezona, ko delavci dobivajo plače, čeprav praktični 
ne delajo, so uspeli izkoristiti za kontinuirano delo. To so 
dosegli tako, da so si našli delo pri gradnji novih hotelov 
ob jadranji obali.

..PIONIR je največji graditelj stanovanj v Sloveniji," je 
povedal direktor Ivan Kočevar. ..Samo letos smo jih zgra
dili 1162. Po pogodbi, ki smo jo sklenili z združenim 
GIPOSS, bomo zgradili do 1980. leta 20.000 stanovanj, 
pri tem bo naša udeležba od 20 '/< do 30

V gradbeni operativi PIONIRJA je zaposlenih 1850 
delavcev in ta samostojno vodi gradbene sektorje v Slo
veniji, na Hrvatskem ter v Bosni in Hercegovini.

Izobrazbena struktura Pionirjevih delavcev kaže visoko 
strokovnost, saj imajo:
46 inženirjev, arhitektov, pravnikov in ekonomistov.

115 tehnikov vseh vrst;
130 drugih strokovnjakov;
78 delovodij;

500 tesaijev;
510 zidarjev;
120 železokrivcev;
120 strojnikov;
180 betonerjev;
200 mehanikov, ključavničarjev, mizarjev in šoferjev.

Ti podatki razkrivajo, da so pri Pionirju veliko naredili 
za izobraževanje in usposabljanje delavcev. V zadnjem 
času so tudi spremenili način izobraževanja in uvedli last
no izobraževalno središče. Predvsem pa se poslužujejo 
izobraževanja na delovnem mestu. Tako si je pridobilo 
izobrazbo in kvalifikacije:

leta 1968 224 delavcev;
leta 1969 292 delavcev;
leta 1970 339 delavcev in
1971. leta 442 delavcev.

Za izobrazbeno raven Pionirjevih delavcev pa so pred
vsem pomembni zimski seminarji in tečaji. Na teh se kva
lificirani zidarji, tesarji, železokrivci. strojniki seznanjajo 
z vsemi novimi dosežki njihovega dela. Prav tako mora 
vsak njihov vodstveni in vodilni delavec vsaj vsako drugo 
leto na seminar, ki ga prirejata ekonomska fakulteta ali 
gospodarska zbornica.

V vsem lem je verjetno del odgovora na vprašanje, 
zakaj slovi SGP PIONIR zlasti v stanovanjski gradnji kot 
eden najbolj solidnih izvajalcev. Tovariš direktor je dodal 
še naslednje: poslovna politika, urejena tehnologija grad
nje. in to zvečine po načelu beton siporeks, spoštovanje 
pogodbenih rokov in izbira kvalitetnih kooperantov.

Zakaj torej ... pa saj je vseeno. Le zakaj bi se spra
ševali o stvareh, o katerih bi morali razmišljati drugi!

A. A.

STANOVANJA — ZA POLOVICO CENEJŠA!

SGP Pionir iz Novega mesta je največji graditelj stanovanj v 
Sloveniji, saj jih zgradijo kar 40 do 42 %. V tem delu imajo tudi 
bogate izkušnje, in prav zato smo vprašali tovariša Ivana Koče
varja. direktorja SGP Pionir, ali cene stanovanje res ne bi mogle 
biti nižje.

..Cene stanovanj so res visoke in tudi zelo hitro rastejo," se je 
strinjal tovariš Kočevar. ..Osnovni vzrok je po moje v tem, da 
nimamo enotne politike pri urejanju stanovanjske izgradnje, ker 
vsi dejavniki niso povezani med seboj." Potem je primerjal naš 
način in kvaliteto gradnje s prakso v drugih državah. Dejal je: 
..Tudi pri nas bi lahko gradili skromnejše, bolj primerno tudi 
manjšim žepom. Predvsem pa bi se morali naučiti, kako se 
ustvarja sodobna stanovanjska‘politika, in doseči, da bi zanjo 
tudi kdo odgovaijai."

Povedal je še. da so tudi naši predpisi v gradbeništvu že za
stareli in da ne omogočajo uvajanja vseh izboljšav in racional
nejše gradnje. Predvsem pa bi morali po njegovem mnenju dol
goročno načrtovati stanovanjsko gradnjo in pravilno vlagati 
sredstva za opremo zemljišča.

Na koncu je svoje misli strnil v štiri točke, s čimer bi, če bi 
jih upoštevali, lahko pocenili stanovanja skoraj za polovico.

1. ZA 15%: tehnologija gradnje stanovanj ali morda bo 
politika gradnje bi morala potekati po naslednjem vrstnem red 
Občina, ki se je odločila za gradnjo stanovanjskega naselja, 
morala pri ustrezni instituciji naročiti elaborat, ki bi določil ] 
podlagi najnovejših tehničnih dosežkov najcenejšo in najbolj: 
tehnologijo gradnje, opremljenosti, skratka standard stanovat 
Po takem elaboratu bi potem seveda najprej urbanisti in kasne 
arhitekti napravili načrte bodočega stanovanjskega naselja, 
elaboratom v roki pa bi morala delati tudi gradbena podjetja.

2. ZA 10%: Komunalna opremljenost zemljišča dan 
močno bremeni kvadratni meter stanovanja. Tu bi morala o{ 
čina storiti več. Komunalna podjetja imajo premalo obratn 
sredstev, zato je v ceni. ki jo lastnik plača za priključek, tudi d 
sredstev za razširjeno reprodukcijo teh podjetij.

3. ZA 10%: Pri nas gradimo preveč različnih stanovanjski 
stavb s še mnogo več tipov stanovanj. Če pa bi stavbe in stani, 
vanja bolj tipizirali, bi prihranili znatna sredstva.

4. ZA 5-10%: In če bi šli še dlje in bi začeli graditi stanc 
vanja na industrijski način, se pravi iz montažnih elementov, 1 
se cena za kvadratni meter lahko še znižala.

Ali se ne sliši lepo? Skoraj za pol ceneje bi Jahko gradi 
stanovanja! In zakaj jih ne?

Pionirjevo gradbišče velikega stanovanjskega bloka v Mostah v Ljubljani

INDUSTRIJSKA GRADNJA ■ LE NEKAJ OD 4.216 OBJEKTOV

Na nekaj stvari so pri 
gradbenem podjetju PIONIR 
ponosni in o njih radi govo
rijo.

V Krškem že'dela tovarna 
elementov železobetohskih 
konstrukcij za gradnjo veli
kih hal. Zgraddi so jo v ko
operaciji z gradbenim pod
jetjem iz Nove Gorice. To
varna TOGRLL dela ele
mente po italijanski licenci 
in njena letna zmogljivost je 
80.000 kvadratnih metrov 
zaprtega prostora. Z ele
menti te tovarne, ki dela se
veda na industrijski način.

postavijo halo hitreje in za 
30% cenejše, kot pa če bi jo 
zgradili na klasičen način.

Skupaj s Standard-In- 
. vestom gradi Pionir v Ljub
ljani tovarno keramzitnih 
elementov. Ti zidaki so zani-- 
mivi predvsem za.stanovanj
sko gradnjo. Odlikuje jih 
lastnost da jih lahko delajo 
različne trdne in z različno 
izolacijsko močjo. Tovarna 
bo zgrajena predvsem za po
trebe Ljubljane in bo začela 
obratovati predvidoma apri
la prihodnjega leta. Letno 
bodo lahko izdelali 20 mili

jonov zidakov; proizvodnja 
bo visoko mehanizirana, saj 
bo v tovarni zaposlenih le 
osem ljudi.

In še ena stvar je. na ka
tero so pri Pionirju ponosni: 
to so njihova harmonika-vra- 
ta. saj so že nekaj let od
kar so jih sami skonstruirali

edini proizvajalec v Jugo
slaviji. Vsako leto je večje 
povpraševanje po njihovih 
harmonika-vratih. Vgrajujejo 
jih predvsem kot premične 
vmesne stene večjih dvoran, 
gostinskih lokalov in zadnje 
čase tudi stanovanj.

Od ustanovitve pred 24 
leti pa do danes so delavci 
SGP Pionir zgradili po vsej 
Jugoslaviji kar 4216 objek
tov visoke in nizke gradnje. 
Naj naštejemo le nekaj naj
večjih:

Deset hotelov ob jadran
ski obali s skupno 6150 
ležišči. Med njimi je hotel 
Albatros v Poreču, kije s 
1540 ležišči največji v Ju
goslaviji. potem še hoteli 
Lotos. Materada. Cedar v 
Poreču. Solaris v Šibe
niku, Sirena na Hvaru in

hoteli v Orebiču in Opa
tiji.
Hotel Grad Otočec
Zdravilišče Čateške To
plice _

Večina objektov na avto
cesti Ljubljana- Zagreb —
Tovarna zdravil Krka v 
Novem mestu
Tovarna avtomobilov _ 
IM V Novo mesto
Kombinat Žito Ljubljana
Tovarna roto papirja v 
Krškem

Tovarna stekla INIS v 
Novem mestu

Tovarna Novoles v Straži 
pri Novem mestu
Mostovi čez Savo v 
Krškem
Šole in trgovine po vsej 
Sloveniji
Skladišča v Zagrebu

90% vseh industrijskih 
objektov na Dolenjskem
in seveda stanovanjska 
naselja skoraj po vsej Slo
veniji.
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